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سرمقاله

مسابقات پاکت بیلیارد »تن 
بال« هرمزگان برگزار شد

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
رقابت های پاکــت بیلیارد »تن بال« 
پایان  بــه  بندرعباس  در  هرمــزگان 

رسید.

?....... هدی عطایی 
»روز ملی خلیج فارس« به مناســبت 
سالروز حماســه بیرون راندن پرتغالی 
ها از کشــورمان بود که بعد از سال ها 
تحریف و دست درازی به نام تاریخی و 
مستند خلیج فارس، از سوی کشورهای 
فارس،  کوچک حاشــیه جنوبی خلیج 
تصمیم بر آن شد که با نام گذاری این 

روز اثر تحریف را از آنان بگیریم...
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بیمارستان کودکان 
بندرعباس صاحب دستگاه 

پرتابل آنالیز بدن شد

پیگیری های ندای هرمزگان در خصوص 
معضل برق جزیره پاسخ گرفت؛

مدیرعامل توزیع برق 
وارد قشم شد

سرتیپ خلبان محسن حیدریان:
زیبایی های ورزش 

زورخانه ای عجین شدن 
آن با نام و یاد حضرت 

علی »ع« است 
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  دهه چهارم سال سی و دوم

  قیمت  5000 تومان  

قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1403/02/15 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

258.750 نارنگی زرد مرغوب شمالی 1

805.000 نارنگی بندری مرغوب 2

517.500 نارنگی محلی 3

460.000 نارنگی پاکستانی 4

230.000 نارنگی خوشه ای 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?....... گروه فرهنگ  
دوران راهنمایی 

درس  در  راهنمایــی،  ی  دوره  در 
انگلیسی، سرآمد کلاس  و  ریاضی 
بودم. خوب به یاد دارم روز شــنبه 
ای را کــه جناب پرویز هوشــمند، 
معلـّـم ریاضی، در ســاعت اول با 
طرح یک سؤالِ ریاضی، بچه ها را 

به چالش کشید...

رهاورد سفر به سرزمین رهاورد سفر به سرزمین اژدهای سرخاژدهای سرخ ؛ ؛

اصلاح روند تخلیه و بارگیری با الگوی شانگهای اصلاح روند تخلیه و بارگیری با الگوی شانگهای 

اتحاد سه گانه ایزوایکو، صدرا، غدیراتحاد سه گانه ایزوایکو، صدرا، غدیر

ساخت کشتی تمام ایرانی کلید خورد ساخت کشتی تمام ایرانی کلید خورد 

خاک غریب

- گروه سیاسی    ندای هرمزگان 
نــاو بالگردبــر شــهید نــادر مهــدوی نیروی 
دریایی ســپاه از مدار صفر درجــه عبور کرده و 
 در اجــرای ماموریــت در نیم کــره جنوبی قرار

دارد.
به گــزارش ندای هرمزگان، ناو بالگردبر شــهید 
نــادر مهدوی نیروی دریایی ســپاه از مدار صفر 
درجــه عبور کرده و در اجــرای ماموریت در نیم 
کره جنوبی قرار دارد. ایــن اولین حضور نیروی 
دریایــی ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی در 
ماموریتی در این سطح و دور از آبهای کشورمان 

است. 
ناو شــهید مهدوی با 2۴۰ متــر طول و 32 متر 
پهنــا قابلیت بارگیری ۴۱ هــزار تن تجهیزات را 
دارد و بــرد عملیاتی آن بیــش از ۱8 هزار مایل 

عنوان شده است. 
این ناو به تجهیزات متنوع رزمی از جمله سیستم 
شــلیک موشک بالســتیک، رادار آرایه فازی سه 
اورلیکن و  توپخانه ضدهوایی زو-23–2،  بعدی، 
اورلیکن 3۵ م م مجهز اســت و قادر اســت تا ۴ 
بالگــرد و دهها پهپاد و شــناور را با خود به دریا 

برده و عملیاتی کند.
این اولین اعزام ناوگان نیروی دریایی ســپاه در 
آبهای دور آنهم در نیمکره جنوبی زمین بشــمار 
مــی رود که علاوه بر آمادگی هــای تجهیزاتی و 
تکنیکی به عنوان نقطــه عطفی در حضور ناوها 
و شــناورهای ســپاه در اقیانوس ها نیز ارزیابی و 

می شود. قلمداد 
به گفته کارشناســان و تحلیل  گــران نظامی، با 
این حضور شــکوه آفرین می توان باور داشت که 
حالا نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران که پرچمدار حضور ایران در آبهای دور در 
صیانت از منافع دریایی کشورمان بشمار می رود، 
پشــتیبان و همســنگر قدرتمندی در این عرصه 
خواهد داشــت که بر تمرکز و تــوان ایفای این 

افزاید. می  مسئولیت خطیر 

    سیاسی

ناو بالگردبر شهید مهدوی دل به اقیانوس زد

عبور از مدار صفر درجه 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

 هشدار 

مجرمان سایبری با ارسال 
پیامــک جعلــی دریافت 
بســته کمک معیشت به 
دنبــال کلاهبــرداری از 

شهروندان هستند.
ممکن  جعلی  پیامک  این 
تلفن  از سمت مخاطبان  
همــراه و دوســتان تان 

برای شما ارسال شود.
چراکه با گرفتن دسترســی تلفن همراه آنان توســط 
مجرمان ســایبری، برای تمامــی مخاطبان آنان این  

پیامک جعلی ارسال شده است.
از ایــن رو به هیچ عنوان به اینگونه پیامک ها حتی از 

سمت دوستان و آشنایان خود اعتماد نکنید.

#پلیس_فتا         #کلیک_امن

شاید این پیامک برای تو هم 
ارسال بشه

بندرعباس /محمد علی عطایی دریایی 

ندای هرمزگان

  عکس 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
برای اولین بار در کشــور طی مراسمی میان سه 
شرکت »مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل 
ایران  )ایزوایکو(، شــرکت صنعتی دریایی  ایران 
)صدرا( و دریابندر و هولدینگ لجســتیک غدیر« 
تفاهم  نامه ایجاد کنسرسیوم ساخت انواع کشتی 

های تجاری تمام ایرانی امضا شد.
به گزارش ندای هرمزگان، با هدف تحقق برنامه 
های اجرایی سیاست های کلی توسع دریا محور 
از سوی مقام معظم رهبری »مدظله العالی« و به 
منظور توســعه و هم افزایی زمینه های همکاری 
مشــترک و استفاده بهینه از ظرفیت های موجود 
در جهت افزایش توان صنعت کشتی سازی کشور 
طی مراســمی با حضور اعضای هیئت مدیره سه 
ایجاد  تفاهمنامه  شــرکت کشتی ســازی داخلی 
کنسرسیوم ساخت کشتی تمام ایرانی امضا شد. 

بر این اســاس قرار اســت با مشــارکت مجتمع 

کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو(، 
شــرکت صنعتی دریایی ایران )صدرا( و دریابندر 
و هولدینــگ لجســتیک غدیــر، کنسرســیوم 
 ســاخت کشــتی های تجاری تمام ایرانی ایجاد 

شود.
رئیس دبیر خانه شــورای عالــی صنایع دریایی 
با بیــان اینکه این تفاهم نامه در ســه ماه آینده 
به قرارداد بین این کنسرســیوم و شــرکت مادر 
تخصصی مذکور تبدیل خواهد شــد افزود: حدود 
8۰۰ میلیون دلار از محل ســاخت این کشتی ها 

صرفه جویی ارزی حاصل می شود.
محمد مهدی ســالاری افزود: این تفاهم نامه در 
نهایت به ســاخت 2۰ فروند کشتی فرآورده بر و 

فله بر منجر خواهد شد.
وی در خصــوص عمق ســاخت داخــل در این 
کشــتی ها هم گفت: در چند ســال گذشته روند 
افزایش عمق ســاخت داخــل در صنایع دریایی 

بویژه صنعت کشتی سازی رو به افزایش است و 
با تشکیل این کنسرسیوم، استفاده از ظرفیت های 
شــرکت های دانش بنیان افزایش خواهد یافت، 
بویژه اینکه نگاه به داخلی سازی صنایع دریامحور 
براســاس قانون حداکثر اســتفاده از توان تولید 

داخل، نگاه حمایتی است.
مجتمع کشتی ســازی و صنایع فراساحل ایران 
)ایزوایکو( یک منطقه ویژه اقتصادی با وســعت 
۱۱۰۰ هکتار و بزرگترین زیرساخت صنایع دریایی 
کشــور است. این مجتمع در سال ۱3۵2 با هدف 
ســاخت و تعمیر انواع شناور در جوار ساحل خلیج 
فارس و 37 کیلومتــری غرب بندرعباس احداث 
گردید.مجموعه ایزوایکو از سوله ها و کارگاه های 
مجهز به امکانات و ابزار کامل و حوضچه آرامش 
به مســاحت 38۰ هکتار و همچنین سیستم های 
مختلف ازآبگیری و به آب اندازی شناور ها و انواع 
تاسیسات نفت و گاز بهره مند است. طی یک دهه 

اخیر ایزوایکو با تحویل 3 فروند کشتی کانتینربر 
اقیانوس پیما،ساخت یک فروند نفتکش،طراحی و 
ساخت یک فروند شناور پشتیبان صیادی،ساخت 
بارج،لندینگ- کرافت و شــناورهای جمع  انواع 
آوری آلودگی های نفتی و شناورهای مسافربری 
و تفریحی و همچنین طراحی،ساخت، حمل،نصب 
و راه اندازی سکوهای نفتی و گازی، تعمیر ریگ 
های حفاری و تعمیر اساســی شــناورهای سایز 
بــزرگ و نفتکش ها توان خــود را در این زمینه 
به اثبات رسانده اســت.تعمیر ریگ های حفاری 
به عنوان ســازه های اثرگذار و اســتراتژیک در 
توســعه میادین نفت و گاز کشــور نیاز به دانش 
روز و مهندسی پیچیده ای دارد و ایزوایکو با ورود 
به این بازار و کسب و بومی سازی دانش در این 
زمینه خود را به عنوان هاب تعمیرات ریگ های 
حفاری مطرح ســاخته و در بازار منطقه تأثیرگذار 

بوده است.

ندای هرمزگان - زهرا غفوری 
با ایجاد نخســتین ایســتگاه لرزه نگاری قشم، 
هوشمندسازی زیرساخت های مدیریت بحران در 
استان هرمزگان و جزیره قشم اجرایی می شود. 

به گزارش نــدای هرمزگان، معاون اجرایی مرکز 
لرزه نگاری کشوری موسسه ژئوفیزیک دانشگاه 
تهــران در آیین جانمایی مکان نصب نخســتین 
ایســتگاه مدرن لرزه نگاری جزیره قشــم، گفت: 
هوشمندســازی  مدیریت بحران در حوزه  زمین 
لرزه نیازمند بررســی و پایــش لحظه ای فعالیت 
گســل های منطقه اســت. بهزاد پــور محمد در 
همین ارتباط افزود: ســال های گذشته در قشم، 

زلزله هــای متعــددی رخ داده و به علت حرکت 
صفحه زمین شناســی عربی به ســمت صفحه 
اوراســیا و وجود صفحه ایــران در میان این دو 
صفحه زمین شناسی، شــاهد تنش همیشگی در 

 فعالیت لرزه ای زون زاگرس و منطقه جنوب ایران
هستیم.

معاون اجرایی مرکز لرزه نگاری کشوری موسسه 
ژئوفیزیک دانشگاه تهران تصریح کرد: راه اندازی 
اولین ایســتگاه لرزه نگاری قشــم با هدف رصد 
فعالیت لرزه ای گســل های منطقه جهت ایجاد 
پیش آگاهی و تقویت زیرســاخت های مدیریت 
بحران و خدمات رسانی در زمان حادثه در جزیره 

است.
پورمحمد ادامه داد: تجهیزات دائمی لرزه نگاری 
پیــش رفته با اســتانداردهای روز دنیا با توجه به 
اهمیت اســتراتژیک جزیره جهانی قشم در بازه 

زمانی 6 ماهه آینده نصب و راه اندازی می شود.
معــاون اجرایی مرکــز زلزله نگاری کشــوری 
موسسه ژئوفیزیک دانشــگاه تهران بر ضرورت 
پایش لحظه ای لرزه خیزی منطقه تاکید و اضافه 
کرد: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته؛ مرکز 
مانیتورینگ فعالیت گســل هــای منطقه نیز در 
آینده نزدیک در جزیره قشم راه اندازی می شود.

پورمحمد یادآوری کرد: مرکز ژئوفیزیک دانشگاه 
تهران جهت انجام مسوولیت اجتماعی خود علاوه 
بر تعلیم و تربیت دانشجویان، به دنبال ایجاد رفاه 
اجتماعی از طریق مدیریت بحران در زمان حادثه 

زلزله است.

نخستین ایستگاه مدرن لرزه نگاری برخط در قشم جانمایی شد

ندای هرمزگان - عبدالمجید مرادی  
طی مراســمی دادســرای نظامی جاسک افتتاح 
و اکبــر جرجنــدی بــه عنــوان اولیــن رئیس 
 دادســرای نظامی شهرســتان جاســک معرفی 

شد.
به گزارش نــدای هرمزگان، در ایــن آیین اکبر 
جرجندی رئیس دادســرای نظامی جاسک بیان 

کرد: با توجه به استقرار یگان های عمده نظامی 
در جاســک و بعد مســافت تامرکز اســتان یک 
ضرورت بود، این مرجع قضایی با هدف صیانت، 
نظارت بر عملکرد نیروهای مســلح و رســیدگی 
به جرائم در حوزه صلاحیت دادســرای نظامی و 
دسترسی آسان مردم به مرجع قضایی راه اندازی 
شده اســت، اولویت ما پیشگیری از وقوع جرم و 

آگاه سازی است و هر کسی قصد خدشه دار کردن 
اقتدار نیروهای مسلح را داشته باشد با قاطعیت و 

اعمال مجازات بازدارنده برخورد خواهد شد.
جرجندی در پایان ســخنانش  افزود: برابر قانون 
رســیدگی به جرائم شــغلی و خدمتی نیروهای 
نظامی، انتظامی، امنیتی در صلاحیت دادســرای 

نظامی می باشد.

رئیس دادسرای نظامی جاسک: اولویت ما پیشگیری از وقوع جرم و آگاه سازی است



?....... هدی عطایی

خبر

ندای هرمزگان - کاظم گلخنی 
بعد از انتشــار مطالبه مردمی در قطعــی برق در برخی 
نقــاط بخصوص غرب جزیره قشــم در ندای هرمزگان، 
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان از روند اصلاح شبکه 

برق بازدید کرد .
به گزارش نــدای هرمزگان، در ایــن بازدید مدیرعامل 
توزیع برق در معیت مجری کاهش پیک از شــبکه های 
خســارت دیده برق قشــم بازدید و پیگیری روند اجرای 

اصلاحات شبکه صورت گرفت .
به گزارش ندای هرمزگان، کریمی مدیرعامل شــرکت 
توزیع نیروی برق هرمزگان در معیت مهندس ترک زاده 
با حضور در جزیره قشم بصورت میدانی از خسارت وارده 
به شــبکه های توزیع و از نزدیک در جریان بازســازی 
و اصلاح شــبکه های آسیب دیده توســط اکیپ های 

عملیاتی بهره برداری و پیمانکاری قرار گرفتند.
سالفی مدیر برق شهرستان قشم نیز گزارشی از خسارت 
وارده واقدامــات انجــام شــده در راســتای تامین برق 
مشــترکین ارائه نمود و افزود: با توجه به شرایط خاص 
جزیره قشــم ،نیازمند توجه ویژه جهت اصلاح بازسازی 
،افزایش قابلیت اطمینان، تاب آوری شــبکه وتامین برق 

می باشد.
کریمی مدیرعامل توزیع برق هرمزگان در حین بازدید در 
ارتباط تلفنی با رجبی مشــهدی مدیرعامل توانیر، وی را 
در جریان خســارت وارده به شبکه های توزیع هرمزگان 
وهمچنین شهرستان قشم و  اقدامات انجام شده از روند 

بازسازی شبکه قرار دادند.

ندای هرمزگان - عبدالمجید مرادی 
علی مهرانی فرماندار شهرستان جاسک بهمراه جورکش 
رئیس جمعیت هلال احمر شهرســتان جاسک در سفری 
یکروزه به منطقه کوهستانی نوگین و گیشدان از نزدیک 
با مردم روستاهای )جانوری، گچی، مگا، گورسر، سهتو، 
توجیدر، تنکدف، خیرآباد، گوربوجا، شــهری، دســکی، 
بریدی، ســیرجاه( دیدار و به تعداد ۳۵۰ بســته معیشتی 
توسط جمعیت هلال احمر شهرستان تهیه شده بود بین 

مردم روستاهای مذکور توزیع شد.
به گزارش ندای هرمزگان، علی مهرانی در حاشــیه این 
بازدیدها گفت: در پی بارندگی های اخیر در شهرســتان 
جاســک مســیر تردد روســتاهای بخش لیردف بویژه 
روســتاهای منطقه کوهستانی بر اثر سیلاب بمدت یک 
هفته مسدود شده  و تردد به سختی انجام می شد که با 
فروکش کردن آب رودخانه ها بلافاصله دستگاه هایی را 
برای بازگشــایی و تسطیح راه های روستایی این منطقه 
اعزام شــده که هــم اکنون در روســتاهای این منطقه 

مشغول به بازگشایی و تسطیح راه ها هستند.

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
صنایع دســتی  و  گردشــگری 
هرمزگان گفت: رویداد تخصصی 
راویــان خلیج فارس در موزه ملی 

ایران برگزار می شود.
بــه گزارش نــدای هرمــزگان، 
محمد محســنی با اعلام این مطلــب گفت: این رویداد 
در دو بخــش شــامل چهــره خلیــج  فارس شناســی 
و فرهنــگ و هنــر خلیــج  فــارس روز دوشــنبه 17 
 اردیبهشت  ماه امســال در محل موزه ملی ایران برگزار

می شود.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
هرمزگان با اشــاره به اینکه در بخش چهره خلیج فارس 
شناسی با تأکید بر معرفی سدید السلطنه  است، افزود: در 
این بخش مستند سدید السلطنه پدر مطالعات خلیج فارس 

شناسی اکران می شود.
وی ادامه داد: در بخش دوم معرفی و بازشناسی فرهنگ 
و هنــر خلیج فارس با تأکید بر ســاز جهانی عود، اکران 
و نقد فیلم مســتند روایت طرب انگیز طرب درباره ســاز 
جهانی عــود و انتقال تجربه هنر جهانــی عود نوازی و 
عودســازی با حضور اســتاد محمد رفیع اشعری برگزار 

می شود.
محســنی تأکیــد کــرد: در پایــان رونمایــی از کتاب 
 شناخت نامه ســاز عود ایرانی عود در این رویداد برگزار

می شود.

»روز ملی خلیج فارس« به مناســبت ســالروز حماســه 
بیــرون راندن پرتغالی ها از کشــورمان بــود که بعد از 
 ســال ها تحریف و دست درازی به نام تاریخی و مستند 
خلیج فارس، از ســوی کشورهای کوچک حاشیه جنوبی 
خلیج فارس، تصمیم بر آن شــد که بــا نام گذاری این 
روز اثــر تحریف را از آنان بگیریم هــر چند که تاریخ یا 
اســناد تاریخی گواه نام خیلج فارس بر سرزمین پارسی 
اســت ،اما جدای از اهمیت استراتژیکی و راهبردی خلیج 
فارس که بعد از خلیج مکزیک و هادســون از مهم ترین 
خلیج های منطقه ای در دنیا محســوب می شــود ؛ این 
خلیج از مهم ترین و منحصر به فرد ترین زیستگاه های 
جانوری و گیاهی دریایی دنیا نیز می باشــد؛ از جاگیری 
یکی از زیســتگاه های منحصر به فرد مرجانی در خلیج 
فارس کــه انواع نایــاب و کم یاب ماهیــان آن جزایر 
مرجانی اســت که متاســفانه به دلیل استخراج های بی 
رویه نفت و گاز منطقه یــا عملیات های کارگذاری لوله 
های نفتی و شکســتن لوله های حمل مــواد نفتی و یا 
همین حمــل و نقل های تجاری و مســافرتی دریا که 
ارمغانش برای خلیج فارس جز آلودگی نفتی و انســانی 
 که تاثیری جز تخریب گونه های دریایی چیزی نداشته و 

ندارد.
از ســویی دیگــر آلودگی هایی چون کشــتی های کف 
کــش یا کف روب در برداشــت از میگوهــای منحصر 
به فــرد منطقه که با بر هــم زدن تعادل و تخریب کف 
دریا و برداشــت مســتمر از منابع دریایی و آلودگی های 
چــون رها کردن مواد زاید پلاســتیکی و فاضلاب های 
شــیمیایی زیســت گاه های جانورانی چون لاکپشــت 
 هــای پوزه عقابی را نیز به خطــر انقراض نزدیک کرده 

است.
این برخورد نامهربانه با برجای گذاشــتن زخم های پی 
در پــی بر بدنه آن، نگرانی های بیشــماری را برای این 
زیست کره در بین فعالان محیط زیستی به دنبال داشته 
است که این اکوسیستم دریایی را به سمت نابودی بیشتر 
ســوق می دهد و آســیب های جبران ناپذیری را با خود 

به همراه دارد. 
جا دارد با همه آســیب ها و زخم هایی که بر پیکره این 
زیســت کره تا بــه امروز وارد کرده ایم در این ســالروز 
گرامی داشــت آن در کنار اهمیت استراتژی و راهبردی 
و هویت تاریخــی و ملی و... ؛ رویکردی جدید در جهت 
حفظ  نگاه داشــت این زیســت کره آبی و میراث ملی 

اتخاذ کنیم.

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
دکتر منوچهر کمالی معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی 
گفت: بــه اهتمام دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان؛ 
بیمارســتان کودکان بندرعباس صاحب اولین دســتگاه 

پرتابل آنالیز بدن شد. 
بــه گــزارش نــدای هرمــزگان، دکتر کمالــی معاون 
درمــان از راه انــدازی اولیــن دســتگاه آنالیــز پرتابل 
خبــر بندرعبــاس  کــودکان  بیمارســتان  در   بــدن 

داد.
دکتر کمالی با اشــاره به اینکه دستگاه آنالیز بدن دارای 
استاندارد جهانی اســت، افزود: به اهتمام دانشگاه علوم 
پزشــکی هرمزگان اقدام به نصب نوع جدید این دستگاه 
در بیمارســتان کودکان بندرعباس کرد که در اردیبهشت 

ماه به بهره برداری رسید.
دکتر کمالــی در ادامه افزود: این دســتگاه با اعتبار 1۶ 
میلیارد ریال خریداری شــد که با توجــه به نقش مهم 
ایــن دســتگاه در تشــخیص و تعیین پلــن درمانی در 
 بیماران این دستگاه برای بیمارستان کودکان اختصاص

یافت.
معاون درمان، درباره اهمیت خرید این دستگاه گفت: نیاز 
بود که برای بیماران خوابیده در بالین یک دستگاه پرتابل 
داشته باشــیم که آنالیز ترکیبات بدن از جمله آب داخل 
ســلولی و خارج سلولی، میزان عضلات هر عضو، میزان 
چربی، شاخص سوء تغذیه ، شاخص مو تراکم استخوان، 
میزان پروتئین بدن و نحوه توزیع این اجزا در قسمت های 
مختلف  را در بالین بیماربررســی نمود  لذا این دستگاه  
با اســتانداردهای جهانی که قابلیت اجرا در بالین بیمار را 

دارد خریداری شد.
این دستگاه در بیماران بستری در بخش های آی سی یو، 
سی ســی یو، قلب و عروق،  نفرولوژی،  مغز و اعصاب،  
بیماران ســرطانی قبل و بعد از انجام شــیمی درمانی و 
رادیوتراپی و  کودکان این امکان را می دهد که پزشــک 
به طور دقیق وضعیــت بیمار را مورد ارزیابی قرار دهد و 
در هر بار مداخله نیز امکان تکرار آن بدون اشعه و آسیب 

به بیمار وجود دارد.

  هرمزگان
   

شماره 4406
دو شنبه 
17 اردیبهشت 1403

روز خلیج فارس؛
ضرورت حفظ »نام و جان«

پیگیری های ندای هرمزگان در خصوص معضل برق 
جزیره پاسخ گرفت؛

مدیرعامل توزیع برق وارد قشم شد

سفر یک روزه فرماندار جاسک به 
بخش لیردف مناطق کوهستانی 

رویداد تخصصی راویان خلیج  فارس 
در موزه ملی ایران برگزار می شود

2
  سرمقاله

    

  سلامت 
    

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
معاون هماهنگی امــور اقتصادی اســتانداری هرمزگان با 
اشاره به بررســی فرایند تخلیه، بارگیری و ترخیص کالاها 
در بندر شــانگهای چین )بزرگترین بندر کانتینری دنیا( و با 
مســئولان آن نیز مذاکرات خوبی در جهت انتقال تجربیات 
انجام شــد، گفت: فرآیند تخلیه و بارگیری از بنادرهرمزگان 
 بــا الگوگیــری از بندرشــانگهای چیــن اصــلاح خواهد

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، عادل شهرزاد در حاشیه بازگشت 
هیات اعزامی تجاری و اقتصادی اســتان هرمزگان از چین، 
با اشاره به ماموریت های اســتان در اقتصاد دریامحور، بیان 
کرد: بر آن هســتیم که ســاحت های اقتصاد دریا محور در 
اســتان را از طریق توســعه همکاری های اقتصادی تقویت 
کنیم و با الگوگیری از بندر بزرگ جهان به اصلاح فرآیندها 
در ترخیــص کالاها از بنادر و گمرکات بپردازیم تا معطلی و 

دپوی کالاها در بنادر به حداقل برسد. 
وی با اشــاره به دســتاوردهای هیات هرمزگانی در سفر به 

چین بیان کرد: دســتاورد این سفر آشنایی با تکنولوژی های 
روز دنیا، شــناخت بازارهای صادراتی، شناخت خدمات فنی 
مهندسی و مشــاوره ای و همچنین آشنایی با حقوق تجارت 

بین الملل بود.
معاون اســتاندار هرمزگان اظهار کرد: این سفر در قالب پنج 
گروه ۳۶ نفره انجام شــد و گروه های اعزامی از ۲ نمایشگاه 
بین المللی شــامل نمایشــگاه  صنعت لاستیک و پلاستیک 
و نمایشــگاه صنعت شیشــه و ســیلیس بازدید کردند و با 

فرآیندهای مختلف آشنا شدند.
وی بــا اشــاره بــه راه انــدازی سرکنســولگری جمهوری 
خلق چیــن در بندرعبــاس، عنوان کرد: با توجــه  به  اینکه 
سرکنســولگری ایران نیز در شــانگهای فعال است درنظر 
داریــم مراودات اقتصــادی را میان ۲ کشــور ایران و چین 
تقویــت کنیم؛ از این رو دیدار مفصلی با سرکنســول ایران 
در شانگهای انجام و ظرفیت های اقتصادی و سرمایه گذاری 
 اســتان هرمزگان برای جذب ســرمایه گذاران چینی تشریح 

شد.
شهرزاد در پایان با اشاره به توسعه کارخانه سیمان بندرخمیر 
و تــلاش برای جذب ســرمایه گذاران چینــی دراین طرح، 
خاطرنشان  کرد: کسب دانش و افزایش تعاملات هیأت های 
تجاری در سفرها و بازدیدها مسیر رونق بخشی به تجارت و 

سرمایه گذاری را فراهم تر می کند. 
همچنین نمایشگاه بین المللی صنعت لاستیک و پلاستیک 
)CHINA PLUST( کشور چین نیز در شهر شانگهای 

مورد بازدید هیات تجاری قرار گرفت.

رهاورد سفر به سرزمین اژدهای سرخ ؛رهاورد سفر به سرزمین اژدهای سرخ ؛

اصلاح روند تخلیه و بارگیری با الگوی شانگهای اصلاح روند تخلیه و بارگیری با الگوی شانگهای 

 N۲N***1۲۵G9۰141۲8  : شماره تنه ، NYW۲۰۳8۲1 : رنگ: سبز، مدل 1۳9۰ نوع سوخت: بنزین ، شماره موتور ، RD1۲۵ :سند موتورسیکلت ، سیستم: احسان، تیپ
،شماره پلاک : 8۳۶/8۳879 بنام محمود شکور مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد . 

جواز اســلحه ســاچمه زنی مدل : یک لول کوسه کالیبر 1۲ به شماره جواز : 87۵4۵۳ و شماره اســلحه : X۲4-۲8۰۰17 بنام یوسف پاسلار مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
می باشد .

بیمارستان کودکان بندرعباس صاحب 
دستگاه پرتابل آنالیز بدن شد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل پالایشــگاه ســتاره خلیج  فارس 
گفت: واحد تولید آمونیاک ســبز به  عنوان 
سوخت دوستدار محیط  زیست در بندرعباس 

احداث می شود. 
به گزارش ندای هرمزگان، علیرضا جعفرپور 
با اشــاره به حرکت کشــورهای پیشــرفته 
از انرژی هــای پاک در  برای بهره گیــری 
صنایع افزود:کشورهای همانند ژاپن و چین 
تولیــد موتورهای آمونیاکی در حوزه بازیابی 
گازهای هیدروژن را به  منظور اســتفاده در 
صنایع کشتی ســازی و خودروســازی آغاز 

کرده اند.
گران قیمت ترین  داد: هیــدروژن  ادامه  وی 
فرآورده  حوزه نفت و گازاســت که متأسفانه 
به علت عدم پیش بینی برای استفاده از این 
نوع فرآورده در پالایشگاه،هم اکنون  حجم 
عظیمی از این ماده ارزشمند از بین می رود. 
جعفرپور افزود: از ایــن  رو مقدمات احداث 
واحــد تولیــد آمونیاک به  عنوان ســوختی 
پاک از هیدروژن در بندرعباس فراهم  شده 
است که در سه سال آینده با بهره برداری از 
این واحد می توانیم ســالیانه ۵۰۰ هزار تن 
آمونیاک تولید و هم گام با دنیا برای استفاده  

از انرژی های جدید حرکت کنیم.
به گفته وی، برای تولید سوخت با هیدروژن 
دو نوع راه وجود دارد که راه نخست ترکیب 
آن بــا گازکربنیک و تولیــد هیدروکربن و 
بنزین است و راه دوم نیز ترکیب هیدروژن 

با نیترات موجود در هوا اســت که منجر به 
تولید آمونیاک خواهد شد.

جعفــر پور تصریح کرد: تمــام فرآیند تولید 
آمونیــاک در داخــل صــورت می گیرد و 
ســاخت این واحد آمونیاک سبز که در دنیا 
بی نظیر خواهد بود نیز توسط کارشناسان و 

متخصصان داخلی انجام می گیرد.
وی ســرمایه گذاری ایــن واحــد  را حدود 
۲۵۰ میلیــون دلار ذکر کــرد و افزود این 
 واحد بــه زودی مقدمات اجرایــی آن آغاز 

می شود.
» LPG « صادرات روزانه 500 تن

مدیرعامل پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس 
بابیان اینکه این شرکت با تأمین 4۰ درصد 
بنزین موردنیاز کشــور، هم اکنون جایگاهی 
راهبردی در توازن انرژی کشــور و منطقه 
دارد گفــت: متخصصــان این پالایشــگاه 
توانســتند از هدر رفت و ســوزانده شــدن  
گاز« LPG » جلوگیــری کنند و در  حال 
حاضــر روزانه ۲ هزار تن » LPG » از این 
پالایشگاه استحصال و صادر می شود و برای 
کشــور ارزآوری دارد.جعفر پــور از افزایش 
ظرفیت  یکصدهزار بشــکه از اســتحصال 
انــواع فرآورده های نفتی مان دریک ســال 
ونیم اخیر به عنوان یکی از  کارهای شاخص 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس خبر داد و 
یادآور شــد: حدود یک هزار و 4۰۰ تن گاز 
LPG تولیــد می کردیم اما بــا تغییرات در 
واحدهای عملیاتی که داشــتیم و راه اندازی 

برخی از پکیج های فرآیندی توانســتیم این 
تولیــد را به یک هــزار و 8۰۰ تا ۲۰۰۰ تن 

برسانیم. 
صادرات دریایی نفت سفید 

وی با اشــاره بــه راه انــدازی واحد تصفیه 
هیدروژنــی نفــت و گاز در ارتقــا جایگاه 
صــادرات فرآورده های نفتی ایران و کاهش 
آلودگی های ناشــی از سوخت وسائط نقلیه 
در کشــور نیز گفت: درراســتای جلوگیری 
از آســیب های زیســت محیطی پالایشگاه، 
واحدهــای تصفیــه فرآورده هــای نفتی و 
گازوئیــل در این مجموعه بــه بهره برداری 
رســید کــه دراین ارتبــاط  نفت ســفید و 
گازوئیل یورو ۵ تولید شــد.جعفرپور عنوان 
کرد:بــا تبدیل نفت ســفید معمولی به نفت 
ســفید یورو ۵ امکان صادرات دریایی نفت 
ســفید برای اولین بار فراهم شد.مدیرعامل 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس از افزایش 
۲۰ درصدی تولید بنزین پالایشــگاه ستاره 
خلیج فارس در دولت ســیزدهم سخن گفت 
و افزود: روند تولید بنزین در این پالایشگاه 
قبل از سال 14۰۰ روند کاهشی داشته است 
که تولید این پالایشــگاه باروی کار آمدن 
دولت ســیزدهم به افزایش ۲۰ درصدی در 

مدت ۲ ســال به ۳9.۵ میلیون لیتر در روز 
رسید.وی اظهار داشــت:با توجه به ناترازی 
فزاینده بنزین در کشور و لزوم واردات برای 
تأمین این محصول، اگر پالایشــگاه ستاره 
خلیج فارس ســاخته نمی شد، ایران باید ۲8 
میلیــارد دلار بــرای واردات بنزین هزینه 

می کرد.
پیشرو در امر محیط  زیست 

مدیرعامل پالایشــگاه ســتاره خلیج  فارس 
بابیان اینکه این پالایشگاه در سال گذشته 
انجام  اقداماتی در خصوص محیط زیســت 
داده است گفت:پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
یکــی از پالایشــگاه های پیشــرو در امر 
محیط زیست است و با اســتناد به خروجي 
آزمایشــگاه معتمد ســازمان محیط زیست، 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فــارس در زمره  
دارد.جعفرپورادامه  قرار  صنایع سبز کشــور 
داد:این پالایشــگاه در برگزاری همایش ها 
و محافظت از زیســت کره گنو و پاکسازی 
ســاحل و ســواحل نیلگون خلیج فارس و 
جزایر پیشرو بوده است.  وی  به  جمع آوری  
1۳تن زباله و پلاســتیک در سطح کوه گنو، 
کاشــت یک صد هزار اصله نهــال حرا در 
ســواحل خلیج فارس توســط کارکنان این 

پالایشگاه اشاره کرد .
گفتنی است، پالایشــگاه ستاره خلیج فارس 
گازی  میعانــات  پالایشــگاه  بزرگ تریــن 
جهــان و همچنین بزرگ ترین پالایشــگاه 
کشــور اســت و حتی به عنوان بزرگ ترین 
 تولیدکننــده بنزیــن در دنیــا محســوب 

می شود.

نفت ستاره خلیج  فارس »سبز« شدنفت ستاره خلیج  فارس »سبز« شد

ندای هرمزگان – گروه خبر 
نشست بررسی مســائل و چالش های تصفیه 
خانه فاضلاب شهر بندرعباس در محل پروژه 
به ریاست مهدی دوستی استاندار هرمزگان و 
باحضور مدیرعامل آبفا، مدیران و کارشناســان 

اجرایی پروژه برگزارشد.
به گزارش ندای هرمزگان، استاندار هرمزگان 
پروژه تصفیــه فاضلاب را یکــی از نیازهای 
اساســی شــهر بندرعباس دانســت و گفت: 
پیشــرفت پروژه قابــل قبول اســت و ۳ فاز 
از پروژه به پایان رســیده، ســه فاز دیگر هم 

پیشرفت مناسب و مطابق برنامه دارند. 
وی بــا تأکید بر اهمیت وعــده دولت به مردم 
افزود: به مردم قول دادیم سالجاری پایان این 
پروژه و تحقق مطالبه بحق شــان باشد، در این 
جلسه با جزییات مراحل فازهای اجرایی بررسی 

شد، یک سری مشکلات هم وجود دارد ازجمله 
ثبت سفارش و مسائل ارزی که برای تامین آن 

از تهران پیگیری خواهیم کرد.
نماینده عالی دولت در اســتان، اظهار داشت: 
فاز چهارم طرح به عنــوان فاز اصلی در حوزه 
مهندســی، برق، تامیــن ابزارهــای دقیق و 
کالاهای زمــان چند مســئله دارد که در این 
جلسه مشــترک درخصوص چالش ها بحث و 
بررســی خوبی انجام گرفت و تصمیماتی هم 

برای تأمین برق این پروژه گرفته شد. 
وی ادامه داد: چــون پروژه در انتهای کار قرار 
دارد باید شــبکه انتقال قدرتش دیده شود که 
با تعریف مســیر دسترســی بــدون معارض، 

می توانیم برق را تا محل پروژه تامین کنیم. 
دوستی به سه مسئله مهم فاضلاب بندرعباس 
اشاره و تاکید داشت:ریختن مستقیم فاضلاب 

از برخی محلات به خورها، فرسودگی خطوط و 
افزودن برخی تأسیسات برای رفع آلودگی  نیز 
مسائل مهم ساماندهی فاضلاب هستند که در 
این جلسه مشترک بحث و مصوب شد از 1۳۰ 
کیلومتر لوله و شبکه فرسوده، در فاز اول ترمیم 

و نوسازی ۳8 کیلومتر به فوریت آغاز شود. 
وی ادامــه داد: پروژه ایجاد شــبکه فاضلاب 
در محلاتــی که فاضلاب شــان مســتقیم به 
خورها می ریــزد و در طرح اولیه فاضلاب هم 
دیده نشــده  نیز، با تأمین اعتبار از محل مولد 
ســازی املاک دولت به ســرعت آغاز خواهد 
شــد تا بتوانیم 18 ماه آینده بخش عمده ای از 
فاضلابی که به خورها ریخته می شود را جمع 

آوری کنیم.
استاندار هرمزگان با اشاره به اهمیت ساماندهی 
فاضلاب شهرک پیامبر اعظم بندرعباس گفت: 
در ماه های آینده این پروژه نیز ازطریق سرمایه 
گــذار با اعتبــار 1۵۰۰ میلیارد تومان شــروع 
می شــود تا پرونده فاضلاب شــهر بندرعباس 

برای بلند مدت بسته شود. 

وی با اشــاره به افتتاح ۳ هزار واحد مسکونی 
طرح نهضت ملی مسکن تا پایان سال و بهره 
بــرداری از 1۵۰۰ واحد دیگر در ســال 14۰4 
در شــهر بندرعباس نیز توضیــح داد: با توجه 
به پــروژه 1۵ هزار واحدی شــهر بندرعباس 
همچنیــن برخی شــهرک های مســکونی و 
اضافه شدن حجم فاضلاب، افق طرح تصفیه 

فاضلاب بلند مدت و جامع دیده شده است. 
گفتنی اســت، اســتاندار هرمزگان پیش ازاین 
نشست با حضور در تصفیه خانه شهر بندرعباس 
از طرح فــاز یک، فاز دو و فاز چهار این پروژه 
بازدید و به مناسبت روز کارگر از کارگران این 

مجموعه با اهدای گل تجلیل کرد.

استاندار خبر داد؛ استاندار خبر داد؛ 
طرح ممانعت از ورود فاضلاب به خورها  طرح ممانعت از ورود فاضلاب به خورها  

ندای هرمزگان – گروه سیاسی 
معاون امور بین الملل قوه قضائیه و دبیر ستاد 
حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران، ضمن 
اعــلام این  خبر که در جریان ســفر رییس 
قوه قضائیه به اســتان هرمزگان ۲8 زندانی 
پاکســتانی آزاد خواهند شد، گفت: همزمان 
برخی اتباع ایرانی زندانی در پاکستان نیز در 

آستانه آزادی هستند.

بــه گــزارش نــدای هرمــزگان، کاظــم 
غریب آبــادی با اعلام این خبــر بیان کرد: 
در جریان ســفر رییــس قــوه قضائیه به 
اســتان هرمزگان، ۲8 تبعه پاکستان که به 
جــرم ورود غیرقانونی و صیــد غیرمجاز در 
زندان به ســر می بردند، با استفاده از رافت 
اســلامی و بــا تعلیق بخشــی از مجازات 
 حبس آنان، آزاد و به کشور خود بازگردانده

می شوند.
غریب آبادی افزود: در چارچوب توافقات به 
عمل آمده با پاکســتان، برخی اتباع ایرانی 
زندانی در این کشــور نیز آزاد خواهند شــد 
و این فرایند میان ۲ کشور تا تعیین تکلیف 
تمامی افراد بازداشــتی در ایران و پاکستان، 

ادامه خواهد داشت.
رییس قوه قضاییه در سی امُین سفر استانی 

خود و در راس هیئت عالی قضایی، شامگاه 
چهارشنبه وارد بندرعباس شد.

حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای و 
سایر مسئولان عالی قضایی در جریان این 
ســفر، برنامه هایی را در راستای رفع مسائل 
و مشــکلات حقوقی و قضایی مردم استان 

هرمزگان، ترتیب داده اند.
در جریان این سفر، رییس عدلیه در راستای 
صیانت از بیت المال و احیای  حقوق  عامه  از 
مجتمع بندری شهید رجایی به عنوان یکی 
از مراکــز مهم تجاری ـ صنعتی کشــور در 

استان هرمزگان بازدید کرد.

معاون امور بین الملل قوه قضائیه در جریان سفر قوه قضاییه به هرمزگان مطرح کرد؛معاون امور بین الملل قوه قضائیه در جریان سفر قوه قضاییه به هرمزگان مطرح کرد؛

2۸2۸ زندانی پاکستانی آزاد می  شوند زندانی پاکستانی آزاد می  شوند



فرهنگ

در راســتای چاپ مطلــب طنزآمیز خالو راشــد با عنوان 
»پیامک عوضی!« که در صفحه ی بادم جانِ روز گذشته 

منتشر شد:

این »خالو راشــد« هم بدجوری وبــال گردن مردم بندر 
شده است. راشد انصاری طنز نویس را عرض می کنم ....

 وقت و بی وقت، شــب و نصف شب پنجشنبه یا جمعه، 
شنبه یا یکشنبه برایش هیچ توفیری نمی کند، هر زمانی 
که دســت دهد، هر دری که باز باشد، و هر سوراخ سُنبه 
ای که ببیند، هر مجلس و محفلی که بر پا باشــد، فوری 
سرک می کشد و هر مورد به جا و نا به جایی را که ببیند 
و بشــنود در هوا می قاپد و از عجایب روزگار نخورده فی 
الفور کلهّ اش گرم می شــود و طبع شعری اش گل می 
کند و هر آن چه را که به ذهنش می آید به هر کســی که 
دلش بخواهد نســبت می دهد و فی البداهه می سراید و 

می سراید و می سراید....
ول کن معامله هم نیست. 

از این شاهکارش که بگذریم باید عرض کنم 
اخیراً این جناب طنز پرداز دســته گل دیگری به آب داده 
اســت  و عنقریب بود که عده ای از مردم بندر عباس را 

از زندگی و نان خوردن بیندازد. 
می گویند در طول این چند روزِ اخیر گروه  های مختلفی 
از مــردم بندرعبــاس کلی پیام در باب نقــض قوانین و 
مقررات کشور ) کشــف حجاب( دریافت کرده بودند، که 
آن ها را مــات و مبهوت کرده بود. ایــن بیچاره های از 
همه جا بی خبر ســخت به تکاپو افتادند که ببینند جریان 

چیست و این قضیه از کجا اب می خورد..
و اما مشکل اصلی تنها از باب ارسال پیامک نقض قوانین 
نبود، بلکه بیشــتر از ناحیه عیال مربوطه این حضرات بود 
که به واسطه دریافت پیامک مزبور، دمار از روزگار شوهر 
خود در اورده بودند، زیرا فکر می کردند کاسه ای زیر نیم 

کاسه است و خیانتی اشکار در کار است.
آخر الامر با کلی تحقیقات مشــخص شــد که همه این 
گرفتاری ها زیر سر همین خالو راشد خودمان است که با 
ان موهای بلند »مکش مرگ ما« و سوار شدن بر خودرو 
آن حضــرات، چیزی نمانده بود که جدا از لطمه کاری به 
شغل این قربانیان نگون بخت، دودمان خانواده و  زندگی 

مشترک بسیاری از اهالی بندر را نیز نابود کند...
باور بفرمائید اگر شــیر پاک خورده ای پیدا می شــد که 
در یک فرصت مناســب ترتیب اصلاح موهای خالو راشد 
را مــی داد، جدا از خدمت گرانقدری که به ادبیات و طنز 
معاصــر می نمود، دعای خیر عده زیادی از بندری ها نیز 

پشت سرش بود.... والسلام

                        »فضــول محله«
 

فهرســت نهایــی جایزه والتــر اســکات ۲۰۲۴ با نام ۶ 
نویسنده منتشر شد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از ســایت جایزه والتر 
اســکات، داوران جایزه والتر اســکات در سال ۲۰۲۴ که 
به انتخاب بهترین داســتان های تاریخی سال می پردازد، 

فهرست نهایی رقابت امسال را اعلام کردند.
۶ کتابی که برای دریافت جایــزه ۲۵هزار پوندی رقابت 

از: می کنند،عبارتند 
»زندگی جدید« اثر تام کرو )چاتو و ویندوس(

»ارواح گرسنه« اثر کوین جرد حسین )بلومزبری(
»خانه پدری من« اثر جوزف اوکانر )هارویل سکر(

»به ســمت مناطق میانی« اثــر کای توماس )وایکینگ 
کانادا/جان موری(

»مطلــق و برای همیشــه« توســط رز ترمیــن )چاتو و 
ویندوس(

»خانه درها« اثر تان توان اینگ )کننگیت(
داوران با تاکید بر این کــه معیارهای داوری جایزه والتر 
اسکات که شامل اصالت، نوآوری، جاه طلبی، دوام و البته 
کیفیت نوشــتار اســت به زیبایی در فهرست کوتاه سال 
۲۰۲۴ خود را نشــان می دهد، افزودند: ما ۶ رمان داریم 
که از نظر موضوع و ســبک نوشــتاری متفاوت هستند: 
تلاش زنــان برای کســب جایگاه خــود در لندن قرن 
نوزدهم، زندگی های درهم تنیده خطرناک در دهه ۱۹۴۰ 
ترینیداد، تنش های شــدید در رم تحت اشــغال نازی ها، 
یک داستان آرام بخش خانوادگی از دهه ۱۹۶۰، داستانی 
از پایانه راه آهن زیرزمینی، و عشــق، خیانت و رسوایی در 
شهرک های تنگه پنانگ. در قلب هر رمان، درک عمیقی 
از انســانیت با تمام نقاط قــوت و ضعف عجیب و غریب 
آن نهفته اســت و هر یک از نویسندگان فهرست نهایی 
امسال چیز جدیدی برای گفتن و روشی جدید برای بیان 

آن دارند.
هیات داوران ۲۰۲۴ متشــکل از کتــی گرانت )رییس(، 
جیمز هالووی، الیزابت لایرد، جیمز ناتی، کرســتی وارک 
و سایرا شاه اســت. کتاب هایی که در این رقابت شرکت 
می کنند باید به زبان انگلیسی نوشته شده باشند، به دوره 
بیش از ۶۰ ســال پیش مربوط باشند و در سال ۲۰۲۳ در 
بریتانیا، ایرلند یا کشــورهای مشترک المنافع منتشر شده 
باشــند. نویسندگان فهرســت نهایی امسال از انگلستان، 

ایرلند، ترینیداد، کانادا و مالزی هستند.
جایزه والتر اســکات که بــرای تجلیل از داســتان های 
تاریخی اهدا می شود یک جایزه ادبی بریتانیایی است که 
سال ۲۰۰۹ تاسیس شــده و جایزه آن یکی از بزرگترین 
جوایز ادبی در انگلستان است. برنده این رقابت ۱۳ ژوئن 

در جشنواره کتاب مرزی در ملروز معرفی می شود.

بندرکنــگ در تاریخ دریانوردی ایران هم طراز شــهری 
همانند سیراف دارای سابقه ای  درخشان و بی بدیل است، 
که امــروز با تمام زیبایی هایــش در معماری و فرهنگ، 
همانند یزد برای ثبت جهانی یونســکو نیز نیم خیز شــده 

است.
بندر کنگ در گذشــته بخصوص در دوره صفوی  به بعد  
یکــی از بنادر مهــم و پر رونق جنوب کشــور بوده و به 
ســاخت لنج های چوبی بزرگ که در لفظ محلی »جهاز« 

خوانده می شود شهرت دارد.
اگــر امروزه در بندر  کنگ قــدم بزنید خواهید فهمید که 
زیبایی این شهر ساحلی و تاریخی  وصف نشدنی است و 
شما را به چند صد سال قبل برمی گرداند زمانی که خانه ها 
هنوز با ســاختار بادگیر و حیاط و درهای  آهنی بزرگ در 
کوچه های باریک ســاخته می شد با مردمانی مهربان که 

گاها عربی نیز تکلم می کنند.
در نیمه اول قرن شانزدهم و در  دوره شاه عباس صفوی 
بعد از شکست سنگین پرتغالی ها از قوای صفوی و فرار 
آنها به مسقط تا حدود ده سال حملات گاه و بیگاه قوای 
بحریه به بنادر ایران و کشــتی ها تجاری ادامه داشت تا 
اینکه طی یک تفاهم نامه تجاری پرتغالی ها بدون ســاز 
و برگ نظامی و ناوگان جنگی صاحب یک شعبه تجاری 

در بندر کنگ شدند.
پرتغالــی هــا  لنگرگاهــی در کنگ ســاخته بودند که 
کشتی های بزرگشــان در آن لنگر می انداخت، همچنین 
قلعه بزرگی ســاخته بودند که مقر تجاری  آنها بود، آثار 

این قلعه در کنار دریا هنوز  باقی مانده  است.
وقتی که آب دریا مَد می یابد آب اطراف بقایای این قلعه 
را فرا می گیرد، اما وقتی که آب دریا در حالت جزر اســت 
قسمتی بزرگی از قلعه نمایان می شود، این قلعه نزد مردم 

کنگ به قلعه پرتغالی  معروف است.
بــرای درک بهتــر آن روزگار بندر کنگ بهتر اســت با 
نگاهی به ســفرنامه فیدالگو، سفیر کشور پرتغال در دربار 

شاه سلطان حسین صفوی توجه کنیم .
اما پیش از آن به ســفرنامه جملی کارری می پردازیم او 
در ســال ۱۱۰۵ ق زمان سلطنت شاه سلیمان صفوی به 
ایران و بندرکنگ آمده و در مراسم تاجگذاری شاه سلطان 
حسین شرکت کرده است. او عنوان نموده است بندرکنگ 

در کنار خلیج فارس واقع شده است.
تقریبا همــه خانه های آن گلی اســت و فقط چند خانه 
ســاحلی از سنگ بنا گردیده است. بندرکنگ جزو مناطق 

زیر فرما ن وزیر لار محسوب می شده است.
 او از دیر اگوستین ها در بندرکنگ و لنگه نام برده است. 
ولی با توجه به مطالبی که ژان اوبن آورده اســت، به نظر 
می رســد در ترجمه ســفر نامه کارری نام بندرکنگ با 

بندرلنگه اشتباه شده باشد.
او همچنین عنوان می کند که مالیات بندرکنگ به شــاه 
ایران پرداخت می شد و این بندر مرکز تجارت بزرگ می 
باشــد و دائما از هندوستان، و بصره مال التجاره های به 

آنجا وارد می شد.
مطالــب کارری، به خوبی می رســاند که در دوره شــاه 
ســلیمان صفوی بندرکنگ همواره آباد بوده است و جای 

جزیره هرموز را در تجارت دریایی گرفته بود.
چون در این زمان جمعیت بندرکنگ از ملیت های مختلف 
بــود که در به نقل از ژان اوبن هندی ها، اعراب، یهودی 
ها در بندرکنگ می زیستند و درا وایل سال ۱۶۳۰ درست 
چندماه پس از مرگ شــاه عباس بــاب مذاکرات صلح با 
پرتغالی ها باز شــده بود و از ســوی دولت ایران تاسیس 

نمایندگی بازرگانی آن ها به  رسمیت شناخته شده بود.
تاورنیه نیز در ســفرنامه خود عنــوان می کند که آب در 
کناره بندرکنگ به اندازه کافی برای کشــتی های بزرگ 
بــزرگ عمیق نیســت و تجارت از طریــق بندرگمبرون 

صورت می گیرد. اما این گفته در سفرنامه فیدالگو نقد
شــده و عنوان شده است که در کنگ کشتی های بزرگ 
پرتغالی مشاهده شده اســت که دارای شصت الی هفتاد 
تــوپ بودند. حتی ناوگان متعلق به اقوام مســلمان دیده 
شده که بسیار بزرگت ربوده اســت. در بندرکنگ آزادی 
تجاری برای ملت های دیگر ایجاد شده بود  اما تاکید این 
نوشتار بیشتر بر مباحث گرگوریو پریرا فیدالگو و گزارش 
ماموریت به نزد شــاه سلطان حسین صفوی است که در 
مورد بندرکنگ که مســیر ســفرش بوده است،اطلاعات 
دقیقتری دارد و در باره آداب دیپلماســی مباحث مهمی 
را مطرح می کند که درنخســت این مباحث آورده شده 
و سپس بررســی می گردد. فیدالگو این گونه عنوان می 
کند: »دو روز بعد از ورود ما به بندرکنگ شــه بندر یعنی، 
مدیر ارشــد ساحلی  یا نایب حاکم شهر به دیدار من آمد، 
اگر توسط چند نفر از نزدیکان به وی تذکر داده نمی شد 
این استقبال صورت نمی گرفت. البته این عمل بدون این 
که از میل باطنی من اطلاع اطلاع پیدا کند، انجام شــد. 
روزی که جهت ملاقات من به عرشه کشتی آمد از تاریخ 
پیاده شدنم از کشتی پرسید و بعد از اطلاع از این موضوع، 
در روز مقرر در نیم فرسنگی شهر با چهل سوار و بیش از 
هزار و پانصد پیاده به انتظار ما ایســتاده بود و دستور داده 
بود که تمــام خیمه ها و بازارها و محل های کار تعطیل 
شود. یعنی تعطیلی عمومی اعلام داشته بود. همین که از 
کشــتی به ساحل آمدم. حاکم از اسب پیاده شد و با قایق 
به اســتقبالم آمد و بعد از سوار شدن بر اسب دست راست 
مرا در دســت گرفت و من نخواستم از دادن دستم به او 

خود داری کنم.
ادامه دارد 
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   کتاب  
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خاک غریب

دوران راهنمایی 
در دوره ی راهنمایــی، در درس ریاضی و 
انگلیســی، ســرآمد کلاس بودم. خوب به 
یاد دارم روز شــنبه ای را کــه جناب پرویز 
هوشــمند، معلمّ ریاضی، در ســاعت اول با 
طرح یک سؤالِ ریاضی، بچه ها را به چالش 
کشید و عده ی زیادی را در کنار تخته سیاه، 
به انتظار تنبیه نگه داشــت. با همان حالت 
خشم آلود، مرا به دفتر فرستاد تا تخته پاکن 
بیاورم. مدیر مدرسه، جناب احمد یوسفی به 

جای تخته پاکن، اسفنج دور کولر به من داد. 
وقتی به کلاس آمدم، خیلی مظلومانه آن را 
به معلمّ نشــان دادم. به محض مشاهده ی 
اسفنج گفت: این تشک علی اصغر است؟!! 
من هم پاسخ دادم: آقا اجازه این را مدیر داد. 

بچه ها کلی خندیدند.
   معلمّ زبان انگلیســی ما خانم بود. خطاب 
مســتر فضلی اش که مرا برای پاســخ به 
سؤالات انگلیســی فرا می خواند؛ از خاطرم 
نمی رود. یادم می آید از پســرخاله ام، حیدر 
اســدی که آمــوزگار دوره ی ابتدایی بود و 
گاه به بوشــهر می رفت، درخواســت کردم 
که کتابی در زمینه ی زبان انگلیســی برایم 
بیاورد و او هم کتاب »گرامر انگلیسی« اثر 
جواد عســکری را آورد. چه با عشــق این 

کتاب را می خواندم. 
در پایان ســالِ اولِ راهنمایی شتابان خودم 
را به مدرسه رســاندم تا از نتایج امتحانات 
خردادماه را باخبر شوم. لیست نام بچه های 
کلاس را پشــت شیشه ی دفتر زده بودند و 
در کنار اسامی، تعداد دروس تجدیدی حک 
شــده بود. نام خود را در آن لیســت نیافتم. 
سراســیمه خــود را به دفتر مدیر رســاندم 
و گفتم: اســم من در لیســت نیست. مدیر 
جواب داد: ما فقط لیســت افرادی را که در 
درســی افتاده اند، اعلام می کنیم و شــما 
جزء قبولی ها هســتید. پس از شنیدن این 
حرف، خوشحال و خندان، از مدرسه تا خانه 
دویدم. به محض رسیدن به خانه، بدون این 
که به کســی چیزی بگویم یک قابلمه را از 
آشپزخانه برداشــتم و شروع به تمبک زدن 
کردم و در عین حال به صورت ریتمیک می 
گفتم: مو قبولا بسَُــم، مَمد تجدید شُورده!!! 
هر چه مادرم می گفت: عباس چی شــده؟ 
من بیشتر تمبک می زدم. بالاخره توانستم 
به آنها حالی کنم که خیلی از همکلاســی 
هایم از دروس، نمــره ی قبولی اخذ نکرده 
اند. از جمله برادرم محمد و محمد اعتباری.
    جناب احمد یوســفی غیر از این که مدیر 
مدرسه ی ما بود، معلمّی هم می کرد. هیچ 
وقت آن عصــر روز پاییزی از خاطرم محو 
نمی شود که درِ کلاس را باز گذاشته بود و 
با طمأنینه ی تمام، بحث فرسایش خاک از 
درس علــوم را برای ما توضیح می داد. من 

شــیفته ی تشریح و تفسیر معلمّ شده بودم. 
البته توصیه های او سرصف و صدای غرّای 
او در برگزاری جشن های ملی هم مزید بر 

علت بود.
از همکلاســی های این دوره، شخصی بود 
به نام محمد صالحی که بسیار کم حرف و 
مــؤدب و در ضمن نفر اول کلاس هم بود. 
من خیلی تلاش کردم که با او دوست شوم 
اما در حد سلام و احوال پرسی ارتباط برقرار 
کردیم. چرا که او از پذیرش افراد استنکاف 
می کرد. بعدها نفهمیدم چه سرنوشتی پیدا 
کرد. ولی هر چه بود نامش با شــخصیتش 

گره خورده بود.
مدرســه ی ما دارای حیــاط بزرگی بود لذا 
جشــن های ملی و مذهبی همراه با برنامه 
ها و مســابقات دانش آموزی، در آن برگزار 
می شــد. من هم در چند برنامــه از جمله 
پیشــاهنگان حضور داشتم. شعارها و سوت 
زدن های احمد یوسفی در این مراسم همه 
را بــه وجد می آورد. محمدحســن شــادلو 
نرمــش های منظمــی به ما یــاد می داد. 
شمس الدین ســیدزاده معلمّ چاقی بود که 
با ژیان به مدرســه می آمد و ماشــین خود 
را به صورت حرفه ای کنار دیوار پارک می 
بلندقدی  کرد. محمد وحدت هم آمــوزگار 
بود که یک روز بچه ها ســؤالات امتحانی 
را از ماشــین اش دزدیدند و بین بقیه پخش 
کردند. عبدالحســین فقیه هم معلمّ ادبیات 

فارسی ما بود که کلاس جذّابی داشت.
  سه ســال دوره ی راهنمایی را با موفقیت 
گذراندم. بــا تنوع معلمّــان و تکثر دروس 
احساس بهتری داشــتم. هر چند از بعضی 
آموزگاران راضی نبودم ولی در کلّ مطلوب 
بود. در پایان همین دوره به سبب قبولی سه 
ســاله در خردادماه، با چند نفر از همکلاسی 
ها از جمله عبــاس دردان و محمد صالحی 
در امتحان ورودی دبیرســتان پهلوی شیراز 

شــرکت کردیــم و فقط مرتضــی فرجی 
پذیرفته شد. او بعد از انقلاب به گروه های 
چپ پیوست و سرنوشت نامعلومی پیدا کرد. 
شــیطنت های نوجوانی در این سال ها هم 
جای خود داشــت. دانش آموزان دستی در 
تقلبّ کردن و دزدیدن سؤالات داشتند. یک 
روز جمعه پس از کش رفتن سؤالات تاریخ 
و جغرافیا، آن را به تمام بچه ها رســاندند. 
صبح شنبه وقتی در جلسه ی امتحان نهایی 
حضور پیدا کردیم، متوجه شــدیم سؤالات 
تغییر کرده اســت. دانش آمــوزان مات و 
مبهوت به همدیگر نگاه می کردند و چیزی 
نمی نوشــتند. بیشــتر بچه ها از این درس 
افتادند. من توانســتم نمــره ی ۱۱ بگیرم. 
بچه هــا گاهی هم معلمّان را ســرکار می 
گذاشــتند. یکبار یکی از آنها از معلمّ پرسید: 
آقا اجازه! اســتمناء یعنی چه؟ معلمّ هم قبل 
از پاســخ، اول خطاب به دختران گفت: شما 
مــی توانید کلاس را تــرک کنید. بعد کلی 
در مورد استمناء و مضرات آن صحبت کرد. 
درســت چند روز بعد همین سؤال را از معلمّ 
دیگری کردند و او هم واکنش ها و پاســخ 

های مشابه داشت. 
راســتی این را هم بگویم که در این دوره، 
کلاس مــا مختلط بود. چهــار دختر به نام 
های عصمت بردستانی، لیلا سالمی، شهین 
هوشــمند و هاشــمیه پاک نژاد در کلاس 
حضور داشــتند. اولی یعنی خانم بردستانی 
که چهــره ای گندمگون داشــت بر روی 
یک صندلی می نشســت و سه تای دیگر 
که ســفیدروی بودند بر روی یک نیمکت. 
گاهی با هم دعوا مــی کردند. اما هر چهار 
نفر، چادری، نجیب و پاک بودند. شهین که 
در همسایگی ما بود، برای تکلیف درسی به 
مــن مراجعه می کرد. علی برادر لیلا هم در 

کلاس حضور داشت.
ادامه دارد 

نویســنده ادبیات نوجوان نبایــد در پی حل 
مشکلات آن ها باشد، بلکه باید مخاطب را با 
استعداد و توانمندی هایش آشنا کند تا کنش 

داشته باشد و خود حل مساله کند.
نیلوفر مالک نویســنده و پژوهشــگر ادبیات 

نوجوان در گفتگو با خبرنگار مهر درباره رمان 
»صدای تاریکی« که توســط انتشارات سوره 
مهر در ســی و پنجمین نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران عرضه می شــود، گفت: صدای 
تاریکی درباره دختر نابینایی اســت که مادر 
ندارد و با پدرش زندگی می کند، از وقتی که 
مدرسه ها تعطیل شده است، احساس می کند 
یــک نفر در خانه رفــت و آمد می کند و می 
ترسد، این دختر ســعی می کند منطقی رفتار 
کند و بفهمد دلیل این مساله چیست، در ادامه 
دختر دچار بحرانی می شــود و حس می کند 
همه او را تنها گذاشــته انــد، زود خودش را 
پیدا می کند و به جنگ با مشکلاتش می رود.

وی افزود: کتاب مورد اشاره به زودی توسط 
انتشارات سوره مهر چاپ و منتشر خواهد شد. 
این کتاب مناسب رده سنی نوجوان ۱۷_۱۸ 
ســال است. در سی و پنجمین نمایشگاه بین 

المللی کتاب تهران نیز عرضه خواهد شد.
مالک در ادامه سخنان خود گفت: در صدای 
تاریکی تــلاش کردم نوجوانی کــه توانمند 
نیســت و عضــوی از اعضــای بدنش دچار 
مشکل است، بداند که نداشتن یک توانمندی 
باعث نشود در زندگی روحیه اش را ببازد بلکه 
توانایی های دیگرش را بشناسد و مشکلاتش 

را حل کند.
این نویســنده ادبیــات نوجــوان ادامه داد: 

نوجــوان امروز خیلــی پخته و آگاه اســت. 
نویســنده در کتاب این گروه ســنی نباید در 
پی حل مشــکلات نوجوانان باشد، بلکه باید 
این مخاطب را با اســتعداد و توانمندی هایش 
آشنا کند تا کنش داشــته باشد و بتواند حل 

مساله کند.
وی گفــت: ســرقت در میدان صــد و یکم، 
رؤیای بعدازظهر، جایــی آن طرف پرچین و 
دخترخاله ها که پیش از این چاپ و روانه بازار 
نشــر شــده اند نیز در نمایشگاه سی و پنجم 
عرضه خواهد شد. از بین کتاب هایی که برای 
نوجوان نوشــته ام رؤیای بعدازظهر و سرقت 
در میدان صد و یکم با اســتقبال بیشــتری 
مواجه شــد. هنوز هم کــه بچه ها می خوانند 

دوستش دارند.

نویسنده ادبیات نوجوان باید مخاطب را با توانمندی هایش آشنا کند

شهرداري قشم در نظر دارد پروژه اجرای اسکلت بتنی سالن آمفی تئاتر )پلاتو( شهرداری به شرح نقشه و مشخصات فنی پیوست اسناد مناقصه و از محل اعتبارات 
داخلی شهرداری را به پیمانکار واجد الشرایط واگذار نماید. لذا بدینوسیله از پیمانکاراني که حداقل داراي رتبه ۵ ابنیه و دارای صلاحیت پیمانکاری مي باشند دعوت 
بعمل مي آید جهت دریافت اســناد مناقصه از روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۱۰ لغایت شــنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۲۲ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد 

ایران( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند. )دانلود اسناد از سایت ستاد ایران(
موضوع مناقصه: اجرای اسکلت بتنی سالن آمفی تئاتر )پلاتو( شهرداری طبق نقشه ، مشخصات فنی و شرح عملیات پیوست اسناد مناقصه

سایر شرایط مناقصه:
- برآورد اولیه پروژه موضوع مناقصه مبلغ ۴۴/۵۱۶/۸۵۲/۹۷۸ ریال براساس فهرست بهای پایه سال ۱۴۰۳ ابنیه می باشد.

- مبلغ ســپرده شــرکت در مناقصه ۲/۲۳۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال بصورت ضمانتنامه معتبر بانکی دارای حداقل ســه ماه اعتبار و یا بصورت واریز نقدی به حساب سپرده 
شهرداری نزد بانک مهر ایران شبای ir ۱۵۰۶۰۰۷۲۲۰۰۱۱۱۱۵۲۵۰۳۰۰۰۱  پرداخت گردد.

- آخرین مهلت ارائه پیشنهاد )بارگذاری در سامانه ستاد( ساعت ۱۹ روز  سه شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۱  مي باشد. )اصل پاکت الف تحویل بصورت فیزیکی(
- جلسه کمیسیون افتتاح پاکات مناقصه روز چهارشنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۳/۰۲ در شهرداری قشم برگزار خواهد شد.

- چنانچه برندگان اول ، دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به ترتیب اولویت به نفع شهرداری ضبط خواهد شد.
- شهرداری در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است.

- به پیشنهادات مبهم، مشروط ، بدون سپرده و ناقص و پیشنهاداتی که پس از انقضاي مدت مقرر در آگهي واصل شود ترتیب اثر داده نخواهد شد.
- هزینه نشر آگهی مناقصه بعهده برنده مناقصه می باشد.

- شناسه ملی شهرداری : ۱۴۰۰۲۷۶۷۱۷۱    شماره تماس ۰۷۶۳۳۳۸۷۱۴۷
- سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

شهـــرداري قشـــم

?.... گروه فرهنگ 
دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد 
و در تمام نوشته های او که تاکنون توسط 
ندای هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی 
نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا 
کتابی بنــام خاک غریب در دســت چاپ 
دارد که گویــای خاطرات وی از بچگی  در 
زادگاهش  دیر) بوشــهر( تا زندگی کاری 
او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان 
خاطــرات دکتر فضلی در کتــاب اخیرش 
)خاک غریب(، ضمــن اینکه به جوانان می 
تواند یک نثــر خوب و روان را معرفی کند، 
از جاذبیت های  دیگری نیز برخودار است 
و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان 
است که در کتاب یادشده، به ثبت رسانده 
وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به 
این گونه  مسایل استان پرداخته شده است 
که در نــوع خود برای یک هرمزگانی که به 
مدت طولانی میزبانی چنین شــخصیتی را 
داشته اســت، می تواند جالب توجه باشد. 
برای اینکه کاملا در جریــان روند تکوین 
این نوشــته ها که در اصل گویای گذر عمر 
نویسنده اســت، قرار گیریم ناگزیر باید از 
دوران طفولیت تا سکونت در هرمزگان وی 
را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام 
مامن ایشان شــد و افرادی حسود، تندرو 
)حالا شــما هرطور فکرمی کنیــد(  که در 
هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن 
تعادل کاری یا حتــی زندگی وی دارند،اما 
همه ترفندها علیه ایشــان در پناه فرهنگ 
این سامان خنثی می شود...بهتراست کتاب 

را با هم بخوانیم :
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شتاب فراری برای عرضه 
مدل های جدید

۲۵۵ هزار قرارداد اجاره 
در سامانه »خودنویس« 

ثبت شد

تسهیلات ودیعه مسکن 
به 44۵ هزار متقاضی 

پرداخت شد

مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشــور گفت: از گذشته فرآیندهای اجرائی 
در پســت به شکل ســنتی انجام می شد؛ اما در چند ســال اخیر مسیر 
هوشمندســازی در شرکت پست طی شده و اســتفاده از سورتینگ های 
هوشــمند ســختی کارگران برای حمل و جابه جایی مرسولات را بسیار 

کاهش داده است.
»محمدمهدی پیشــقدم« در گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی ایرنا درباره 
وضعیت کارکنانی که با قراردادهای کارگری در شــبکه پستی کشور در 
حال خدمت رســانی هستند، گفت: از گذشته فرآیندهای اجرائی در پست 
از دریافت یک نامه یا بسته پستی از فرستنده شروع و پس از جمع آوری، 
تفکیک و ارســال به مقصد در نهایت تحویل به گیرنده توســط شبکه 
توزیع مویرگی در کل کشــور به صورت دســتی و سنتی انجام می شده 
که چند سالی اســت در کلیه فرآیندها از فناوری های هوشمند و روزآمد 

بهره گیری می شود.
وی افزود: در سال های اخیر سیاست هوشمندسازی شرکت ملی پست در 
دستور کار قرار گرفته و با تغییراتی که در زیرساخت ها انجام شده، بخش 
عمده ای از فرایندهای چرخه پســتی را می توان با کمک سورتینگ های 
هوشــمند )فرآیند چندمرحله ای برای مرتب کردن، یک دســت کردن، 

تفکیک و دسته بندی اقلام یک محصول( انجام داد.
پیشقدم گفت: در مرکز تجزیه و مبادلات لشگر، چهار سورتینگ هوشمند 
پردازش مرسولات فعال است. یکی مربوط به امانات و بسته های بزرگ 

پســتی، دیگری پاکت های بزرگ حاوی مرسوله )جوف( است که عمدتاً 
اجناســی که از فروشــگاه های اینترنتی ارسال می شــود از آن استفاده 
می کنند. بخش دیگر نیز پاکت های پســتی و بســته کوچک زیر ۲ کیلو 

هستند که آن ها سورتینگ رباتیک دارند.
مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشــور تاکید کرد: استفاده از سورتینگ ها 
در کنار کاهش نیروی انســانی، عمدتاً فرایند کاری کارگران را تسهیل 
کرده و ســختی کار کارگر برای حمل و جابه جایی مرســولات را بسیار 
کاهش داده است. حتی کارگری که سواد نداشته باشد نیز می تواند با این 

دستگاه ها کار کرده و بدون مشکل فرایند پستی را انجام دهند.

وی تاکید کرد: با توجه به سیاســت های کلان دولت، جذب مســتقیم 
نیروی کار دولتی متوقف شده و نیروی کار به شکل شرکتی وارد چرخه 
کاری می شــوند. در بخش نامه رسانی حدود هشت هزار نیرو فعال است 

که ۵۰ درصد آن ها نیروهای شرکتی هستند.
پیشــقدم گفت: این همکاران در پســت، مزایا و حقوقی که وزارت کار 
مشــخص کرده را دریافت می کنند. در راســتای بهبــود کیفیت توزیع 
مرســولات و بهبود وضعیت معیشــت نیروهای شــرکتی، ســامانه ای 
راه اندازی شــده که افــراد بر اســاس توزیع موفق و برگشــتی کمتر، 
پرداختی های متفاوت داشــته باشند، این کاری است که در شرکت های 

خصوصی نیز انجام می شود.
وی درباره اقدامات شــرکت ملی پســت برای بهبود وضعیت معیشــت 
کارگران گفت: شــرکت ملی پســت ۱۰۰ درصد دولتی اســت و تمام 
دریافتی های آن شامل قوانین کار است و شرایطی فراهم شده تا عمده ی 
پرداختی هایی که به کارمندان مجموعــه تعلق می گیرد به کارگران نیز 

داده شود تا تبعیضی در این بین وجود نداشته باشد.
پیشــقدم تاکید کرد: در بخش نامه رسانی اتفاق دیگری نیز طی سالیان 
گذشــته رخ داده و آن افزایش تعداد بســته اســت، در گذشــته اغلب 
نامه رســان ها با موتور توزیع مرســولات را انجام می دادنــد، اما اکنون 
خودروهایی ســواری کابین دار نیز به ناوگان پســتی کشور پیوسته اند و 
ایــن به دلیل تغییر رویکرد مردم از ارســال پاکت به ارســال و دریافت 

بسته است.
مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشــور افزود: شــیوع ویروس کرونا باعث 
شد زیرساخت برای خرید و فروش اینترنتی که در حالت عادی ۱۰ سال 
طول می کشید مهیا شــود، در مدت ۲ سال انجام شد و با خرید ناوگان 
جدید و در برخی مواقع با استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی سرعت 

توزیع مرسولات را افزایش دادیم.

مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشور:

 مدیــر کل تعاون،کار و رفــاه اجتماعی اســتان تهران از پست در مسیر هوشمندسازی 
برنامه ریزی برای صادرات محصولات دانش بنیان و تولیدات 
مشاغل خانگی و صنایع دستی خبر داد و گفت: آیین نامه ها 
و بخشنامه های متعددی از سوی دولت درباره شرکت های 

دانش بنیان و حمایت از آنها به تصویب رسیده است.
محمد آذرپناه در گفت وگو با ایســنا، درباره برنامه های پیش 
بینی شــده درخصوص صادرات تولیدات دانش بنیان گفت: 
طی ســال های گذشته بخش تعاون در استان تهران بیشتر 
درگیر مشکل مسکن بود. به ویژه واحدهایی که تامین زمین 
یا بحث انتخاباتشــان دچار مشکل شده بودند و ما پیگیری 

مشکلات آنها را در دستور کار قرار دادیم.
وی ادامــه داد: در حــوزه تولید و دانش بنیــان برنامه های 
عملیاتی گســترده ای صورت گرفته که بخشــی از حمایتها 
معطــوف به حمایت های بازاری اســت و طی چند ســال 
گذشته آیین نامه ها و بخشنامه های متعددی از سوی دولت 

در بحث شرکت های دانش بنیان به تصویب رسیده است.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران درعین 
حال اولویت صادرات در استان را صادرات دانش بنیان ذکر 
کرد و گفــت: درکنار آن صادرات تولیــدات دیگر از جمله 

صنایع دستی و مشاغل خانگی را نیز در دستور کار داریم.
به گفته آذرپناه عرضه محصولات صادرات محور با رویکرد 
تعاونی هــای دانش بنیان و تعاونی هــای صادراتی از دیگر 
برنامه های پیش بینی شده است و تلاش شده با اختصاص 
غرفه هــای مختص کالاهای ایرانی در کشــورهای هدف، 
صادرات محصــولات از طریق اتاق های تعاون و بازرگانی 
انجام شود و به شکل مستقیم در فروشگاه های زنجیره ای 

کشورهای مورد نظر عرضه شود.

مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران 
)توانیر( از مصوبه شورای عالی انرژی برای ممنوعیت تبلیغ 

کولرهای پرمصرف خبر داد.
به گزارش ایرنا از توانیر، مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل 
شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران با اشــاره 
به مصوبه شــورای عالی انرژی افــزود: این مصوبه وظیفه 
ممنوع کردن تبلیغ کالاهای بــا مصرف انرژی بالا و فاقد 
ســازگاری لازم با اقلیم هــای مختلف کشــور را برعهده 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی گذاشته تا این وزارتخانه 
با همکاری دستگاههای ذیربط به ویژه سازمان صداوسیما 
اقدام های لازم را بــرای ممنوعیت تبلیغ این گونه کالاها 
براساس پیشــنهاد وزارتخانه های نفت و نیرو و هماهنگی 

وزارت صنعت، معدن و تجارت به عمل آورد.
وی با اشــاره به ممنوعیت تبلیغ این نوع کولرها در مناطق 
عادی و معتدل که بر اســاس مصوبه شورای عالی انرژی و 
در مذاکره با صداوســیما حاصل شــده و ٨۰ درصد مناطق 
کشور را شامل می شود، گفت: استفاده از کولرهای گازی در 
مناطق معتدل کشور منجر به افزایش مصرف برق بیش از 
الگوی مناطق عادی و صدور قبض برق سنگین خواهد شد.

به گزارش خبرنــگار اقتصادی ایرنا، مجموعه وزارت نیرو و 
صنعــت برق باهدف مدیریت بهتر مصرف برق در کشــور، 
مناطق مختلفی برای مصرف تعریف کرده اند که براســاس 
آن مناطق با هــوای معتدل تر مثل تهران در ردیف مناطق 
عادی و ســایر مناطق شامل گرمسیری یک و گرمسیری با 

شدت بیشتر تقسیم شده اند.
بر این اســاس اســتفاده از کولرگازی برای مناطق عادی 
مناسب ارزیابی نمی شــود و صنعت برق به مردم ساکن در 
این مناطق توصیه کرده از کولر آبی در فصل گرم اســتفاده 

کنند تا مشمول هزینه های بالاتر نشوند.
 

در حالی هفته گذشــته، رئیس ســازمان توسعه  تجارت از 
عرضه اولین خودروهای برقی خبر داد که طبق شــنیده ها، 
مدیر ســامانه یکپارچــه خودروها عنوان کــرد که عرضه  
خودروهای وارداتی برای ثبت نامی های قبلی است؛ بنابراین 
هنوز هیچ چیز مشــخصی در این زمینه وجود ندارد و سایت 

سامانه در حال به روزرسانی است.
به گزارش ایســنا، رئیس ســازمان توسعه  تجارت از عرضه  
خودروهــای وارداتــی و برقی در ســامانه یکپارچه فروش 
خودروهــای وارداتــی خبــر داد. به گفتــه  ضیغمی، طبق 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی های صــورت گرفته تصمیم 
بر این شــده است که ســامانه فروش خودروهای وارداتی 
از  ۱۶ اردیبهشــت ماه فعال و خودروهای برقی و وارداتی 

نیز عرضه شوند.  
بــه  دنبال این موضوع، ایســنا موضوع را از مدیر ســامانه 
یکپارچه خودروهــای وارداتی مورد پیگیــری قرار داد؛ بر 
اساس این پیگیری مدیر ســامانه یکپارچه خودروها اعلام 
کرد که هنوز اطلاعات به صورت دقیق در دســت نیست و 

جلسات پیرامون این موضوع ادامه دارد.
اما شــنیده ها حاکی از آن اســت که این مقام مســئول در 
مصاحبه ای اعلام کرده است: ›‹عرضه خودروهای وارداتی 
در روز یکشنبه مختص ثبت نام کنندگان قبلی است و فعلا 

برنامه ای برای ثبت نام جدید وجود ندارد.‹‹
چندین نوبت دیگر نیز این موضوع را مورد پیگیری قرار داد، 
اما هنوز پاسخی در این خصوص دریافت نشده است؛ ضمن 
اینکه ســایت سامانه عرضه  خودروهای وارداتی نیز در حال 
به روزرســانی است و اگر قرار باشد عرضه ای صورت بگیرد، 

هنوز اطلاعیه ای از این عرضه اطلاع رسانی نشده است.

برنامه ریزی برای صادرات 
محصولات دانش  بنیان

تکلیف نامعلوم عرضه خودروهای 
وارداتی!

۵درصد 
رشد تجارت ایران و هند 

40دستگاه
 آشکارساز چمدانی 

در گمرکات کشور راه 
اندازی شد

۵۵6هزارمتر 
حفاری اکتشافی درسال 

۱4۰۲ رکورد زد

1۲0میلیون نفر
 معادل مصرف برق 

کولرها در ایران 

30درصد
 رشد تجارت ایران و 

اتحادیه اروپا

8۲ کشور
 خریدار خرمای ایرانی 

47درصد 
رشد ترانزیت خارجی 
از مسیر ایران درسال 

۱4۰3

380درصد 
رشد اعتبارات رفاه و 

تامین اجتماعی در دولت 
سیزدهم 

700هزارتومان
 از قیمت سکه بهار 
آزادی کاسته شد 

6هزار تن
 افزایش ظرفیت حمل 

دریایی کالا

1میلیون و 
800هزار نفر 

تعداد مسافران هوایی 
نوروز ۱4۰3

مدیرعامل توانیر خبر داد:

مصوبه شورای عالی انرژی درباره 
ممنوعیت تبلیغ کولرهای پرمصرف  ســخنگوی صنعت برق از نیروگاههای فعال در بورس 

انرژی خواست تا فروش برق خود را به هفته پایانی هر 
ماه موکول نکنند.

به گزارش ایرنــا از توانیر، مصطفی رجبی مشــهدی 
گفت: بــا توجه به رونــد رو به رشــد معاملات برق 
در بــورس انــرژی ایــران در دو هفته اخیــر از همه 
نیروگاههای خصوصی و دولتی درخواســت می شود تا 
به منظور توسعه معاملات بورس و کاهش نقش وزارت 
نیرو در تجارت برق حداکثر مشــارکت در این بازار را 

داشته باشند.

ســخنگوی صنعــت برق بــا تاکید بر تــداوم تزریق 
نقدینگی هفتگی به حساب شــرکت های توزیع برای 
خرید از بــورس گفت: نیروگاههای کشــور علاوه بر 
تامیــن هزینه های بهــره برداری و تعمیــرات خود از 
بورس انرژی می توانند بخش عمده ای از برق خود را 
در بورس عرضه کرده و مبالغ مربوط به آن را دریافت 

کنند.
رجبی مشــهدی افــزود: در حال حاضر هــر نیروگاه 
می تواند تا سقف ٧۵ درصد از ظرفیت عملی تولید خود 
را در بــورس انرژی به فروش برســاند که در صورت 

استقبال از این معاملات، سقف معاملات نیروگاه ها تا 
٩۰ درصد افزایش خواهد یافت .

وی ادامــه داد: با توجه به تــداوم تزریق نقدینگی به 
حساب شــرکتهای توزیع، از این شرکتها و شرکتهای 
مالــک نیروگاه درخواســت می شــود برنامــه ریزی 
معاملات خود در بورس انــرژی را در طول ماه انجام 
 داده و ایــن امــر را بــه هفته پایانی هر مــاه موکول

نکنند.
به گــزارش ایرنا، مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید، 
انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( گفت: ســال گذشته 
۵3 تراوات ساعت از برق کشور از طریق بورس انرژی 
به فروش رسید و بر اســاس هدف گذاری انجام شده، 
امسال قرار است این رقم با چهار برابر افزایش به ۲۱۰ 

تراوات ساعت برسد.

سخنگوی صنعت برق:

نیروگاهها، فروش برق خود را به هفته پایانی هر ماه موکول نکنند 

وزارت روابط خارجی استان آستراخان روسیه با انتشار 
گزارشی از حضور برخی مقامات این منطقه روسیه در 
ششمین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی جمهوری 
 ،)۲۰۲4 IRAN EXPO اسلامی ایران ) ایران اکسپو
مذاکرات صورت گرفته در این سفر را ثمربخش خواند.

بــه گزارش ایرنا، در این گزارش آمده اســت: مقامات 
دولتــی و محافــل بازرگانی از ٧۰ کشــور جهان در 
ششمین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی ایران در 

شهر تهران حضور یافتند.
در گزارش وزارت روابط خارجی اســتان آســتراخان 
روســیه از این رویداد آمده است:  شرکت کنندگان در 
این نمایشــگاه، فناوری ها و تجهیزات جدید در صنعت 
غذایی، ســاخت و ساز، کشــاورزی، شیلات، پزشکی، 
مخابرات و ســایر زمینه ها را در معرض دید عموم قرار 

دادند.
بر اســاس این گــزارش، مقامات دولتــی، نمایندگان 
مجلس مجمــع فدرال فدراســیون روســیه، دومای 
اســتان آســتراخان و اتحادیه اتاق بازرگانی و صنایع 
آستراخان، روسای شــرکت های ساختمانی و شرکت 

های کشــاورزی، اعضای هیأت اعزامی این استان به 
تهران را تشکیل می دادند.

بر این اساس، اعضای هیأت نمایندگی استان آستراخان 
در چارچوب این نمایشــگاه با هــادی تیزهوش تابان 
رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایران و روسیه، محمد 
سجاد ســیاهکارزاده رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل 
ســازمان منطقــه آزاد اقتصادی »انزلی« و حســین 
محمدیان معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری 

گیلان مذاکرات داشت.
این هیأت همچنین با روشــن یکتــا نایب رئیس اتاق 
مشــترک ایران و روســیه و نماینده محافل بازرگانی 
ایران ملاقات داشتند. طرفین برای همکاری در زمینه 
های کشــاورزی، لجستیک، گردشــگری و غیره ابراز 

علاقمندی کردند.
بررسی ایجاد شرکت داروسازی مشترک

در این گزارش آمده اســت: شــرکت های ایرانی به 
افزایش صادرات محصولات کشــاورزی روســیه و از 
جمله غلات از طریق استان آســتراخان به جمهوری 

اسلامی ایران علاقه مند شده اند.

موضوع ایجاد شرکت داروســازی مشترک در منطقه 
ویــژه اقتصادی »لوتوس« مورد بررســی قرار گرفت. 
بنابر اعلام آقای استانیسلاو سینچینکو رئیس اتحادیه 
»اتاق بازرگانی و صنایع آســتراخان«، تمام مذاکرات 
انجام شــده ثمربخش بود. وی اطمینان داشت که این 
مذاکرات باعث امضای توافقنامه های متقابل سودمند 

خواهد شد.
رینات آیپوف نماینده مجلس مجمع فدرال فدراسیون 
روسیه در پایان این سفر، ملاقات با تجار ایرانی را یکی 
از رویدادهای کلیدی ســفر هیأت نمایندگی آستراخان 

به تهران توصیف کرد.
در این گزارش آمده است:  شرکای ایرانی به همکاری 
ثمربخش با استان آستراخان علاقه مند هستند. اجرای 
پروژه های اقتصادی مشترک به افزایش علاقه مندی 
به کریدور بین المللی حمل و نقل »شــمال-جنوب« 
کمک خواهد کرد که بهره بــرداری کامل از ظرفیت 
بنادر آســتراخان و صنعت کشتی سازی آن را تضمین 

می کند.
اعضای هیأت نمایندگی اســتان آســتراخان همچنین 

از شــرکت گروه دارویی برکت و پارک علمی فناوری 
بازدید به عمل آوردند و با واحدهای تولیدی آن آشــنا 

شدند و درباره همکاری های مشترک مذاکره کردند.
اســتان آستراخان در ساحل شــمالی دریای خزر و در 
جنوب غربی بخش اروپایی روسیه قرار دارد. این استان 
از سمت شــرق با جمهوری قزاقســتان و از جنوب با 
دریای خزر همسایه اســت و رود ولگا به عنوان پرآب 
ترین و مهم ترین منبع تأمیــن آب دریای خزر از این 

استان می گذرد.

مقامات آستراخان روسیه: حضور در »ایران اکسپو« ثمربخش بود 

مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
گفت: ماشین آلات راهسازی و معدنی که در بنادر استان 
هرمزگان و بوشهر از سال های گذشته رسوب شده، بعد 
از اینکه گمرک اظهارنامــه متروکه بودن آنها را اعلام 

کند، توسط این سازمان تعیین تکلیف می شود.
ســید عبدالمجید اجتهــادی در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا با اشــاره به بازدید رئیس قوه قضاییه از 
انبار بندر شــهید رجایی در استان هرمزگان و تسریع در 
تعیین تکلیف ماشــین آلات، اظهار داشت: بعضی از این 
دستگاه ها دارای پرونده ها در مراجع قضایی است و باید 
اعتراض ها به اســتناد رای دیوان عدالت اداری مختومه 
اعلام شــود و گمرک در اجرای حکــم دیوان عدالت 
اداری، متروکه بودن را اعلام کند تا زمینه تعیین تکلیف 

ماشین آلات راهسازی فراهم شود.
وی افزود: ماشــین آلات راهسازی و معادن با استفاده از 
ظرفیتی که در قانون بودجه ۱4۰۲ ایجاد شده و دستور 

معاون اول رئیس جمهور تعیین تکلیف خواهد شد.
۹۰۰ دستگاه ماشین آلات راهسازی و معدنی بندر 

شهید جایی و بوشهر وجود دارد
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با 
بیان اینکه اکنون ٩۰۰ دستگاه ماشین آلات راهسازی و 
معدنی در گمرک بندر شهید جایی و استان بوشهر وجود 

دارد، گفت: 3۰۰ دستگاه شرایط متروکه دارد و بقیه هم 
در صورت متروکه شدن تعیین تکلیف می شود.

وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی و بسیج سازندگی 
مکاتبات زیادی با سازمان اموال تملیکی داشته اند و نیاز 
مبرم به این دستگاه ها دارند که دولت تسریع خواهد کرد 
تا این دســتگاه ها تعیین تکلیف شوند و امکان رسوب 

مجدد نخواهد شد.
اجتهادی تاکید کرد: در لایحه برای رسوب هم تدابیری 
اندیشیده شد تا میزان بازدارندگی فراهم شد و روند دور 
زدن قانونــی برای واردکنندگان این دســتگاه ها وجود 
نداشته باشد، ضمن اینکه فرد واردکننده نمی تواند مسقیم 
این ماشــین آلات را بخرد و باید در مزایده ها شرکت و 

قابت کند.
معاون وزیر اقتصاد با بیــان اینکه امکان دارد بعضی از 
این ماشین آلات به صورت قاچاق وارد شده باشد، گفت: 
حجم زیادی از این ماشــین آلات در شروع به کار دولت 
ســیزدهم در بنادر و گمرک مانده بود؛ در قبل از دولت 
ســیزدهم اعلام متروکه شــدن طولانی بود و این امر 

باعث رسوب این دستگاه ها شده است.
اجتهادی با اشــاره به ماده ۲4 امور گمرکی، بیان کرد: 
طبــق این قانون مدت مجاز نگهداری کالا در انبارهای 
گمرکی از تاریخ تحویل کالا به این اماکن سه ماه است. 

در صورت تقاضای کتبی صاحبان کالا یا شــرکت های 
حمل و نقل در مورد کالای عبوری و وجود علل موجه به 
تشخیص گمرک و با پرداخت هزینه انبارداری تا تاریخ 
موافقت گمرک ایــن مدت حداکثر تا دو ماه دیگر قابل 

تمدید است.
ماشین آلات از سال ۹۰ در گمرکات وجود داشتند

مدیرعامل ســازمان فروش اموال تملیکــی ادامه داد: 
عمده این ماشــین آلات از ســال ٩۰ در گمرکات وجود 
داشــته که متعلق با افراد تاجر پیمانکار معدن کار بوده 
 است و این افراد مستقیم وارد می کردند و قصد فروش

نداشتند.
اجتهادی ابراز کرد: ورود ماشین آلات راهسازی به کشور 
مجاز است، اما واردات شرایطی دارد، در حالی که برخی 
از واردات ماشین آلات بر اساس مجاز مشروط بوده است.

وی با بیان اینکه پیش از این دادگستری برخی از استان 
ها در جهــت جلوگیری از تضییع عمــوم، در دبیرخانه 
اقتصاد مقاومتی یا ورود دادستان و یا کمیسیون مربوطه 
دستوراتی را برای تعیین تکلیف ماشین آلات صادر می 
کردند، گفت: برای تعیین تکلیف و ورود این ماشین آلات 
باید کمیسیون ماده یک آئین نامه اجرایی قانون مقررات 
و صادرات تشکیل شده تا برای ورودشان تصمیم گیری 
شود که در ســال ۱4۰۱ در اســتان هرمزگان با ورود 

دستگاه قضایی تسریع در تعیین تکلیف صورت گرفت.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
گفت: ضمــن اینکه دولت ســیزدهم کار را به صورت 
اساسی مطرح کرد و در قانون بودجه ۱4۰۲ در جداول، 
متنی را پیشنهاد داد و مشکل تعیین تکلیف این کالاها را 
مشخص کرد تا این ماشین آلات در اختیار اموال تملیکی 
به عنوان نماینده دولت قرار گرفته و تعیین تکلیف شود.

وی خاطر نشان کرد: بر اساس پیشنهاد دولت در بودجه 
۱4۰۲، مجلس شورای اسلامی در راستای رفع مشکل 
به موجب حکم قانونی مندرج در بند )۵( تغییرات متفرقه 
قانون بودجه ۱4۰۲، اجازه فروش این کالاها بدون نیاز 
بــه مجوزهای ورود و با قابلیت شــماره گذاری ملی از 
طریق مزایده توسط این سازمان را صادر کرده است؛ از 
این رو در دولت سیزدهم مقرر شد بدون نیاز به تشکیل 
کمیسیون ها و نظر دادســتان ها به صورت منطقی این 
مشــکل حل و حجم زیادی از ایــن خودروها از طریق 

مزایده تعیین تکلیف شود.
اجتهــادی با بیان اینکه ســال گذشــته تعــدادی از 
ماشــین آلات راهسازی و معدنی به مزایده گذاشته شد، 
گفت: سازمان اموال تملیکی در جهت  تسریع در تعیین 
تکلیف انبارهای این ســازمان بر اســاس سیاست های 
دولت ســیزدهم،  مزایده برگزار کرد و ماشین آلاتی که 

سال ها بلاتکلیف مانده بود، را به مزایده گذاشت.
وی بیان داشــت: در ســال جاری نیز با تمــام توان و 
بر اســاس بخش هوشمندســازی و با هماهنگی های 
دستگاه های مختلف در بحث تعیین تکلیف شفاف اقدام 

خواهیم کرد.

مدیرعامل سازمان فروش اموال تملیکی:

ماشین آلات راهسازی و معدنی رسوبی به سرعت تعیین تکلیف می شود
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رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت گفــت: باید با 
تفکیک زباله از مبدا به ســمت کاهش زباله ســوزی 

حرکت کنیم.
علــی ســاجقه، در پنجاهمین جلســه کارگروه ملی 
مدیریت پســماند که با حضور نمایندگان دستگاه های 
عضو در این کارگروه برگزار شد، بیان کرد: آیندگان از 
ما در خصوص آتش زدن سرمایه ها خرده خواهند گرفت 
و بایــد با تفکیک زباله از مبدا به ســمت کاهش زباله 
ســوزی حرکت کنیم. لازم است همه ما مکلف باشیم 
در کنــار برنامه های زودگذر و کوتــاه مدت برنامه دراز 
مدت اصلی ما تفکیک زباله از مبدا باشد که در صورت 

فرهنگ سازی اثر ماندگاری هم برای کشور دارد.
وی ضمن تبریک روز معلــم، افزود: گزارش های ارائه 
شده از سوی اســتان های ایام و گیان امیدوار کننده 
اســت و این اســتان ها می توانند الگوی مطلوبی برای 
کشور باشند. همچنین سایر استان ها هم باید از ظرفیت 
مســئولیت های اجتماعی استفاده لازم را ببرند تا مردم 
با روحیه ای شاد توانایی مشارکت در تمام زیرساخت ها 

را داشته باشند.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: گزارش ها نشــان دهنده 
این اســت که دولت به صورت اصولی و میدانی به این 
حوزه ورود پیدا کرده و در حوزه اقتصاد و محیط زیست 
یکی از میثاق های ملی دولت کنترل تراز آلاینده محیط 

زیستی و حرکت آن به سمت شیب منفی است.
ســاجقه در خصوص لــزوم اســتفاده از فناوری های 
نویــن در بحث مدیریت پســماند، گفــت: ما در حوزه 
فنی، اقتصادی، محیط زیســتی و پیوست های فرهنگی 
از ظرفیت هــای دانش بنیان کشــور در تمام ســطوح 
حمایــت و اســتفاده می کنیم و از آنجــا که ظرفیت و 
توانایی جوان ها در تمام زمینه ها نمایانگر اســت انتظار 
می رود وارد میدان شــده و در صورت نبود یک فناوری 

به تعقیب، بررسی و ایجاد آن بپردازند.
وی با اشــاره به معذوریــت و محدودیت های موجود 
در کشــور یادآور شد: لازم اســت با تدبیر در خصوص 
مؤلفه های موجود در حوزه محیط زیســت و اقتصاد با 
انتخاب بهترین گزینه به انجام کار پرداخته شــود تا با 

انجام تکلیف برای کشور پاسخگوی مردم باشیم.

 مدیرکل حفاظت محیط زیست لرستان از تولد نخستین 
گوزن زرد ایرانی در اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ در مرکز 
تکثیــر و احیا گوزن زرد ایرانی در مجموعه کشــت و 

صنعت فجر صفا استان لرستان خبر داد. 
علی سالاروند گفت: ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در راستای 
حفظ و احیــاء این گونه ارزشــمند و در خطر انقراض 
هشــت رأس گــوزن زرد ایرانی از دو ســایت تکثیر و 
پرورش دشت ناز ســاری و سایر مراکز تکثیر کشور به 
لرســتان و دامنه های زاگرس که زیستگاه و خاستگاه 

اصلی این گونه در گذشته بوده، انتقال داده شد.
وی افزود: گوزن زرد ایرانی در ســایت تکثیر و پرورش 
فجر صفای کشت و صنعت لرستان واقع در دامنه های 
یافته کوه حفاظت و نگهداری می شــوند که نخستین و 
بزرگترین ســایت خصوصی تکثیر و پرورش گوزن زرد 
در کشــور است که با مشــارکت بخش خصوصی و در 
راستای حفاظت مشارکتی از گونه های ارزشمند حیات 

وحش و ذخایر ژنتیکی ایجاد شده است.
ســالاروند از تولد یگ راس گوساله در اردیبهشت ماه 
ســال جاری خبر داد و گفت؛ گوســاله تازه متولد شده 
در شرایط مناسب و پایداری می باشد و توسط مسئولین 
سایت و دامپزشک مربوطه به همراه مادر تحت مراقبت 
اســت و شرایط زیستی و بستر مناسب برای زادآوری و 
رشد گوساله  توسط کارشناسان زحمتکش این اداره کل 
و مجموعه کشــت و صنعت فجر صفا لرســتان  فراهم 

شده است.
وی خاطر ژنشــان کرد: در سال گذشته هم یک رأس 
گوزن زرد در این سایت متولد شده است که هم اکنون 
در ســامت کامل می باشد که نشــان از موفقیت این 
ســایت جدید در احیاء گونه های ارزشــمند و در خطر 

انقراض حیات وحش دارد.
وی افزود: در حال حاضر گوزن زرد ایرانی در چند استان 
کشــور نگهداری می شود و همچنان تاش برای حفظ 
این گونه ارزشــمند ادامه دارد و با سیاست های سازمان 
حفاظت محیط زیست و معرفی آن به مناطق مختلف، 
روند حفظ این گونه ارزشــمند در ســال های اخیر روند 
خوبی گرفته اســت و امیدها برای احیاء آن در خاستگاه 
اصلی آن یعنی استان لرستان با موفقیت زاد و ولد طی 

دو سال اخیر نیز دو چندان شده است.
ســالاروند، موفقیت احیاء این گونه ارزشمند در استان 
لرســتان را به همه طبیعت دوســتان و عاقمندان به 
حیات وحش و محیط زیست تبریک گفت و از در دست 
بررسی بودن چند ســایت خصوصی برای ایجاد مراکز 
نگهداری گونه های شــاخص حیات وحش در اســتان 
لرســتان خبر داد و اظهار کرد: استان لرستان در ایجاد 
مراکز حفاظت مشــارکتی حیات وحش با کمک بخش 
خصوصی و در راستای شعار سال یعنی »جهش تولید با 

مشارکت مردم« در کشور پیشگام است.

روابط عمومی سازمان ملی مهاجرت اعام کرد وارد کردن 
کد ارسالی به سایت سهمه تا بیستم اردیبهشت ماه جاری 

تمدید شد.
به گزارش روابط عمومی ســازمان ملی مهاجرت، با توجه 
به مراجعه همزمان تعداد زیادی از اتباع و مهاجرین محترم 
به سایت سهما و اشــکالات فنی بوجود آمده، وارد کردن 
کد ارسالی به سایت ســهما تا پنجشنبه بیستم اردیبهشت 

ماه تمدید شد.
به گــزارش ایرنا، چنــد روز پیش پیامکی بــرای اتباع و 
مهاجران خارجی مجاز در کشــور برای اســتعام حضور 
یا حضور نداشــتن توسط سامانه ســهما ارسال شده است. 
ســازمان ملی مهاجرت در این اطاعیه از اتباع و مهاجران 
خارجی مجاز خواسته است در اسرع وقت موارد درخواستی 

داخل پیامک را تکمیل و ارسال کنند.
بر این اســاس، متن ارســالی به این شــرح است: »تبعه 
گرامی با شناســه یکتــا...... برای صدور کارت هوشــمند 
 بایــد پس از ثبت نام و ورود به ســامانه ســهما به آدرس

www.irmigrationorg.ir حداکثر تا ۱۴ اردیبهشت 
۱۴۰۳ کد …... را در قســمت اعتبارسنجی صدور کارت 
هوشمند وارد کنند که اکنون این تاریخ تا پنجشنبه بیستم 

اردیبهشت ماه تمدید شد.
ســازمان ملی مهاجرت تاکید کرده است: اقدام نکردن این 
افراد به منزله حضور نداشتن تلقی می شود و هیچ خدماتی 

به این افراد تعلق نمی گیرد.

معاون امــور زنان و خانواده رییس جمهــور گفت: تدوین 
منشــور مشاوره خانواده که در سند مهندسی و فرهنگی بر 
عهده معاونت زنان قرار گرفته، نهایی شــده است و پس از 

طی مراحل قانونی اعام می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، انسیه خزعلی معاون امور زنان 
و خانــواده رئیس جمهور در همایش روز جهانی مشــاوره 
گفت: یکی از مســوولیت های معاونت امور زنان و خانواده 
در سند مهندسی و فرهنگی، تدوین منشور مشاوره خانواده 
اســت که به تدوین نهایی رســیده و پس از طی مراحل 

قانونی اعام خواهد شد.
وی افزود: برای برنامه ریزی در پیشگیری یا کاهش طاق، 
برنامه مدونی در ســتاد زن و خانــواده در دولت تصویب و 
پلتفرم همســاز برای زوجین نوپا ایجاد شد و مشاوره برای 
زوجین و مهارت های زندگی به آنها آموزش داده می شود. 
وی با اشــاره به صفر شدن پشــت نوبتی مستمری زنان 
سرپرســت خانوار، گفت: خدمات و حمایت هایی مشاوره 
ای به هنگام روانشناســی، خدمات حقوقی و توانمندسازی 

نیز باید صورت گیرد.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور با اشــاره به نقش 
روانشناســان در امیدآفرینی، افزود: نقش روانشناســان در 
شادی آفرینی در زندگی در روح و جان بشر و تاش برای 
بهینه بودن و زیبا زندگی کردن افراد بر کســی پوشــیده 
نیست. در درمان بیماری های جسمی توصیه به روان آرام 
و ســالم و روح شاداب می شود و این روح و روان است که 

می تواند سامت جسم را تضمین کند یا به او برگرداند.
خزعلی ایجاد انگیزه، امید آفرینی، عشق و نشاط با توجه به 
شناخت توانمندی ها را مهمترین نقش روانشناس دانست، 
گفــت: نقش روانشناســان برای جلوگیــری از ناهنجاری 
ها و آســیب ها بر کسی پوشــیده نیست و روانشناسان در 
ارتقای بینش، روش، دانش، کنش و واکنش نقش اساسی 
دارند و این روانشناســی ســامت و روانشناســی کمال 
اســت و روانشناســان می توانند توانمندی های فرد را به 
خوبی شناســایی کنند و قوه ها، داشــته ها، ظرفیت ها و 
اســتعدادهای فرد را تبدیل به عمل و فعلیت و زندگی اور 

را متحول کنند.
ارائه یک میلیون و ۷۰۰ هزار مشاوره تلفنی بهزیستی 

به مردم
مهری سادات موسوی معاون ســامت اجتماعی سازمان 
بهزیســتی کشور نیز در این جلســه با بیان اینکه سازمان 
بهزیستی اولین تشکیات دولتی است که علم روانشناسی 
و مشــاوره را توانسته وارد ســاختار اجرایی کند، گفت: ۹۴ 
مرکز دولتی و ۳ هزار و ۱۷۴ مرکز مشــاوره غیر دولتی در 
سال ۱۴۰۲ حدود یک میلیون نفر را طی دو میلیون و ۷۵۰ 

هزار جلسه مورد مشاوره قرار دادند.
وی افزود: در راســتای عدالت اجتماعی و دسترسی عموم 
افراد به خدمات مشــاوره خط ۱۴۸۰ ســال گذشــته یک 
میلیون و ۷۰۰ هزار مشــاوره تلفنی ارائه داده اســت و در 
ســال جاری ارتقای خط و ارتباط با سایر خطوط در دستور 

کار قرار دارد.
موســوی با اشاره به اختصاص یاری برگ به خانواده های 
کم بضاعت و مددجویان ســازمان بهزیستی، اظهارداشت: 
برنامه های دیگری مثل مشــاوره های به افراد در شرف 
طــاق، دوره های آموزشــی پیــش از ازدواج، مهارتهای 
زندگی و فرزندپروری ارائه می شــود که به سامت روان 
جامعه کمک می کند. معاون ســامت اجتماعی بهزیستی 
کشــور با بیان اینکه حدود ۲۲ سال پیش مسوولیت صدور 
پروانه فعالیت مراکز مشــاوره به سازمان بهزیستی واگذار 
شده است، گفت: ۳ هزار و ۱۷۴ مرکز در این سال ها همراه 
بهزیستی بودند و نظارت های مختلفی بر روی این مراکز 

انجام می شود.

وزارت آموزش و پرورش به عنوان ســومین دستگاه اجرایی 
که بیشترین مصارف بودجه کل کشور را به خود اختصاص 
می دهد، امســال بودجه ای بالغ بر ۲۵۶ هزار میلیارد تومان 
خواهد داشــت که بیشــترین میزان افزایــش اعتبارات آن 

مربوط به بخش نوسازی و تجهیز مدارس کشور است.
بــه گزارش ایرنــا، وزارت آمــوزش و پرورش بــه عنوان 
بزرگترین دستگاه اجرایی کشور با داشتن حدود یک میلیون 
حقوق بگیر، مســئولیت خطیر تعلیم و تربیت ۱۶ میلیون و 
۷۰۰ هزار دانش آموز را بر عهده دارد که آینده کشــور را در 

اختیار خواهند داشت.
در حقیقت آموزش و پــرورش از مهم ترین وزارت خانه های 
کشــور است که به دلیل دخالت مســتقیم در تربیت نیروی 
انســانی نقش مهمی در وضعیت آتی کشور ایفا می کند. با 
این حال این بخش در سال های اخیر با مشکات عدیده ای 
درگیر بــوده که به باور کارشناســان یــک علت مهم آن 

تخصیص بودجه نامناسب است.
این وزارتخانه پس از »وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی« 
و »وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی« در لایحه 
بودجه امســال دولت بیشــترین ســهم را از منابع و بودجه 
عمومی کشــور به خود اختصاص داده است و البته این سه 
دستگاه روی هم رفته ۴۲ درصد از منابع عمومی دولت را به 

خود اختصاص داده اند.
در ایــن میان وزارت آموزش پرورش از نظر مصارف ســال 
آینده ۲۵۱.۴ هــزار میلیارد تومــان از منابع عمومی دولت 
دریافــت خواهد کرد کــه ۱۳.۱۷ درصــد از کل مصارف 

دستگاههای اجرایی است.
بودجه این وزارتخانه امســال در بخش اعتبارات هزینه ای 
۲۰ درصد و اعتبارات ســرمایه ای ۵۱ درصد رشــد خواهد 
یافت ضمن آنکه رشــد عمومی بودجه این وزارتخانه نسبت 

به بودجه ســال گذشته ۲۱ درصد و رشد اختصاصی آن ۷۰ 
درصد در نظر گرفته شده است.

ســهم ۹۰ درصدی حقوق و دستمزد از بودجه وزارت 
آموزش و پرورش

وزارت آمــوزش و پرورش امســال در مجموع ۲۵۶ هزار و 
۸۴۷ میلیارد تومان بودجه در اختیار خواهد داشــت که ۲۳۷ 
هزار و ۱۱۶ میلیارد تومان آن مربوط به بخش هزینه ای، ۱۴ 
هــزار و ۲۹۳ میلیارد تومان مربوط به بخش ســرمایه ای و 
عمرانی و ۵ هزار و ۴۴۰ میلیارد تومان مربوط به درآمدهای 

اختصاصی وزارتخانه است.
بــا این اوصــاف ســال آینده بالــغ بر ۹۲ درصــد بودجه 
ایــن وزارتخانــه در بخــش هزینه ای مصرف می شــود 
 کــه حقــوق و دســتمزد شــاغان بخــش اعظــم آن

است.
دی ماه ســال گذشــته گزارشی منتشر شــد که به بررسی 
میزان تحقــق بودجه وزارت آموزش و پرورش در هشــت 
ماهه نخســت ۱۴۰۲ پرداخت و نشــان می داد بودجه این 

وزارتخانه تنها کفاف دستمزدها را می دهد.
طبق این گزارش، در دوره یادشــده ۶۷.۵ درصد از اعتبارات 
هزینه ای آمــوزش و پرورش محقق شــده اما بیش از ۹۰ 

درصد آن صرف پرداخت حقوق و دســتمزد شده و در عمل 
به پروژه های توسعه آموزشی بودجه چندانی نرسیده است.

با این رویکرد، در لایحه بودجه امسال نیز به طور کلی این 
وزارتخانه با رشــد ۲۲ درصدی اعتبارات روبرو شــده است 
که بودجه »ســازمان نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس« 
با رقم ۱۲ هــزار و ۲۷۶ میلیارد تومان و ۵۴ درصد رشــد، 
دانشــگاه فرهنگیان با اختصاص رقم ۵ هزار و ۵۱۹ میلیارد 
تومان و رشــد ۳۱ درصدی ، ســازمان آمــوزش و پرورش 
استثنایی کشور با ۵۷۹ هزار میلیارد تومان و ۳۱ درصد رشد 
 بیشــترین میزان افزایش را در ســال جاری تجربه خواهند

کرد.
سهم نهادهای زیرمجموعه وزارتخانه از منابع دولت

نگاهی به بودجه سایر ســازمان ها و نهادهای زیرمجموعه 
وزارت آمــوزش و پرورش حاکی از آن اســت که دولت در 
ســال آینده برای کمک به صندوق ذخیــره فرهنگیان ۱۸ 
هزار میلیارد تومان)همت(، دانشگاه شهید رجایی ۵.۴ همت، 
خرید خدمات آموزش عمومی و برونســپاری آموزش های 
فنی و حرفه ای ۱۳۵۴ همت، اجرای ســند تحول بنیادین 
آموزش و پرورش ۹۷۹ همت، ســازمان ملی تعلیم و تربیت 
کودک ۲۱۶ همت، نهضت سوادآموزی ۳۴۹ همت، باشگاه 
دانش پژوهان جوان ۱۵ همت، ســازمان مدارس غیردولتی 
۱۹۸ همت و سازمان ملی استعدادهای درخشان ۱۶۱ همت 

در نظر گرفته است.
نکته دیگر اینکه در بودجه ســال آینده ردیفی برای تامین 
ســرانه دانش آموزی و حمایت و ارتقای پوشش تحصیلی 
افراد لازم التعلیم در نظر گرفته شــده اســت که رقم آن ۴ 

هزار و ۹۷۸ میلیارد تومان است.
نکته قابل تامل اینکه شــرکت ســهامی کانــون پرورش 
فکــری کــودکان و نوجوانان کــه زیر مجموعــه وزارت 
آموزش و پرورش فعالیت می کند، بیشــترین جهش بودجه 
ای را بــا رشــد ۸۶ درصدی تجربه خواهــد کرد به طوری 
 که بودجه آن بــه رقم هزار و ۲۹۴ میلیــارد تومان خواهد 

رسید.

    خبر 
 محیط  زیست  

وارد کردن کد ارسالی به سایت سهما بودجه ۲5۶ همتی آموزش و پرورش 
برای اتباع تمدید شد 

سلاجقه:

رویکرد اصلی ما تفکیک زباله از مبدا 
است

خزعلی خبر داد؛

تدوین منشور مشاوره خانواده نهایی 
شد

تولد گوساله گوزن زرد ایرانی در مرکز 
 احیاء گوزن زرد کشور در لرستان

معــاون تربیت بدنــی و ســامت وزارت 
آموزش و پرورش گفت: توانمندســازی در 
دو بعد »معیشــت« و »علمی و انگیزشی« 
معلم باید انجام شــود؛ بــا توجه به رویکرد 
دولت و رویکرد قوای حاکم و نگاه حمایتی 
مقام معظم رهبری نســبت به جامعه تعلیم 
و تربیت، امیدواریم کــه به روزهای خوب 

برسیم.
به گزارش ایســنا، ستاری فرد با بیان اینکه 
در دولــت ســیزدهم اتفاقــات خوبی برای 
موضوع معیشــت معلمین رخ داده، گفت: از 
دهه هفتاد مســئله نظام رتبه بندی معلمین 
مطرح بود، به خصوص اینکه در سند تحول 
بنیادین ســال ۱۳۹۰ نیــز صراحتا تأکید و 
تصحیح شــد که باید انجام شود که در این 
دولت عملیاتی و به مسئله معیشت معلمان 

توجه شد.
وی با بیان اینکــه امیدواریم کاری که این 
دولت در بحث رتبه بندی و توجه به معیشت 
معلمان شروع کرده استمرار پیدا کند، افزود: 
با همراهی و همکاری مجلس اتفاقی را رقم 
می زنیم تا »معلمی« ســرآمد همه مشاغل 
باشــد یعنی کارآمدترین و موثق ترین افراد 

شغل معلمی را انتخاب کنند.

ســتاری فرد به دیدار رهبر معظم انقاب با 
معلمان اشــاره کرد و گفت: حضرت آقا به 
محور توانمندســازی معلمان اشاره داشتند 
که باید توانمندسازی در دو بعد »معیشت« 
معلم و »علمی و انگیزشی« انجام شود که 
امیدواریم با توجه به رویکرد دولت و رویکرد 
قوای حاکــم و نگاه حمایتــی مقام معظم 
رهبری نســبت به جامعه تعلیم و تربیت، به 

روزهای خوب برسیم.
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش 
و پــرورش با بیان اینکــه ۴۰۶ هزار نفر در 
آزمون استخدامی خاص معلمین پرورشی و 
تربیت بدنی شرکت کردند، ادامه داد: جمعا 
۱۹ هزار و ۳۷۷ نفر مربی پرورشــی و معلم 
تربیت بدنی از محل این آزمون وارد آموزش 

و پرورش می شوند.
ستاری فرد با اشاره به سخنان وزیر آموزش 

و پــرورش گفت: به گفتــه وزیر آموزش و 
پرورش بــه زودی مقدمــات آزمون دیگر 
برای مربیان تربیت بدنی و پرورشی در سال 
پیش رو مهیا می شــود؛ چیــزی که خیلی 
برای ما مهم است، جذب مربیان با کیفیت 
 برای نظــام تعلیم و تربیــت دانش آموزان 

است.
وی با بیان اینکه امــروز دچار چالش های 
جدی هســتیم، افزود: فقــر حرکتی، ضعف 
حرکتی، تغییر ســبک زندگی مردم و ورود 
بچه ها به فضای مجــازی که رقیب جدی 
سامت جسمی و سامت روانی بچه هاست، 
توجه به کیفیت و کمیت درس تربیت بدنی 

اهمیت دارد.
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش 
و پــرورش با بیان اینکــه در حال حاضر به 
خصوص بعد از کرونــا میزان اضافه وزن و 
چاقی دانش آمــوزان و کودکان و نوجوانان 
به ۳۴ درصد رســیده یعنی از هر سه دانش 
آمــوز یک دانش آموز در موقعیت مناســب 
سامت قرار ندارد، ادامه داد: اگر دانش آموز 
در موقعیت مناســب سامت نباشد قطعا در 

موقعیت مناسب یادگیری قرار نمی گیرد.
ســتاری فرد با بیان اینکه مســئله سامت 

دانش آموز زیربناســت، عنــوان کرد: ارزان 
ترین و بهترین ابزار و در واقع فرصت کنترل 
آسیب های اجتماعی و تربیت، مسئله بازی 
و ورزش اســت، یعنی بهترین فرصت برای 
تربیت دانش آموز فرصت بازی کردن است.

وی بــه عیدی وزیــر آمــوزش و پرورش 
به دانــش آمــوزان ابتدایی اشــاره کرد و 
درس  ســاعت  افزایش  موضــوع  گفــت: 
تربیــت بدنی برای دانش آمــوزان ابتدایی 
در ســال تحصیلــی پیــش رو صحبت و 
امیدواریم محقق   عیدی وزیر اســت کــه 

شود.
معاون تربیت بدنی و سامت وزارت آموزش 
و پــرورش با بیان اینکه در قانون اساســی 
برای تربیت بدنی و آموزش و پرورش صرفا 
عبارت رایگان استفاده شده، افزود: دو اصل 
مهم قانون اساسی به تربیت بدنی رایگان و 

آموزش و پرورش رایگان اشاره شده است.
ســتاری فرد که در برنامه تلویزیونی سخن 
می گفت، به جذب استعدادهای برتر ورزشی 
بدون کنکور در دانشــگاه فرهنگیان اشاره 
کرد که هم مشکل نظام وظیفه آن ها حل 
شــود، هم اشــتغال و ادامه تحصیل آن ها 

صورت می گیرد.

معاون آموزش و پرورش عنوان کرد:

جذب استعدادهای برتر ورزشی بدون کنکور در دانشگاه فرهنگیان

عضو کمیتــه علمی دومیــن جایزه جوانی 
جمعیت گفت: شروع کاهش نرخ باروری در 
کشور ما به حدود دهه چهل و بیانیه تهران 
در خصوص تنظیم خانواده و ضرورت کنترل 

جمعیت برمی گردد.
علــی اکبر محــزون عضو کمیتــه علمی 
دومین جایزه جوانی جمعیت گفت: شــروع 
کاهش نرخ باروری در کشــور ما به حدود 
دهه چهل بر می گردد. در اولین سرشماری 
کشور که سال ۱۳۳۵ اجرا شد و پس از آن 
در سال ۱۳۴۵ برای اولین بار در ایران نرخ 
رشد جمعیت محاسبه شد که آن زمان ۳/۱ 
درصد بود. از همان سال ها هشدارهای رشد 
جمعیت آغاز شــد. سال ۴۶ بیانیه تهران در 
خصوص تنظیم خانــواده و ضرورت کنترل 
جمعیت تصویب شد و بعد از انقاب هم در 
دهه شصت بحث جمعیت دوباره مطرح شد. 
در برنامه توسعه سال ۱۳۶۷ طرحی با عنوان 

سیاست تحدید موالید مطرح شد.
وی افــزود: هدف این طــرح چنین بود که 
اگر در ســال ۱۳۶۷ میانگین هــر خانواده 
۶/۵ فرزند بود تا ســال ۱۳۹۰ این عدد به 

۴ فرزنــد کاهش یابد. در ســال ۷۲ قانون 
تنظیم جمعیت در مجلس شــورای اسامی 
تأیید شــد که طبق این طرح فرزند چهارم 
به بعــد محروم از فعالیت اجتماعی شــود. 
ســال ۱۳۷۳ و به میــادی ۱۹۹۴ اجاس 
بین المللــی جمعیــت و توســعه در قاهره 
با مشــارکت ۱۷۹ کشــور جهــان از جمله 
ایران برگزار شــد و معاهــده طرح کنترل 
جمعیت در ســطح بین الملــل تحت عنوان 
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تصویب شــد. ریشه اصلی کاهش نرخ رشد 
 جمعیت در دنیا و کشــور مــا از اینجا آغاز

شد.
وی افــزود: علت شــدت ایــن کاهش در 
ایران به ایــن دلیل بود که عاوه بر کنترل 
اجتماعی، کنترل فــردی نیز به وجود آمد. 
خانواده هــا از دهه ۶۰ بنا به عوامل مختلف 
مانند کاهش مرگ و میر کودکان و شانس 
زنده ماندن بالا، تصمیم به فرزندآوری کم تر 
گرفتند چرا که قباً پنج فرزند متولد می شد 
که لااقل ســه نفر از آنها زنده بمانند. دیگر 

نیازی به چنین اقداماتی نبود پس همان سه 
فرزند متولد می شدند.

وی در ادامــه گفت: امــا اینها حاصل یک 
نگاه مالتوسی بود بحث اول تنگ دستی به 
عنوان مانــع افزایش فرزند بود و بحث دوم 
جریان اجتماعی بود. افراد با استمرار فرایند 
توسعه وارد مباحثی شدند که باعث پیشرفت 
فــردی آنها شــود و به تحــرک اجتماعی 
پرداختند و فرزندآوری را مانع این پیشرفت 
دیدند. بحث فردگرایی در جامعه باعث شد 
تحــرک اجتماعی و فرزنــدآوری در مقابل 
هم قرار گیرند و در مرحله ســوم جایگزینی 
برای نهاد خانــواده و تغییر نهاد خانواده که 
حاصل تغییــر نگرش هــا در جوامعی مثل 

 ایران شــد روند رشــد را به شدت کاهش
داد.

محزون تاکید کرد: بــر روی مبانی فکری 
و نظــری موضوع باید بیشــتر تمرکز کرد 
و اقدامات اساســی صــورت بگیرد. در دنیا 
هم بــرای موضوعات مهم همین طور عمل 
می کنند. باید الگــوی یک خانواده کامل را 
بســازیم، مبنی بر نظریه شهید مطهری از 
انســان کامل این قالب را در مبانی فکری 
خانواده جای دهیــم و در ادامه به تعهد به 
خانواده بپردازیم. جامعه دانشگاهی و حوزه 
علمیه نیز می تواند در حوزه شناسایی مسائل 
و ترسیم وضع مطلوب کمک شایانی به این 

راهبرد داشته باشد.
نقش جایــزه ملی جمعیــت در مرحله اول 
ایجاد انگیزه اســت و برای اثرگزاری بهتر 
می تواند بــه اصطاح، کــف میدانی تر، در 
محله هــا و مراکز عمومی باشــد. تا انگیزه 
نخبــگان را در جامعه عمومی بیشــتر کند. 
چرا که بحث خانواده است و حتی می تواند 
الگویی شود تا هم محلی ها و خانواده هم به 

نخبگان رجوع کنند.

محزون: شروع کاهش نرخ باروری به حدود دهه چهل برمی گردد

 
مشاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از آغاز نظارت 
و پایش ملی وزارت رفاه بر فروشــگاه های 
 متصــل بــه شــبکه ملــی اعتبــار خبر

داد. 
سیدرضا یحیوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار 

کرد: وزارت رفاه اقــدام به نظارت و پایش 
ملی فروشــگاه های متصل به شــبکه ملی 

اعتبار کرده است. 
وی افــزود: هرچنــد که پیــش از این نیز 
فروشــگاه ها بــه صورت فناورانــه نظارت 
می شــدند، امــا هــم اکنون بــه صورت 
گســترده تر اقدام بــه نظــارت و ارزیابی 

فروشــگاه های متصل به شبکه ملی اعتبار 
به صورت میدانــی کرده ایم. نحوه نظارت 
نیز به این صورت اســت که کارشناســان 
به فروشــگاه ها مراجعه کرده و براســاس 
نحــوه ضوابــط و مقرراتــی کــه از قبل 
را تکمیل  ارزیابــی   گفته شــده، فرم های 

می کنند. 

یحیــوی اعــام کــرد در صورتــی که 
آن  ترمینال  باشــد،  متخلف  فروشــگاهی 
مسدود می شــود و امکان فروش کالابرگ 
را ندارد مگر آنکه طبق استانداردهای شبکه 

ملی اعتبار به کار خود ادامه دهد.
یحیوی با بیــان اینکه در حال حاضر ۲۲۰ 
هزار فروشــگاه، متصل به طرح هســتند، 
یادآور شــد: به دلیل اینکــه پایش ملی بر 
روی فروشگاه ها آغاز شده است، هم اکنون 
اجازه نداریم فروشــگاه جدیدی را به طرح 

متصل کنیم. 

مشاور معاون رفاهی وزارت کار و رفاه اعلام کرد

آغاز پایش ملی فروشگاه های متصل به کالابرگ



سیاسی

وزیر خارجه ترکیه پس از اعلام قطع روابط تجاری آنکارا 
و تل آویو مدعی شد که این کشور از تمام ابزارهای ممکن 
برای اعمال فشــار به رژیم صهیونیستی، استفاده خواهد 

کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از المیادین، »هاکان 
فیدان« وزیر خارجه ترکیه در پانزدهمین اجلاس ســران 
سازمان همکاری اســلامی )OIC( در گامبیا اعلام کرد 
که آنکارا پذیرش و حمایت فزاینده از فلســطین از طرف 
کشورهای دیگر را برای اسراییل مضر می داند و آمادگی 
خود را برای بــه کارگیری تمام امکانات ممکن به منظور 

اعمال فشار به اسراییل را اعلام می کند.
وی دراین بــاره گفت: مردم ما از این اجلاس انتظار نتایج 
ملموســی دارند. به رسمیت شــناختن فلسطین از سوی 
دولت های بیشتری ضربه مهمی به اسرائیل وارد می کند. 
عــلاوه بر این، ما باید تمام تــلاش خود را برای تضمین 

عضویت کامل فلسطین در سازمان ملل انجام دهیم.
فیــدان با تاکید بــر تصمیم آنکارا در اول مــاه مه برای 
حمایت از اقدام قانونی آفریقای جنوبی علیه اســرائیل در 
دادگاه کیفــری بین المللی، تاکید کــرد که ترکیه از همه 
کانال های دیپلماتیک برای اطمینان از مواجهه اسرائیل با 

عواقب استفاده خواهد کرد.
در همین زمینه، ییلماز تونچ، وزیر دادگســتری ترکیه، روز 
شــنبه از کریم خان دادســتان دیوان کیفری بین المللی 
)ICC( خواســت تا تحقیقات درباره جنایات »اسرائیل« 

در غزه را تکمیل کند.
وی با انتشــار پیامی در شبکه اجتماعی »ایکس« نوشت: 
ناکامی ]کریم خان[ دادســتان دیــوان کیفری بین المللی 
)ICC( در تکمیــل تحقیقــات و طــرح شــکایت علیه 
جنایات علیه بشــریت ارتکابی در فلسطین، باعث تشدید 
فاجعه غزه و تداوم کشــتار کودکان می شود. تاخیر در این 
پرونده مهاجمان اسرائیلی را تشویق می کند، اعتبار حقوق 
بین الملل را از بین می بــرد و دیوان کیفری بین المللی را 

خنثی می کند.
پنج شنبه گذشته پس از ادعای تل آویو مبنی بر اینکه آنکارا 
نیز مانع دسترسی کشــورهای ثالث به بنادر ترکیه جهت 
تجارت با اسراییل شده است، ترکیه روابط تجاری خود با 

رژیم صهیونیستی به طور کامل به حالت تعلیق درآورد.
بلومبرگ بــه نقل از دو مقام ترکیه ای آگاه به امور مدعی 
شــد که تمام صادرات و واردات ترکیه به مقصد و از مبدا 

اسراییل، تعلیق شده است.
یسرائیل کاتز، وزیر خارجه صهیونیست ها به طور جداگانه 
مدعی شد که آنکارا همچنین اقدام به ممانعت از واردات و 
صادرات مرتبط با اسراییل در بنادر ترکیه کرده است. وی 
بــا متهم کردن آنکارا به نقض توافقات تجاری با تل آویو، 
گفت که به »وزارت خارجه اسراییل دستور داده است تا با 

تمرکز بر سایر کشورها، به دنبال جایگزین باشند.«
وزیر خارجه صهیونیست ها درباره اینکه کدام بنادر ترکیه 
از مراودات تجاری با تل آویــو ممانعت به عمل آورده اند، 
شفاف ســازی نکرد. بــه گفته یک منبــع دیپلماتیک به 
المانیتور، وزارت خارجه رژیم صهیونیســتی در حال حاضر 
تاثیرات تصمیم ترکیه درباره توقف صادرات را تایید کرده 

است.
ترکیــه در مــاه آوریل اعلام کــرد این کشــور تا زمان 
اعلام آتش بس در نوار غزه، صادرات طیف گســترده ای 
از محصولات خود را به اســراییل محــدود خواهد کرد. 
براســاس اعلام وزارت تجارت ترکیه، این محدودیت ۵۴ 
محصول مختلف شامل آهن، سنگ مرمر، فولاد، سیمان، 
آلومینیوم، آجر، کود شــیمیایی، تجهیزات ســاختمانی و 

همچنین سوخت موشک و هواپیما را شامل می شود.

وزیــر امــور خارجــه بــا دبیــرکل ســازمان همکاری 
اسلامی)Oic(  دیدار و گفت وگو کرد.  

به گزارش خبرنگار اعزامی ایرنا؛ حسین امیرعبداللهیان در 
ادامه دیدارهای دیپلماتیک با دبیرکل ســازمان همکاری 
اســلامی در محــل برگزاری اجلاس ســران ســازمان 

همکاری اسلامی در بانجول دیدار کرد.
آخریــن ملاقات حســین ابراهیم طه با رئیس دســتگاه 
دیپلماسی کشورمان اسفند ۱۴۰۲ و به نشست اضطراری 

سازمان همکاری اسلامی در جده بر می گردد.
دبیرکل سازمان همکاری اسلامی از زمان حمله تروریستی 
رژیم صهیونیستی به ساختمان سفارت ایران در دمشق به 

طور منظم با امیرعبداللهیان در تماس بوده است.
دبیر کل ســازمان همکاری در تماس تلفنی با وزیر امور 
خارجه ایران ضمن اشــاره به ســابقه پُر از جرم و جنایت 
رژیم صهیونیســتی و محکومیت شدید جنایت جدید این 
رژیم علیه اماکن دیپلماتیک، با دولت و ملت کشــورمان 
اعلام همبســتگی کرده و بر مسئولیت سازمان همکاری 

اسلامی در این خصوص تاکید کرد.
این دیپلمات اهل کشــور چاد در چهل و هفتمین نشست 
شورای وزیران خارجه کشورهای عضو در شهر »نیامی« 

پایتخت این کشور به این سِمت انتخاب شد.
وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران از صبح امروز 
با وزرای خارجه مصر، اندونزی، عربستان سعودی، ترکیه، 

بنگلادش و سودان دیدار کرده است
رایزنی های امروز امیرعبداللهیان با سامح شکری و فیصل 
بن فرحان همتایان مصری و ســعودی بیش از دو ساعت 
به طول انجامید. رئیس دســتگاه دیپلماسی در خصوص 
جزئیات ســفر خود به گامبیا و شــرکت در اجلاس سران 
سازمان همکاری اســلامی نوشت: تلاش های منطقه ای 
برای توقف جنگ و نسل  کشی در غزه جدی تر شده است.

  سیاست خارجی
   

شماره 4406
دو شنبه 
17 اردیبهشت 1403

ترکیه: از تمام ابزارها برای اعمال 
فشار به اسراییل استفاده می کنیم

دیدار امیرعبداللهیان با دبیرکل 
سازمان همکاری اسلامی 

6
  سیاست داخلی

    

ســخنگوی شــورای نگهبان از تایید طرح تشــکیل 
ســازمان پژوهش و نوآوری دفاعی )سپند( از سوی 

شورای نگهبان خبر داد. 
به گزارش ایسنا، هادی طحان نظیف عضو حقوقدان 
و ســخنگوی شــورای نگهبان صبح یکشــنبه ۱۶ 
اردیبهشــت ۱۴۰۲در نخســتین نشست خبری خود، 
به گزارشــی از نظرات اخیر شــورای نگهبان درباره 
مصوبات مجلس شورای اســلامی پرداخت و گفت: 
طرح ساماندهی بازار زمین، مسکن و اماره بها که از 
سال گذشته میان محلی و شورای نگهبان در رفت و 
آمد بود، در نهایت خلاف موازین شرع و قانون اساسی 
 شناخته نشد و امیدواریم این طرح به اهداف خود دست

یابد.
تشکیل سازمان »سپند« به تایید شورای نگهبان 

رسید
وی افزود: طرح تشــکیل سازمان پژوهش و نوآوری 
دفاعی )ســپند( نیز در جلسه اخیر شــورای نگهبان 
مورد بررســی قرار گرفت و مغایر با موازین شــرع و 
قانون اساســی شناخته نشــد. لایحه ارجاع اختلاف 
شرکت مهندسی گاز ایران با هند به داوری نیز مورد 
تایید شــورای نگهبان قرار گرفت. طرح اصلاح ماده 
۱۰۴ قانون مجازات اســلامی نیز است سوی شورای 
نگهبان نگهبان مورد بر ســی قرار گرفت که به تایید 
شــورا نرســید. همچنین اصلاح قانون نظام صنفی 
 کشــور نیز با ایراداتی از سوی شورای نگهبان مواجه 

شد.
وی همچنیــن گفــت که شــورای نگهبان نســبت 
 به قانــون مصباح نشــان صنفــی ابهاماتــی وارد

کرده است.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: دو طرح تامین 
مالی تولید و زیرساخت ها و  استفساریه ماده ۵ قانون 
بیمه هــای اجتماعی کارگــران اجتماعی و همچنین 
لایحــه دو فوریتــی تمدید امرای قانون اساســنامه 
شرکت ملی پســت و لایحه ارجاع اختلاف توانیر و 
شرکت گنت ترکیه به داوری  خلاف موازین شرع و 

قانون اساسی شناخته نشد.
طحان نظیف با اشــاره به اساسنامه های بررسی شده 
از ســوی شــورای نگهبان گفت: اصلاح اساسنامه 
پیشکســوتان  و  قهرمانــان  از  حمایــت  صنــدوق 
ورزش کشــور، اصلاح اساســنامه صندوق نوآوری 
و شــکوفایی، اصلاح اساسنامه ســازمان منطقه آزاد 
تجاری و صنعتی اردبیل و همچنین اصلاح اساسنامه 
سازمانهای مناطق آزاد  کیش،قشم، ارسباران، جلفا و 
 انزلی نیز خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته

نشد
وی با بیــان این که » ۳ اســتعلام از دیوان عدالت 
اداری از ســوی فقهــای شــورای نگهبــان مورد 
بررســی قرار گرفته اســت« اظهار کرد: دو مورد از 
ایــن موارد خلاف موازین شــرع شــناخته نشــد و 
 یــک مورد بر خلاف موازین شــرع تشــخیص داده

شد.
سامانه  در  کاندیداها  نمایندگان  ثبت نام  فرصت 

داوطلب آغاز شد
به گزارش ایســنا ســخنگوی شــورای نگهبان در 
پاســخ به پرسشــی درباره تمهیدات شورای نگهبان 
برای دور دوم انتخابات مجلس شــورای اســلامی 
گفــت: در انتهــای هفتــه مرحلــه دوم انتخابــات 
دوازدهمیــن دوره مجلس شــورای اســلامی برای 
تعییــن تکلیف ۴۵ کرســی باقیمانده در ۱۵ اســتان 
برگزار می شــود؛ در ۸ خوزه انتخابیــه که بالای دو 
نفــر از داوطلبان آن ها تعیین تکلیف نشــدند )تبریز، 
ری، آبادان، شــیراز، کرمانشــاه، خرم آباد، قائم شهر 
 و ملایر( انتخابات بصــورت تماماً الکترونیک برگزار

می شود.
طحــان نظیف افــزود: از امــروز فرصــت ثبت نام 
 نماینــدگان کاندیداهــا در ســامانه داوطلــب آغاز 

می شود.
وی با بیــان اینکه »تعداد ناظران شــورای نگهبان 
بــرای دور دوم انتخابــات بیــش از ۴۰ هــزار نفر 
هســتند«، عنوان کــرد: در مرحله قبــل همه موارد 
تخلفاتــی کــه بــه شــورای نگهبان اعلام شــد، 
مورد بررســی قــرار گرفت؛ برخی از مــوارد در روز 
انتخابــات و طب تذکر، برخی بــا اعزام بازرس و باز 
 شــماری از و برخی دیگر نیز به دســتگاه قضا ارجاع 

شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره آخرین وضعیت 
لایحه عفــاف و حجاب تاکید کــرد: اخیرا اصلاحیه 
مجلــس را در ایــن خصوص دریافــت کردیم و در 
حال رســیدگی هســتیم تا هنوز بررســی به اتمام 
نرســیده اســت؛ تا اینجــای کار برخــی از ایرادات 
شــورای نگهبان همچنــان به قوت خود باقیســت 
 کــه عمدتا ایــن مــوارد شــامل مــواد ۴۷ و ۴۸

است.

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد

تاییدتشکیل سازمان »سپند«
آغاز ثبت نام نمایندگان کاندیداها در سامانه داوطلب

»شورای آتلانتیک« نوشت: ایران در مسیر جایگزینی روسیه 
به عنوان صادرکننده پیشــتاز تسلیحات قرار دارد، به همین 
دلیل ایالات متحده نیازمند یک اســتراتژی مشخص برای 

مقابله با این روند است.
به گزارش گروه سیاســت خارجی ایرنا، اندیشکده »شورای 
آتلانتیک« در گزارشــی آورده اســت ایران به خوبی در راه 
تبدیل شــدن به یک صادرکننده درحال پیشرفت تسلیحات 
در سطح جهان قرار دارد؛ تهران در سال های گذشته، فروش 
و انتقال پهپادهای خود را به نقاط مختلف جهان از آمریکای 
جنوبی تا آفریقا به ســرعت افزایش داده است و به صورت 
ویژه کشــورهای بیشــتری به خرید این قابلیت ها از ایران 

علاقه مند شده اند.
»دنی ســیترینوویچ« نویســنده این گزارش معتقد است که 
منافــع اقتصادی ایران در این حوزه مشــخص اســت زیرا 
تخمین زده می شود که هزینه هر پهپاد پرطرفدار شاهد ۱۳۶ 
بین ۲۰ هزار تا ۴۰ هزار دلار باشــد. ایــن موضوع در کنار 
گزارش هایــی مبنی بر فروش بیــش از ۲ هزار پهپاد ایرانی 
فقط به روسیه، نشــان می دهد که تهران میلیون ها دلار از 

این معاملات به دست آورده است.
این تحلیلگر آمریکایی تاکید دارد: با این حال، دستاورد ایران 
از چنین تحرکاتی، بیشتر از منافع مالی آن است، چرا که این 
معاملات موقعیت سیاســی جمهوری اسلامی را در کشورها 
عمیق تر می کند و وابستگی به تهران و تولیدات آن را ایجاد 

می نماید.
کارشناس این اتاق فکر آمریکایی سپس به مقایسه تولیدات 
ایران با نمونه های مشــابه پرداخته و آورده اســت: در این 

زمینه، ایران در مقایســه با کشــورهایی مانند انگلستان یا 
آمریکا که توانایی های مشــابهی را به سراســر جهان صادر 
می کنند، از مزایای قابل توجهی برخوردار اســت. پهپادها و 
ســایر قابلیت های نظامی ایران، مانند موشک های کوتاه برد 
فاتح ۱۱۰، ارزان تر از رقبای غربی آن هســتند. ضمن آنکه 
هیچ محدودیت سیاســی یــا قانونی که مانــع فروش این 
تســلیحات در سراسر جهان شود، برای ایران وجود ندارد. به 
نظر می رســد تهران هم هراسی ندارد که این محصولات به 

دست طرف های خارجی خطرناک بیفتد.
نویسنده با اشاره به کارایی تســلیحات ایرانی تاکید دارد: از 
همه مهمتر این اســت که محصولات ایران در میدان جنگ 
خود را ثابت کرده اند و این موضوع در اســتفاده روســیه از 
آنها در جنگ اوکراین یا توســط گروه های نزدیک به ایران 
همچون حزب الله لبنان، انصارالله یمن یا شبه نظامیان شیعه 

در عراق مشخص شده است.
کارشناس شورای آتلانتیک معتقد است: این شرایط به ایران 
اجازه فروش قابل توجه تســلیحات به بسیاری از کشورهای 

جهان به ویژه دولت هایی که غرب در زمینه تسلیحات برای 
آن ها محدودیت هایی را ایجاد کرده است، فراهم می آورد.

در بخش دیگری از گزارش با اشاره به جایگاه پیشین روسیه 
در بازار تســلیحات جهان، ادعا شده است که روسیه پس از 
حمله به اوکراین، بــه دلیل مجموعه ای از تحریم ها در بازار 
تسلیحات و تجهیزات نظامی دچار مشکلاتی شد. پس از این 
تحول ایران در نظر کشورهایی که پیش از این به تجهیزات 
نظامی روسیه وابسته بودند، به گزینه ای جذاب تر تبدیل شد. 
ضمن آنکه، سرمایه گذاری مشترک ایران و روسیه می تواند 

فروش تسلیحات متعارف آنها را افزایش دهد.
نویســنده این گزارش با اشــاره به تحولات در دریای سرخ 
به کاخ ســفید توصیه کرده اســت: دولت آمریکا باید جدی 
بودن شــرایط را درک کند. نادیده گرفتن این روند می تواند 
به وضعیت غیرقابل برگشــتی منجر شــود که ممکن است 
 ایران را به صادرکننده پیشــروی تسلیحات در جهان تبدیل

کند.
از دیگر پیشــنهادهای ایــن اتاق فکر به دولــت بایدن آن 
اســت که تحریم هــای اقتصــادی و سیاســی را علیه هر 
کشــوری که به دنبال کســب توانایی هــای نظامی ایران 
اســت یا ســرمایه گذاری های نظامی مشــترک را با تهران 
انجــام می دهــد، اعمال کند زیــرا این اقــدام می تواند به 
عنوان یک عامل بازدارنده باشــد. همچنین تســهیل کمک 
نظامی به کشــورهای معامله کننده با ایــران، از بین بردن 
جذابیت تســلیحات ایرانی و بی اعتبار کــردن توانایی های 
 نظامــی ایــران از دیگر ترفندهــا علیه تهران بیان شــده

است. 

اندیشکده آمریکایی بررسی کرد؛

رشد خیره کننده ایران در بازار تسلیحات پیشرفته جهانی 

وزیر خارجه عربستان حمله رژیم صهیونیستی 
به ســفارت ایــران را قابل قبــول و توجیه 
ندانســت و استمرار تعامل تهران و ریاض را 
برای مقابله با طرح های جنگ طلبانه نتانیاهو 

در منطقه ضروری دانست.
به گزارش خبرنــگار اعزامی ایرنا، دیدارها و 
رایزنی های دیپلماتیک حسین امیرعبداللهیان 
وزیر امور خارجه در گامبیا در حاشیه اجلاس 
سران سازمان همکاری اسلامی در بانجول 
پایتخت این کشــور، با دیدار و تبادل نظر با 
امیر فیصل بن فرحان وزیر خارجه عربستان 

سعودی ادامه یافت.
طرفین با تاکید بر این که مناسبات دو کشور 
در مســیر درســتی قرار دارد، همکاری های 
مشترک اقتصادی و تجاری را مهم ارزیابی 

کردند.  
امیرعبداللهیان و فیصل بن فرحان در زمینه 
تســهیل صدور روادید تجــاری و برقراری 
پرواز مســتقیم فیمابین تبادل نظر و توافق 

کردند.
وزیر امور خارجه با تشــریح مواضع اصولی 
ایــران در تنبیه رژیم متجاوز صهیونیســتی 
بعــد از اقــدام تروریســتی ایــن رژیم در 

هدف قرار دادن ســفارت ایران در دمشــق 
و پاســخ مقتدرانــه نیروهای مســلح ایران 
علیه پایگاههای نظامــی و اطلاعاتی رژیم 
صهیونیستی که در حمله موشکی به سفارت 
ایران در دمشق مورد اســتفاده قرار گرفت، 
بر حمایت کشــورمان از هرگونه توافقی که 
ضامن حقوق مردم فلسطین باشد تاکید کرد.

امیرعبداللهیان افزود: ما معتقدیم فلسطینیان 
خود باید در مورد سرنوشت فلسطین تصمیم 

بگیرند.
وزیــر امور خارجه با اشــاره به تحرک اخیر 
آمریــکا در منطقه گفت: ســوابق تاریخی و 
تجربه ما نشــانگر تکرار بدعهــدی آمریکا 
است و آنها به هیچ پیمان و وعده ای وفادار 

نیستند.  
امیرعبداللهیان با اشاره به ضرورت تلاشهای 
مشــترک برای توقــف جنــگ در غزه در 
راســتای منافع مردم فلسطین و کشورهای 
منطقه افــزود: معتقدیم بازگشــت ثبات و 
امنیــت به منطقه و توقف جنگ به نفع همه 

کشورهای منطقه هست.
امیر فیصل بن فرحان وزیر خارجه عربستان 
ســعودی نیز با ابراز خرسندی از این دیدار و 

مشــورت و تعامل مستمر بین وزرای خارجه 
دو کشور در عرصه دوجانبه، منطقه ای و بین 
المللی خاطر نشــان کرد: مهم این است که 
اراده لازم نزد رهبران دو کشور برای توسعه 

و تعمیق مناسبات  دو کشور وجود دارد.
وزیر امور خارجه عربستان تاکید کرد:  فعال 
سازی روابط اقتصادی و فرهنگی و مردمی 
از جمله مســائل اساسی اســت که موجب 
تقویت بیش از پیش روابط در راستای منافع 
دو کشور می شود. وی ازسرگیری حج عمره 
و آثار مثبت آن در میان مردم دوکشــور را از 

آن جمله توصیف کرد.
فیصل بن فرحان دیدگاه های کشــورش را 
در مورد تحولات منطقه تشــریح کرد و بر 
اهتمام ویژه این کشور به احقاق حقوق مردم 
فلسطین و تشکیل دولت مستقل فلسطین، 

تاکید کرد.
وزیر خارجه عربستان ابراز امیدواری کرد که 
توقف جنگ در ایــن مرحله در غزه محقق 
شــود و افزود: توقف جنــگ را به نفع مردم 
فلسطین و  شروع ارسال کمک های انسانی 

به غزه می دانیم.  
فیصل بــن فرحان اســتمرار تعامل بین دو 
کشــور ایران و عربســتان را برای مقابله با 
طرح های جنگ طلبانــه نتانیاهو در منطقه 

ضروری دانست.
وزیر خارجه عربســتان همچنین به موضع 
کشــورش در محکومیــت حمله اســرائیل 
به ســفارت ایران در دمشــق بعنوان مکانی 
دیپلماتیک اشــاره و خاطرنشان کرد: چنین 
حمله ای به هیچ وجه قابــل قبول و توجیه 

نیست.
امیرعبداللهیــان وزیر امــور خارجه در ادامه 
دیدارهای خــود در گامبیا پس از حضور در 
افتتاحیه پانزدهمین اجلاس ســران سازمان 
همکاری اســلامی با فیصل بن فرحان وزیر 
امور خارجه پادشــاهی عربســتان سعودی 

ملاقات کرد.
آخریــن دیــدار امیرعبداللهیــان و همتای 
سعودی اســفند ۱۴۰۲ در جده و در جریان 
اجلاس فوق العاده OIC به منظور بررسی 

تحولات جنگ غزه انجام شد.

وزیرخارجه پاکستان: سفر رئیسی حائز اهمیت است  

سفر دبیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به ایران در هفته سوم اردیبهشت، به منظور 
شرکت و ســخنرانی در نخستین کنفرانس 
بین المللی علوم و فنون هسته ای اصفهان، 
شــاید فرصتی برای حل مسائل اختلافی 
ایــران و آژانس و بازگشــت این نهاد ناظر 
ســازمان ملل به مسیر حرفه ای خود ایجاد 

کند.
به گزارش گروه سیاست خارجی ایرنا، بنابر 
اعلام بهروز کمالوندی ســخنگوی سازمان 
انــرژی اتمــی، رافائل گروســی دبیرکل 
آژانس بین المللــی انرژی اتمی، در ابتدای 
هفته سوم اردبیهشــت ماه برای شرکت و 
سخنرانی در نخستین کنفرانس بین المللی 
علوم و فنون هسته ای اصفهان و همچنین 
رایزنی بــا مقامات ایرانــی از جمله محمد 
اســلامی معاون رئیس جمهــور و رئیس 
ســازمان انرژی اتمی ایران به کشــورمان 

سفر خواهد کرد.
پیش تر نیز گروســی در اســفند ماه سال 
گذشــته با ابراز علاقه برای سفر به ایران 
عنوان داشــت: امیــدوارم هر چــه زودتر 
فرصتی پیدا کنم و حضوری با آنها )مقامات 
ایران( صحبت کنم. مدیرکل آژانس پیشتر 
از ایــن در گفت  وگو بــا خبرگزاری رویترز 
برای انجام این ســفر اعلام آمادگی کرده 
بود، افزود: اگر دعوتم نکنند نمی توانم بروم 
بنابراین هر وقت احســاس کنند که آماده 
گفت وگو با من هســتند بســیار خوشحال 

خواهم شد که به آنجا برگردم.
این درحالیست که بعد از اعمال محدودیت 
های ایران در جمــع آوری برخی از دوربین 
هــای نظارتــی و فراپادمانــی آژانــس و 
همچنین تعدیل برخی از بازرســان اروپایی 
در پاســخ به اقدامــات مغرضانه تروئیکای 
اروپایی و آژانس در شــورای حکام، رافائل 
گروسی طی ۲ ســال گذشته تلاش های 
زیادی برای ســفر بــه تهــران و دیدار با 

مقامات ایرانی داشته است.
مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی پس 

از شــروع توقف اجرای داوطلبانه پروتکل 
الحاقی از سوی ایران تاکنون ۲ بار از زمانی 
که دولت سیزدهم روی کار آمده به تهران 

سفر کرده است.
توپ در زمین کدام طرف است

ســفر پیش روی گروسی به ایران در حالی 
صورت می پذیرد که در سایه سیاسی کاری 
های آژانس و همچنین عناد و غرض ورزی 
طرفین غربی حاضر در این نهاد بین المللی، 
روابــط ایران و آژانس بیــن المللی انرژی 
اتمی در مقاطعی دچار خدشــه گشته بود. 
بدون شک این ســفر فرصتی بسیار خوب 
برای رایزنی طرفین و همچنین حل مسائل 
اختلافی بین اژانس بین المللی انرژی اتمی 

به شمار می آید.
به گزارش ایرنا، گروســی سال گذشته در 
افتتاحیه نشست فصلی شورای حکام آژانس 
در وین، در سخنانی دوپهلو ضمن بیان این 
نکته که هیچگونه اطلاعاتی درباره ساخت 
سلاح هسته ای توسط ایران در اختیار ندارد، 
مجدداً به طرح ادعاهای بی اســاس درباره 
لغو مجوز بازرســان آژانس انرژی اتمی در 
ایــران و همچنین اتهام زنــی به ایران در 
مــورد عدم همکاری با این ســازمان اقدام 

نمود.
بــا وجود آنکه ایــران در چارچوب موافقت 
نامــه پادمانی بالاترین ســطح همکاری با 
آژانس را در بین کشــورهای عضو آژانس 
بین المللی انرژی اتمی داشته است و علی 
رغم چنین ســطحی از حسن نیت ایران در 
رفتار و تعامل با آژانس، دبیرکل این نهاد در 
سخنان خود برخلاف تاکید بر همکاری ها و 

تعاملات ایران، از عناوینی همچون نگرانی 
و شــک و تردید درباره برنامه هســته ای 

ایران استفاده می کند.
پیشین  های  سیاســی کاری  شــک  بدون 
آژانس نه تنها دستاوردی را در مسیر ارتباط 
این نهاد با کشــورمان به ارمغــان نیاورده 
بلکه حســن نیت پی در پی ایران در مسیر 
تعامل با آژانس و بدعهدی و اظهارات ضد 
و نقیض از ســوی دبیرکل آژانس منجر به 
خدشه های جدی به این ارتباط شده است.

در همین زمینه، رئیس سازمان انرژی اتمی، 
در مورد ســفر »رافائل گروسی« به ایران و 
حل مســائل پادمانی در جمــع خبرنگاران 
پس از جلســه هیــات دولت ایــن هفته، 
عنوان داشــت: مسائل پادمانی آن گونه که 
تعریف و وضع شده، همواره در حال تعامل 
و گفت وگو بودیم. این مسائل از زمان آغاز 
تاکنــون چهار مکان بــود، دو مکان حل و 
فصل شده و درباره دو مکان در حال تبادل 

نظر و گفت وگو هستیم.
رئیس ســازمان انرژی اتمی اضافه کرد: با 
توجه به اینکه جمهوری اســلامی بر بیانیه 
اســفند ماه ۱۴۰۱ همچنان پابرجا هست و 
در چارچــوب آن بیانیه تعامــل داریم، این 
موضوع هم مورد پرسش بوده چون توسط 
جریان مخربی که در غرب علیه این برنامه 
فعالیت می کنند زیر ســوال رفته بود و در 

پایدار بودن آن تشکیک می کردند!
اســلامی اعلام کرد: آقای رافائل گروسی 
اعــلام کرده اســت در ایــران دیدارهایی 
خواهند داشــت و من هم با وی دیدار دارم 
و مطمئن هســتم که ابهامات برطرف می 
شود و ما می توانیم در چهارچوب پادمان و 
معاهده ان پی تی)NPT( روابط خود را با 

آژانس تقویت کنیم.
وی در مورد همکاری با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز، تصریح کرد: ما ورود هیچ 
بازرســی را ممنوع نکردیــم. ۱۳۰ بازرس 
آژانس مجاز به حضور در ایران هســتند و 
می توانند برای بازرسی حضور داشته باشند. 

بازرســی آژانس در چارچوب پادمان آنها در 
حال انجام است و این مساله اصلا سیاسی 
نیست و ما در فرآیندهای همکاری با آژانس 
این موضوع را مکرر اثبات کرده و آنها هم 

به این موضوع اذعان دارند.
رئیس سازمان انرژی اتمی درباره اظهارات 
گروســی درباره برنامه تســلیحاتی ایران، 
بیــان کرد: »این ها موضع گیری نیســت و 
ســوال خبرنگار اســت و جریان مخرب و 
صهیونیستی که مرتب سعی می کند به دنیا 
القا کند که برنامه ایران صلح آمیز نیســت، 
این ســوال را پرتکرار می پرســند. گروسی 
همــواره گفته که هیچ نشــانه ای از برنامه 

تسلیحاتی ایران وجود ندارد«.
اصــلاح روند غیرســازنده و حســن رفتار 
متقابل آژانس در برابر کشــورمان می تواند 
همکاری هــای مابین را افزایــش داده و 
مسیر تعامل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
 و ســازمان انرژی اتمی ایران را روز افزون

کند.
در همین راستا، یکی دیگر از فرصت های 
طلایی برای گســترش همکاری های بین 
ایران و آژانس، استفاده از ظرفیت کنفرانس 
بین المللی علوم و فنون هســته ای ایران 
در شــهر اصفهان اســت. این کنفرانس به 
نوبــه خود می تواند بــه معرفی توان علمی 
فناوری صلح آمیز هســته ای ایران کمک 
کرده و فرصتی برای ارتباط علمی و توسعه 
همکاری ها بین کشورمان و سایر کشورها 
در حوزه فناوری صلح آمیز هسته ای باشد.

سفر پیش روی گروسی بستر خوبی را برای 
بهبود روابط آژانــس با ایران فراهم خواهد 
کرد، به شــرطی که این دیپلمات آرژانتینی 
رویــه های قبلی خود که اعمال سیاســت 
های دیکته شده برخی از طرف های غربی 
در قبال ایران بود را اصلاح کرده و مســیر 
پرونده هسته ای ایران را به چارچوب های 
متعارف آژانس بین المللی انرژی هسته ای 

برگرداند.
بــه گــزارش ایرنــا، نخســتین کنفرانس 
بین المللی علوم و فنون هسته ای ایران ۱۷ 
تا ۱۹ اردیبهشت ماه در اصفهان برگزار می 

شود.

آژانس به مسیر عقلانیت باز می گردد؟
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فضاپیمای ادراس-جــی)ADRAS-J( که مانند یک 
کامیون زباله در مــدار عمل می کند، به تازگی ماموریت 
نزدیک شــدن به موشــکی را که از سال ۲۰۰۹ در فضا 

شناور بوده، به پایان رسانده است.
 )ADRAS-J(به گزارش ایسنا، ماموریت ادراس-جی
که ســرواژه عبــارت »حــذف زباله های فعال توســط 
 Active Debris Removal(»استرواسکیل-ژاپن
by Astroscale-Japan( است به یک قرار ملاقات 
موفقیت آمیز با یک موشــک مرحله دوم ۲A-H دست 
یافت و اکنــون در فاصله  نزدیک به چند صد کیلومتری 
از این شــی در حال حرکت اســت. این فضاپیما اکنون 
در حال آماده شــدن بــرای انجام یک بررســی دقیق 
 از موشــک مــد نظر در مــدار و گرفتــن تصاویر از آن

است. 
به نقــل از آی ای، شــرکت استرواســکیل در بیانیه ای 
مطبوعاتی گفت که مرحله بالایی موشــک، که در سال 
۲۰۰۹ پرتاب شد، فاقد داده های GPS خاص خود است 
کــه تعیین مکان دقیق را برای یــک چنین ماموریتی و 
عملیات در مجاورت)RPO( آن چالش برانگیز می کند.

استفاده از عملیات زمینی
گروه های عملیاتی استرواســیکل در ژاپــن و بریتانیا با 
استفاده از مشــاهدات زمینی محدود، ادراس-جی را در 
چند صــد کیلومتری مرحله بالایی موشــک با موفقیت 

مانور دادند.
پــس از آن، دوربین بصــری ادراس-جی موشــک را 
شناســایی کرد و تصاویر آن با استفاده از الگوریتم های 

ناوبری پردازش شدند.
ایجیــرو آتاراشــی)Eijiro Atarashi(، مدیر پروژه 
ادراس-جــی در استرواســکیل ژاپن می گوید: شــروع 
ناوبری نقطه عطفی برای ماموریت ادراس-جی است که 
تخصص و کار گروهی را در بین گروه های استرواسکیل 
در ژاپــن، بریتانیا و ایالات متحــده نمایان می کند. این 
ما را یک قدم به پیشــرفت بیشــتر قابلیت های عملیات 
در مجــاورت و درک ما از زباله هــای فضایی نزدیک تر 
 می کنــد و تعهد ما بــه توســعه پایدار فضــا را بهبود 

می بخشد.
همانطــور که شــرکت توضیح می دهــد، ادراس-جی 
مجهز به طیف وســیعی از حسگرهاســت کــه با خیال 
راحت بــه اهداف نزدیک می شــوند و داده های ناوبری 
 نســبتا ضــروری مانند فاصلــه و جهــت را جمع آوری

می کنند.
هماهنگی و جابجایی بین این حســگرها برای موفقیت 
ماموریت بســیار مهم اســت و مانند انتقال آرام از یک 
تلســکوپ به دوربین شــکاری به یک ذره بین در حالی 
اســت که در یک وسیله نقلیه در حال حرکت قرار دارند. 
این نشان دهنده پیچیدگی و دقت مورد نیاز برای چنین 

ماموریتی است.
ارزیابی ایمن زباله های فضایی از طریق روش های 

عملیات مجاورت
عملیات مجاورت شــامل توانایی یــا عملکرد دو یا چند 
شــی فضایی مجزا اســت که به طور عمدی نزدیک به 
یکدیگر با اســتفاده از روش های مختلف مانور می دهند. 
ایــن عملیات نقش مهمی در ماموریت های خدماتی آتی 
دارد که ممکن است شامل بازرسی، تعمیر، سوخت گیری، 
 ارتقــاء یــا مونتــاژ فضاپیماهــا و موشــک ها در فضا

باشد.
ادراس-جی به عنــوان یک ماموریت پیشــگام در ماه 
فوریه پرتاب شــد و اولین تلاشی است که برای نزدیک 
شــدن، ارزیابی، و بررسی ایمن زباله های فضایی موجود 
از طریق روش های عملیات مجاورت انجام می شود. این 
ماموریت که انتظار می رود تا ماه مه سال ۲۰۲۴ تکمیل 
شود، نویدبخش دوران جدیدی از ماموریت های عملیات 
مجاورت اســت که بر تقویت یک محیط فضایی پایدار 

متمرکز است.
شــرکت استرواســکیل ژاپــن همچنیــن قصــد دارد 
بــه اولین ســرویس بازگردانــی تجاری تبدیل شــود 
 و تلاش هــا برای پاکســازی مــدار زمیــن را هدایت 

کند.
زباله های فضایی شــامل اجســام منســوخ شده ساخته 
دســت بشــر هســتند که به دور زمین می چرخند. این 
قطعات از نظر انــدازه، خطراتی را بــرای فضاپیماهای 
ایجــاد بین المللــی  فضایــی  ایســتگاه  و   عملیاتــی 

می کنند.
اســتارت آپ های ژاپنی همچنین قصد دارند یک سیستم 
لیــزری زمینی ایجاد کننــد تا زباله هــای فضایی را از 
مدار زمین خــارج کند. یکی از اســتارت آپ ها، اکس-

فیــوژن)EX-Fusion( نام دارد که مســتقر در اوزاکا 
اســت و یک رویکرد زمینی منحصربه فــرد دارد که از 
زرادخانه فناوری لیزر خود کــه در اصل برای تحقیقات 
انرژی همجوشی توســعه یافته بود، استفاده می کند. در 
صورت موفقیت، این روش نوآورانه می تواند به طور قابل 
توجهی به کاهش ازدحام در فضای اطراف زمین کمک 

کند.

 

جراحــان ژاپنی بافــت کلیه را از یــک جنین موش به 
موش دیگر پیونــد زدند، در حالی کــه گیرنده هنوز در 
 ،)Takashi Yokoo(رحم مادرش بود. تاکاشی یوکو
نفرولوژیست در دانشکده پزشکی دانشگاه جیکی توکیو، 
سرپرســت این مطالعه، می گوید این جراحی اولین قدم 
برای پیوند یک روزه کلیه های جنین خوک به جنین های 

انسان است که بدون کلیه های کارآمد رشد کرده اند. 
به گزارش ایســنا، محققان پیش از این سلول ها و مایع 
آمنیوتیــک را به جنین ها از جمله جنین انســان تزریق 
کرده اند، اما این اولیــن گزارش ها از پیوند اعضا و بافت 

درون رحم است.
به نقل از نیچر، پیوند عضو قبل از تولد می تواند به رشــد 
و تکامل عضو پیوندی همراه با جنین کمک کند تا اندام 
در بدو تولد کار کند و خطر رد شدن کمتری داشته باشد. 
گلن گاردنــر)Glenn Gardener(، جراح جنین در 
بیمارســتان مادران مَترِ)Mater( در بریزبن، اســترالیا، 

می گوید: این داده ها دوست داشتنی است.
کلیه های سبز

یوکو و همکارانش در مطالعه خــود، موش ها را اصلاح 
ژنتیکــی کردند تا پروتئین فلورســنت ســبز رنگ را در 
کلیه هایشان بیان کنند تا بافت آن قابل ردیابی باشد. آنها 
ســپس بافت سبز کلیه را از جنین موش استخراج کردند 
و از یک ســوزن کوچک برای قرار دادن آن زیر پوست 
در پشت جنین های موش ۱۸ روزه که در رحم مادرشان 
رشد می کردند، استفاده کردند. موش های صحرایی پس 

از دوره بارداری طبیعی حدود ۲۲ روز به دنیا آمدند.
این بافت به تدریج توسعه یافت و واحدهای تصفیه کننده 
ضایعــات به نام گلومرول و ســاختارهای کلیوی داخلی 
و خارجی به خوبی تقســیم شــدند. دو هفته و نیم بعد، 
کلیه ها شــروع به تولید ادرار کردند. یوکو می گوید: خط 
زمانی آن تقریبا مشــابه رشــد عادی بود. اما از آنجایی 
کــه کلیه پیوندی به حالب متصل نبود، ادرار جایی برای 
رفتن نداشــت، بنابراین محققان به طــور مداوم کلیه را 
تخلیــه کردند تا زمانی که موش ها در حدود پنج ماهگی 

از بین رفتند.
از ۹ جنینــی که با جراحی به چهار موش باردار پیوند زده 
شد، هشت موش کلیه های سبز فلورسنت تشکیل دادند. 
یوکو می گوید: در جنین نهم، بافت پیوند شده احتمالا با 

موفقیت جاسازی نشده است.
با نگاهی دقیق به کلیه ها مشــخص شــد که رگ های 
خونی جنیــن در داخل بافت اهدایی رشــد کرده اند که 
باعث می شود سیستم ایمنی بدن آنها را کمتر پس بزند. 
به گفتــه گاردنر، یکی از دلایل اصلــی رد پیوند عضو، 
ناســازگاری بین عروق خونــی اهداکننده و بدن میزبان 

است. این واقعا عالی بود.
خوک، میمون، انسان

هدف درازمدت یوکو پیونــد کلیه جنین خوک به جنین 
انسان مبتلا به ســندرم پاتر است که در آن نوزاد متولد 
نشده کلیه های ســالمی ندارد و معمولا ساعاتی پس از 

تولد می میرد.
یوکو بــرای آزمایش پیوند بیگانه، بافت کلیه موش را به 
جنیــن موش پیوند زد. مداخله در چهار موش با موفقیت 
انجام شــد و کلیه ها به مدت ۱۰ روز بدون رد شدن رشد 
کردند. در ۱۸ روزگی، بافت نشــانه هایی از پس زدن را 
نشــان می دهد که می توان با داروهای ســرکوب کننده 
ایمنی آن را مهار کرد. یوکو می گوید بافت جنین نسبت 
بــه بافت بالغ احتمال کمتری برای ایجاد پاســخ ایمنی 
دارد، به این معنی که برای جلوگیری از رد شدن، نیازی 

به اصلاح ژنتیکی قبل از پیوند نیست.
تاکنون، محققان تلاش کرده اند تا اندام های کاملا رشد 
یافته را اصــلاح ژنتیکی کنند تا انجام پیوند بیگانه را به 
درمان های بالینی نزدیک تر کنند. ماه گذشته، جراحان در 
ایالات متحده اولیــن پیوند کلیه را از خوک های اصلاح 
شــده ژنتیکی به یک فرد بالغ زنده انجام دادند. جراحان 
در ایالات متحده و چین پیش از این قلب خوک اصلاح 
شــده با ژن را به افراد زنده و کلیه خوک و کبد اصلاح 
شده ژنی را به افرادی که عملکرد مغزی نداشتند، پیوند 

زده بودند.
یوکو می گوید که او همچنین پیوند جنین خوک به خوک 
را در ۳۸ جنین خوک انجام داده است و ۱۸ خوک دریافت 
کننده متولد شــده است. این نتایج منتشر نشده است. او 
همچنین در حال انجام پیوند جنین خوک به میمون است 
و امیدوار اســت تا چند ماه دیگــر کار روی ماکاک های 
سینومولگوس)Macaca fascicularis( را آغاز کند.

گاردنر می گوید نتایج در موش ها شــگفت انگیز اســت، 
امــا هنوز تا قابل اجرا شــدن در انســان فاصله زیادی 
دارد. احمد باشــات)Ahmet Baschat(، متخصص 
مداخلات جنینی در دانشــگاه جان هاپکینز در بالتیمور، 
مریلند، می گوید: در اصل، چشم انداز پیوند عضو در رحم 
مفهوم شــگفت انگیزی است. از نظر علمی، بدیع است. 
این یک شروع است. اما، باشات می گوید که هنوز خیلی 

هیجان زده نمی شود.
یوکو شــروع به تعامل با مردم کرده اســت تا آنها را از 
مزایای پیوند بیگانه جنین به انســان آگاه کند و اعتماد 

آنها را جلب کند.

  کهکشان تازه های علم

اولین پیوند عضو جنین به جنین در 
موش ها انجام شد

»کامیون زباله فضایی« به یک موشک 
پیر نزدیک شد

دانشمندان خبر از کشف یک عملکرد غیرمنتظره در مخچه 
انسان که »مغز کوچک« نیز نامیده می شود، داده اند.

به گزارش ایســنا، مخچه)cerebellum(  با نامی که در 
زبان لاتین به معنای »مغز کوچک« اســت، تنها ۱۰ درصد 
از کل جرم مغز انســان را تشکیل می دهد. با این حال نباید 
اجازه داد اندازه کوچــک آن ما را فریب دهد، چرا که بیش 
از ســه چهارم نورون های مغز در این فضای کوچک جمع 

شده اند و چیزهای زیادی داخل آن اتفاق می افتد. 
به نقل از اس ای، از قدیم این گونه تصور می شــود که این 
قســمت از سیســتم عصبی که در پایه جمجمه قرار دارد، 
بیشــتر به هماهنگ کــردن عملکردهــای حرکتی مانند 
تعادل و حرکت مربوط می شــود. اکنون تحقیقات جدید از 
فرضیه ای حمایت می کند که در حال اعتبار گرفتن اســت. 
 این فرضیــه نقش کلیدی مخچه را در یادگیری برجســته 

می کند.
پژوهشگران دانشگاه پیتســبورگ و دانشگاه کلمبیا در این 
مطالعه جدید می خواســتند بر اســاس تحقیقــات قبلی که 
منطقه خلفی-جانبی مخچه را به عنوان نقشــی در اتصال 
آنچه می بینیم به حرکاتی که انجام می دهیم، شناسایی کنند.

آندریا بوســتان، نوروبیولوژیســت دانشــگاه پیتســبورگ 
می گوید: فــرض دیرینه درباره عملکــرد مخچه این بوده 
اســت که تنها نحــوه حرکت ما را کنتــرل می کند. با این 
حال ما اکنون می دانیم که بخش هایی از مخچه وجود دارد 

که به هم متصل هســتند و به نظر می رســد که همراه با 
 مناطقی از مخ تکامل یافته انــد که نحوه تفکر ما را کنترل

می کنند.
این تیم به میمون ها آموزش دادند که دســت چپ یا دست 
راست خود را در پاسخ به تصاویر روی صفحه حرکت دهند 
و هنگامی که حرکات را درســت انجام می دهند، به عنوان 

پاداش آبمیوه دریافت می کردند.
استفاده از داروها برای از کار انداختن موقت قسمت خلفی-

جانبــی مخچه میمون ها به طور قابــل توجهی بر یادگیری 
آنها تأثیر گذاشت. حیوانات حتی با پاداش آبمیوه، به سختی 
بــه یاد می آوردند که قرار بود کدام دستشــان را در واکنش 
به تصویر حرکت دهند. با ایــن حال، آن یادگیری که قبلًا 

حاصل شده بود، هنوز قابل یادآوری بود.

بوستان می گوید: وقتی این ناحیه مخچه را غیرفعال می کنید، 
در واقــع یادگیری جدید را مختل می کنید. یادگیری در این 
حالت بسیار کندتر است، بیشتر طول می کشد و عملکرد به 
سطح قبلی نمی رسد. این یک مثال عینی از عملکرد مخچه 
اســت که از اطلاعات پاداش برای شکل دادن به عملکرد 

شناختی در پستانداران استفاده می کند.
آزمایش های بیشتر نشان داد که عملکرد حرکات تحت تأثیر 
خارج شــدن مخچه خلفی-جانبی قــرار نمی گیرد و به نظر 
می رسد خاموش کردن سایر قسمت های مخچه هیچ تفاوتی 

در روند یادگیری نداشته باشد.
همــه اینها اطلاعات اضافی مهمی هســتند تا بفهمیم مغز 
چگونه کار می کند و چگونه با دنیای اطراف سازگار می شود 
و همچنین چگونه بهتر می توانیم با شرایط ناشی از اختلال 

عملکرد طبیعی مغز مقابله کنیم.
بوستان می گوید: پژوهش ما شواهد روشنی ارائه می دهد که 
مخچه نه تنها برای یادگیری نحوه انجام اعمال ماهرانه مهم 
است، بلکه برای یادگیری اینکه کدام اعمال در موقعیت های 

خاص ارزشمندتر هستند نیز نقش مهمی ایفا می کند.
ایــن پژوهــش بــه توضیــح برخــی از مشــکلات غیر 
 حرکتــی در افــراد مبتــلا بــه اختلالات مخچــه کمک

می کند.
 Nature Communications این مطالهه در مجله

منتشر شده است.

یک عملکرد غیرمنتظره در مخچه کشف شد

رنگ های سمی به  کاررفته در جلد کتاب های 
قرن نوزدهم می توانند به مسمومیت شدید و 
حتی مــرگ افرادی منجر شــوند که به آنها 

دست می زنند.
به گزارش ایســنا، دانشــمندان آثاری از ماده 
شیمیایی سمی آرسنیک در جلد بیش از ۲۰۰ 

کتاب از سراسر جهان یافته اند.
به نقــل از دیلی میل، کتاب های قدیمی قرن 
نوزدهم دارای جلدهای ســبزرنگ با سطوح 
نگران کننده ای از آرســنیک هستند که باعث 
شــد برخی از کتابخانه ها آنها را از قفســه ها 

حذف کنند.
 University(»پژوهشگران »دانشگاه دلاور
of Delaware( با اســتفاده از اشعه ایکس 
برای آزمایش ترکیبات شیمیایی، سطوح جیوه 
و سرب را نیز در کتاب های دارای جلد قرمز و 

زرد شناسایی کردند.
دانشمندان اکنون به مردم هشدار می دهند که 
مراقب آثار آلوده باشــند و می گویند که قرار 
گرفتن در معرض آنها می تواند به مشــکلات 

تنفسی، ضایعات و سرطان منجر شود.

ناشــران عصر ویکتوریا در اوایل دهه ۱۸۰۰ 
تولید انبوه کتاب را آغاز کردند اما هزینه بسیار 
زیاد شد زیرا کتاب ها با جلدهای چرمی تولید 
می شدند. ناشــران کتاب در عوض جلدهایی 
را بــرای کتاب ها تولید کردند که حاوی رنگ 
ســبز بود و می توانســت جایگزین ارزان تری 
برای چرم باشــد اما نمی دانستند که آرسنیک 
مورد اســتفاده برای ســاختن رنگ می تواند 

کشنده باشد.
ناشــران ترجیح دادند برای جذب خوانندگان 
از رنگ های روشــن مانند نوعی رنگ ســبز 
اســتفاده کنند که به نام ســبز پاریسی، سبز 
زمردی یا ســبز شیله مشــهور است. نام سبز 
 Carl(»شــیله از نام »کارل ویلهلم شــیله
Wilhelm Scheele( داروســاز آلمانی-

سوئدی گرفته شده است. کارل ویلهلم شیله 
در سال ۱۷۷۵ کشــف کرد با مخلوط مس و 
آرســنیک می تواند یک رنگ سبز چشم نواز را 
ایجاد کند. شــیله نهایتا به دلیل قرار گرفتن 
در معرض جیوه، آرســنیک و سایر ترکیبات 

شیمیایی جان خود را از دست داد.

کتاب های ســمی امروزه هنوز در کتابخانه ها 
وجود دارند و در میان انبوهی از سایر کتاب ها 
در مؤسسات سراسر جهان پنهان شده اند. هر 
بار که یکی از آنها کشف می شود، برای تحلیل 

بیشتر در محیط قرنطینه شده قرار می گیرد.
هفته گذشــته، کتابخانه ملی فرانســه چهار 
کتاب با جلد سبز زمردی را که گمان می رفت 
حاوی آرســنیک باشــند، حذف کرد و اگرچه 
آسیب های ناشی از آنها احتمالا جزئی هستند 
امــا کتابخانه پیش از این کــه دوباره آنها را 
در قفســه ها قرار دهد، در حــال انجام دادن 
آزمایش هایی اســت. مقامــات کتابخانه ملی 
فرانســه گفتند: ما این آثار را در قرنطینه قرار 
داده ایم و یک آزمایشــگاه بیرون از کتابخانه 

مشــغول تحلیل آنهاســت تا میزان آرسنیک 
موجود در هر جلد را ارزیابی کند.

قــرار گرفتن در معرض آرســنیک با افزایش 
علائم تنفســی، ضعف عملکرد ریه و بیماری 
مزمن ریوی مرتبط اســت اما قرار گرفتن در 
معرض این ماده در بلندمدت می تواند به بروز 

ضایعات پوستی و سرطان منجر شود.
 Poison(»پژوهشگران، »پروژه کتاب سمی
Book Project( را در ســال ۲۰۱۹ آغاز 
کردنــد و در ایــن پروژه بــه آزمایش صدها 
جلد کتــاب پرداختنــد تا فلزات ســنگین از 
 جمله سرب، آرســنیک و کروم را در آن پیدا 

کنند.
همچنین، آنها دریافتند که کتاب هایی با جلد 
قرمزرنگ حاوی نوعی ماده  معدنی موســوم 
بــه »ســینابر«)Cinnabar( هســتند که 
به نام ســولفید جیوه نیز شــناخته می شود و 
رتبه بالایی را در فهرســت مواد سمی مراکز 
کنترل و پیشــگیری از بیمــاری  آمریکا دارد. 
این رنگ قرمز که قدمت آن به هزاران ســال 
پیش می رسد، می تواند به مسمومیت با جیوه 
منجر شود. مسمومیت با جیوه، آسیب عصبی 
 و کلیوی و مشــکلات تنفســی را به همراه 

دارد.

این کتاب ها می توانند شما را بکشند!

 An Adventure in the کتــاب 
)ســفری   Realm of Topology
بــه دنیای توپولوژی( به قلــم دکتر محمد 
اســتاد گــروه ریاضی  صــال مصلحیان، 
محض دانشگاه فردوســی مشهد تالیف و 
 Element چندی پیش توســط انتشارات
با حمایت وزارت علوم کرواســی و به زبان 

انگلیسی چاپ شده است.
نویســنده کتاب می گوید ایده اصلی تالیف 
آن زمانــی در ذهنــش شــکل گرفت که 
متوجه شــد تعدادی از دانشجویانش که در 
کلاس های مقطع کارشناسی رشته ریاضی 
شرکت می کردند، آن شهود و درک عمیق 
مفاهیــم اولیــه ریاضی که از آنهــا انتظار 
می رفت را نداشــتند. ایــن موضوع وی را 
به این ایده ســوق داد که کتابی بنویسد که 
محتوای آن مناسب برای گروه های سنی و 
ســطوح تحصیلی مختلف باشد تا بتواند به 
آن ها در فهم بهتر مفاهیم اساسی توپولوژی 
به عنوان یکی از شــاخه های مهم ریاضی 

کمک کند.
مصلحیان در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه 
این کتاب برای دانش آموزان و دانشجویان 
تمام رشته ها نوشته شده است، اظهار کرد: 
تمام علاقه منــدان از نوجوانان ۱۳ ســاله 
گرفته تا افراد با ســنین بالاتــر می توانند 
این کتاب را بخوانند و متوجه شــوند. این 

کتاب در بهار امســال منتشــر شــد و در 
MathSciNet انجمــن ریاضی آمریکا 
و نیــز ZbMATH انجمن ریاضی اروپا 

نمایه شده است.
وی افــزود: از حدود ۱۵ ســال پیش ایده 
تالیــف چنین کتابی به ذهنــم خطور کرد. 
در ابتدا تصمیم داشتم آن را برای کودکان 
بنویسم، چنانکه به دو فرزند خودم آموزش 
داده بودم. حتی نوشتن را هم با همین هدف 
آغاز کردم، کما اینکه در صفحات نخســت 
کتاب به توضیــح مفاهیمی چون پاره خط، 
مســتطیل و خطوط موازی پرداخته شــده 
که همگی در دبستان تدریس می شوند، اما 
رفته رفته آنقدر تنوع و پیچیدگی مطالب بالا 
رفت که عملا به کتابی برای دانش آموزان 
دبیرســتانی و دانشجویان ســال های اول 

دانشگاه تبدیل شد.
رئیس انجمن ریاضی ایــران با بیان اینکه 
تصویــر روی جلد این کتاب با اســتفاده از 
ابزارهــای هوش مصنوعی طراحی شــده 
اســت، عنوان کرد: هــدف از طراحی این 
شــکل این بوده که به زبان ســاده بگوییم 
توپولــوژی در مــورد چه چیــزی صحبت 
می کنــد. از نظر توپولــوژی، »فنجان« و 
»دونات« هــر دو یکی هســتند، زیرا اگر 
آنها از خمیر بازی درســت شــده باشــند، 
می توان با فشــردن و کشیدن یکی، آن را 

بــه دیگری تبدیل کرد.امــا یک »دونات« 
را نمی توان به »تــوپ تنیس« تبدیل کرد 
 زیرا دونات یک حفــره دارد، اما توپ حفره 

ندارد.
مصلحیان با بیان اینکه توپولوژی شاخه ای 
از هندســه و معــروف به »هندســه بدون 
اندازه« اســت که بــه کیفیت اشــکال و 
اجسام می پردازد، ادامه داد: در این جا ما با 
مفاهیمی همچون زاویه، مساحت، حجم و... 
سر و کار نداریم، بلکه در مورد این صحبت 
می کنیم که چگونــه می توان بدون بریدن 
و چســباندن، یک شکل یا جسم را فقط با 
کشیدن، فشــردن و تاب دادن به شکل یا 
جسم دیگری تبدیل کرد. اگر بتوان شکلی 
را این گونه به شــکل دیگری تبدیل کرد، 
این دو شکل را »همسان ریخت« می گوییم. 
مثلا دایره، مثلث و مربع همسان ریخت اند، 

زیرا اگر با یک نخ، یک مثلث روی ســطح 
میز بسازیم، می توانیم آن را تغییر شکل داده 
و به مربــع و دایره تبدیل کنیم. در حقیقت 
در توپولوژی بــه دنبــال مطالعه خواصی 
 هستیم که تحت همســان ریختی ها پایدار 

می مانند.
وی بــا بیــان اینکه ایــن کتــاب دارای 
فعالیت های متنوع اســت که در سه سطح 
آســان، متوســط و پیچیده آورده شده اند، 
گفــت: همچنین بخش هــای متنوع کتاب 
نیز در سه دسته آســان، متوسط و پیچیده 
قرار می گیرند و درجه ســختی هر فصل با 
نمادی مخصوص در ابتدای آن نشان داده 
شده است. به علاوه، این کتاب حدود ۱۵۰ 
صفحه ای بیش از ۲۰۰ شــکل رنگی دارد 
که باعث می شــود مفاهیم ریاضی توسط 

خواننده بهتر درک شوند.

سفری به دنیای توپولوژی

خبرنــگار بلومبــرگ می گویــد تبلــت آیپد 
پرو)iPad Pro( ممکن است به عنوان اولین 
دســتگاه واقعاً مجهز به هوش مصنوعی اپل 

نام بگیرد.
به گزارش ایسنا، تا برگزاری رویداد اپل موسوم 
به »Let Loose« چند روزی بیشــتر باقی 
نمانده اســت و شــایعات جلوتر از آن به راه 

افتاده اند.
به گفته مارک گورمــن از بلومبرگ، آیپد پرو 
 OLED مــورد انتظار کــه دارای نمایشــگر
 M۳ خواهد بود، ممکن است نه با تراشه جدید
که همه انتظارش را دارند، بلکه با نسل جدید 

تراشه های اپل یعنی M۴ وارد بازار شود.
گورمن می گوید که شــنیده است به احتمال 

قوی این اتفاق می افتد و آیپد پرو نخســتین 
گام عملی ورود رســمی اپل به دنیای هوش 

مصنوعی خواهد بود.
گورمن نوشــت: من معتقدم اپل این تبلت را 
به عنوان اولین دســتگاه واقعاً مجهز به هوش 
مصنوعی خود عرضه خواهد کرد و از آن پس 
هر محصول جدید را به عنوان یک دســتگاه 

هوش مصنوعی معرفی خواهد کرد.
انجــام ایــن کار بــرای رویــداد ۷ مــه)۱۸ 
اردیبهشت(، زمینه را برای شرکت اپل فراهم 
می کند تا در کنفرانس جهانی توسعه دهندگان 
خــود)WWDC( در مــاه ژوئــن، هــوش 
مصنوعــی را فراگیر کنــد. کنفرانس جهانی 
کنفرانسی   )WWDC(اپل توســعه دهندگان 
است که به شکل سالیانه در کالیفرنیا و توسط 
شــرکت اپل برگزار می شود. این کنفرانس در 
ابتدا توســط اپل به منظور نمایش نرم افزارها 
و فناوری ها به توسعه دهندگان برگزار می شد. 
تعداد شرکت کنندگان در hdk کنفرانس بین 
۲۰۰۰ تا ۴۲۰۰ نفر متغیر اســت. اگرچه استیو 
جابز فقید در ســال ۲۰۰۷ اعلام کرد که تعداد 

شــرکت کنندگان در این کنفرانس ۵۰۰۰ نفر 
بوده  است.

همه اینها بر اســاس گــزارش قبلی گورمن 
مبنی بر این اســت که اپــل در حال مذاکره 
اوپــن ای آی)OpenAI( و  با شــرکت های 
گوگل است تا به طور بالقوه از فناوری هوش 
مصنوعی آنها برای ویژگی های جدید سیستم 
عامل جدید خود به نام iOS ۱۸ استفاده کند.

 Let« همچنین انتظــار می رود که رویــداد
Loose« به روزرســانی هایی را بــرای لوازم 
 )iPad(و آیپد )iPad Air(جانبی آیپد ایــر
 Magic(ماننــد صفحــه کلیــد جادویــی
 Apple(اپــل قلــم  و   )Keyboard

Pencil( ارائه کند.
به گفته گورمن، قلم آینده اپل احتمالا بازخورد 

لمسی را ارائه می دهد.

آیپد پرو با تراشه M4 و هوش مصنوعی می آید
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
رقابت هــای پاکت بیلیــارد »تن بــال« هرمزگان در 

بندرعباس به پایان رسید.
مســابقات پاکت بیلیــارد »تن بــال«  قهرمانی آقایان 
هرمزگان به مناســبت روز ملی خلیج همیشــه فارس با 
حضور 14 ورزشــکار از سراسر استان به مدت سه روز به 
میزبانی باشگاه آیت )8( شهرستان بندرعباس پایان یافت 
و محمد هادی آذری پور توانست مقام نخست را به خود 
اختصاص دهد ، وحید رادفر دوم شد ، سینا میرزا خانی و 
امیر محمد رستمی به مقام سومی مشترک بسنده کردند.

در پایان این مســابقات طی مراسمی با حضور جنکا دبیر 
هیات ، ســبزی زاده رییس کمیته برگزاری مسابقات از 
نفــرات برتر قدردانی و احکام قهرمانــی ، مدال وجوایز 

نقدی به قهرمانان اهداء شد.  
گفتنی اســت ، مسوول برگزاری و ســرداور این دوره از 
مسابقات علی ســبزی زاده بود و داور فینال این دوره را 

سبحان حاجبی بر عهده داشت.

ندای هرمزگان – گروه ورزش
جلســه روســای ۶ گانه جودو کشــور با حضــور دکتر 
میراسماعیلی ریاست فدراســیون برگزار و در این جلسه 
توجه به استان ها و تفویض مدریریت و اختیار به روسای 
شــش گانه مناطق به صورت مستقل مورد بررسی قرار 
گرفــت و کلیه برنامه ها و رویدادها انجام و منتخبین به 

اردو های تیم ملی دعوت خواهند شد.
به گزارش روابط عمومی هیات جودو استان هرمزگان ، 
ســرهنگ مصطفی کشاورز رییس منطقه 4 جودو کشور 
» فارس ، خوزســتان بوشــهر ، کهکیلویه و بویراحمد ، 
هرمــزگان و منطقه آزاد کیش «  در این جلســه حضور 
داشــتند و امســال اســتان هرمزگان برای اولین بار به 
صورت رسمی میزبان دو رده ســنی نوجوانان و جوانان 
دختر و پســر لیگ نوجوانــان و همچنیــن دوره های 

آموزشی خواهند بود.
کشاورز ضمن تشکر از توجه ریاست محترم فدراسیون به 
هرمزگان از حمایت ایشان و خانم مهندس بهاروند نایب 

رِیس فدراسیوت تقدیر و تشکر نمودند.

ندای هرمزگان - گروه ورزش
 تیم دارت کارکنان شهرداری بندرعباس به تهران جهت 

شرکت در مسابقات اعزام شدند.
 به گزارش روابط عمومی ســازمان فرهنگی، اجتماعی 
ورزشــی شــهرداری بندرعباس؛ محمدرضــا لطفی پور 
معــاون ورزش در ســازمان گفت تیــم دارت کارکنان 
شهرداری بندرعباس به تهران جهت شرکت در مسابقات 

دارت کارگری به مناسبت روز کارگر اعزام شدند.
 لطفی پور گفت: اســامی تیم اعزامی به شرح زیر می ب 

اشد:
آقایان :حمید حقانی ،هــادی امدادی،علی حریر نیا،رضا 

حمزه وی،مهران عسکری ،سرپرست: راشد چابک
بانوان :زهرا جعفری ، سرپرست: مریم روئین

    خبر
    شطرنج     

    

ندای هرمزگان - گروه ورزش
ششــمین دوره مســابقات شــطرنج کارگری قهرمانی 
 هرمــزگان بــا قهرمانــی حســین انصاری بــه پایان

رسید.
این دوره از مسابقات در هیات شطرنج استان هرمزگان 
به سرداوری  مهدی زاهدی با حضور  23 نفر از شطرنج 
بازان جامعه کارگری اســتان  برگزار شــد که در پایان 
حسین انصاری از شرکت ســاختمانی دریاپیشگان اول 
شــد. فضل الله حســینی و قهرمان سال گذشته از نفت 

ستاره در مکان دوم ایستاد.
گفتنی اســت ، بنیامین علیزاده از کارگاه کابینت سازی 
فین عنوان ســومی را از آن خودش کرد.  سینا صادقی 
از آلومینیو م المهدی چهارم شــد. بانــو برتر این دوره 
مســابقات خانم درخشنده معرفی شد. نفرات برتر اول تا 
چهارم این دوره  به مسابقات قهرمانی شطرنج  کشوری 
 که  مرداد ماه امســال برگزار خواهد شــد اعزام خواهند

شد.

ندای هرمزگان- گروه ورزش
مسابقات هفتگی هیات شــطرنج هرمزگان با قهرمانی 

میلاد سلیمانیان به پایان رسید.
چهارمین دوره مســابقات ریتد ســریع هرمــزگان در 
 ســال 1403 بــا معرفی نفــرات اول تا ســوم به پایان

رسید.
چهارمین دوره مســابقات ریتد ســریع هفتگی با حضور 
41 شــطرنجباز  در ۷ دور بــه روش سوئیســی برگزار 
شــد که در پایــان ، میــلاد ســلیمانیان،  محمدامین 
 شهسواری پور و ســید امیر محمد موسوی اول تا سوم

شدند.
گفتنــی اســت ، بازیکــن برتر زیــر ریتینــگ 1۶00 
امیرعبــاس میرزایی، بازیکن برتر پیشکســوت  محمد 
علــی طاهری و  بازیکن برتر بانــو  فاطمه زارع معرفی 
 شــدند. ســرداور این مســابقات نبیل عقیلی ســاحلی 

بود.
 مســابقات پاکت بیلیــارد »تن بال« هرمــزگان برگزار 

شد.

توجه بــه ورزش پهلوانی و زورخانه ای 
برای نوجوانان و جوانــان چه اهمیتی 

دارد؟ 
توجــه بــه ورزش پهلوانــی و زورخانه ای 
اخلاق و ایمان را در وجود ورزشــکاران دو 
چندان می کند که این مهم را به خوبی در 

وجود آنان شاهدیم.

راهبردی توسعه  برنامه  باره تدوين  در 
ورزش پهلوانی و زورخانه ای ارتش چه 

اقداماتی انجام داده ايد؟
ورزش زورخانه ای و پهلوانی یگانه ورزش 
ســنتی نظامدار باقی مانده از هزاران سال 
پیش در ایران زمین اســت. بدیهی اســت 
که برای پیشــرفت و گسترش این ورزش 
، ابتدا باید برنامه ریزی دقیق علمی صورت 
پذیرد و ســپس اطلاعات آماری دقیقی از 
وضعیت موجود جمع آوری شود تا براساس 
آن برنامه ریزی راهبردی توســعه ورزش 

پهلوانی و زورخانه ای انجام شود. 

شــما از نوجوانی در اين رشــته ملی 
مذهبــی فعالیت مــی کنیــد و قظعا 
تجربیات زيادی جهت ترويج اين رشته 
پهلوانــی در ارتش داريد ، لظفا در اين 

باره توضیحاتی را بیان کنید؟
اقدامات زیادی در راستای توسعه و ترویج 
ورزش زورخانــه ای و فرهنگ پهلوانی در 
ارتش انجام شــده اســت. ما سال  ها ست 
به صورت منظم مسابقات این ورزش را در 
ســطوح مختلف یگانی، نیرویی و کل آجا 
برگزار می کنیم. برای ارتقاء توان و مهارت  
های ورزشــکاران کلاس  ها و دوره  های 
مختلف برگزار می شــود اما تمرکز اصلی 
ما بر روی جذب علاقه مند به این رشــته 
می باشــد و تلاش می کنیم جوان  ها را به 
این رشته ورزشــی جذب نماییم . تیم های 
مختلــف در رده  هــای ســنی : نونهالان 
نوجوانان و جوانان تشکیل شده و امکانات 
لازم در اختیارشــان قرار گرفتــه ، از نظر 
زیرساختی هم در نیروی هوایی همه پایگاه  
ها دارای زورخانه هستند. تنها پایگاهی که 
در نیــروی هوایی زورخانه نداشــت پایگاه 
نهم شکاری بندر عباس بود که ما دو سال 
پیش زورخانه حیدر کــرار »ع« را از صفر 
تا صد ســاختیم که هم برای پایگاه و هم 
شهرستان بندرعباس بسیار اثرگذار است ، 
هر روز چند نوبت تمرینات در این زورخانه 
انجام می شــود و پرســنل نیروی هوایی 
همراه ســایر نیرو های ارتش و نیرو های 
مسلح در رده  های ســنی : مختلف از این 
امکانات به وجود آمده بهره مند می شوند ، 
ضمن این که در دیگر نیرو ها هم وضعیت 
مطلوبــی داریم. اکثر یــگان  های نیروی 

زمینی دارای زورخانه می باشــند. علاوه بر 
ایــن  ها، از آنجایی که مــا به دنبال جذب 
کارکنان از همان زمــان ورود به ارتش به 
این رشــته هســتیم، تاکید کردیم که در 
اماکن آموزشــی ارتش چه دانشــگاه  های 
افســری و چه مراکز آموزش درجه داری، 
حتماً زورخانه وجود داشــته باشد و در این 
راستا زورخانه دانشگاه هوایی در همین دو 
سال اخیر و در دوره مدیریتی ما افتتاح و به 

بهره برداری رسید.
نظرتــان را در باره کمیتــه آموزش ، 
پیشرفت علمی و فنی مربیان ، داوران و 

ورزشکاران بگويید؟
آموزش رکن اساســی تمــام برنامه های 
تدوینی ســت که می تواند به پیشــرفت 
بیانجامد و ورزشــکاران ، مربیان و داوران 

را به اهداف شان برساند.
 این کمیته کلید اصلی پیشــرفت علمی و 
فنی ورزشــکاران . داوران و مربیان بوده و 
مسوولیت بسیار ســنگینی را به عهده دارد 

که به مواردی از آن اشاره می کنم.
1 - تشــکیل جلســات هم اندیشی برای 

داوران . مربیان 
2 - برگزاری کلاس های مستمر توجیهی 

برای داوران و مربیان 
3 - اعزام داوران رســمی واجد شرایط به 

کلاس های ارتقاء درجه 
4 - استفاده از صاحب نظران . کارشناسان  

و تجارب پیشکسوتان در امر آموزش
5 - دعوت ازمدرســان مجرب اســتان و 
کشور جهت استفاده مطلوب ازدانش علمی 

و عملی برای داوران و مربیان
۶ - اعزام نیرو های علاقمند به دوره های 
آموزشــی داوری . مربیگری وکارگاه های 
علمی جهت تقویت و ارتقاء دانش مربوطه 
۷ - تهیه وسایل سمعی و بصری آموزشی و 
استفاده در تمام زمینه های آموزشی علمی 

کلاس های توجیهی

آيا برای جــذب نوجوانان و جوانان به 
اين رشته ملی مذهبی برنامه ای تدوين 

کرده ايد؟
مــا یک طرحی را هم ارایــه دادیم به این 
شــکل که هر افســر یا درجــه داری که 
از مراکز آموزشــی ارتش فــارغ التحصیل 
می شــود، همانطــور که به افســران یک 
شمشــیر به عنوان نماد نظامی گری داده 
می شود، یک جفت میل باستانی هم به این 
عزیــزان بدهیم تا این جزیی از زندگی اش 

باشد. در 
گذشته تامین این تعداد میل باستانی سخت 

بود، اما با توجه به سطح فناوری امروز قابل 
تحقق اســت. من در 32 سال خدمتی که 
افتخار داشــتم در ارتش جمهوری اسلامی 
ایران باشم، هرجا که رفتم یک جفت میل 
باســتانی همراه من بوده است. تاثیر آن را 
بــه خوبی می دانم و بــه خیلی  ها هم میل 
باستانی هدیه داده ام ، ضمن این که جذب 
علاقه مند به این رشــته را از خانواده های 
پرسنل آجا نیز شروع کرده ایم. ضمن این 
که هیــات ورزش پهلوانــی و زورخانه ای 
هرمزگان هم برای گسترش و ارتقاء ورزش 
باستانی فعالیت خود را از مدارس آغاز کرده 
اســت ، از این رو زورخانــه جهان پهلوان 
تختی بندرعباس شاهد حضور 90 جوان با 
استعداد در این رشته ورزشی است ، ضمن 
این که اســتان هرمزگان 380 ورزشکار در 
هیات پهلوانی و ورزش زورخانه ای دارد که 

در چهار زورخانه استان فعالیت می کنند.
يکی از برنامه های زيبا ، مردم پســند 
هیات ، گلريزان است ، لطفا در اين باره 

توضیح دهید؟
جشــن گلریزان فرهنگ پهلوانی و ورزش 
زورخانه ای برای آزادی زندانیان جرایم غیر 
عمد در زورخانه حیدر کرار »ع« پایگاه نهم 
شــهید عبدالکریمی نیــروی هوایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران را با حضور مدیر 
کل ورزش و جوانان هرمزگان دکتر مظفر 

خادمی برگزار کردیم.
در این گلریــزان ۷0 نفر از ورزشــکاران، 
مربیــان و خیــران حضور داشــتند ، 145 

میلیون تومان جمع آوری شد 
که با پول جمع شــده از این گلریزان 5 تا 
۶ نفــر از زندانیان جرایم غیر عمد از زندان 
بندرعبــاس آزاد شــدند ، ضمن این که در 
ورزش بــه غیر از جســم ورزشــکار باید 
به مســایل اخلاقی، روحی و مســوولیت 
پذیری ورزشــکار نیز پرداخته شود که این 
رســم خوب و زیبا در فرهنــگ پهلوانی و 

زورخانه ای وجود دارد.
حرف آخر؟

از همه مسوولین به ویژه فرماندهان استدعا 
دارم که راه پیشــرفت ایــن ورزش که با 
فرهنگ ایرانی و اسلامی عجین شده است 
را همــوار کنند تا در جایگاه اصلی اش قرار 
گیرد. اگــر این عزیزان برنامه ای را تدوین 
کنند تا امکانات  و تجهیزات این رشته ملی 
مذهبی فراهم شود و به همراه ورزش  های 
دیگر در صبحگاه اجرا گردد قطعا خیلی زود 
توســعه و پیشــرفت می کند ،  این برنامه 
مانند خدمت به ایــن مملکت، نظام ، دین 
، آب و خاک و مصداق دلســوزی اســت. 
این دلسوزان و عاشقان ورزش کشور نباید 
برای این برنامه منتظر نامه ، بخشــنامه و 

دستورالعمل باشند. 
عکس ها : ندای هرمزگان 

سرتیپ خلبان محسن حیدریان ریاست هیات پهلوانی و زورخانه  ای ارتش:

زیبایی های ورزش زورخانه ا ی عجین شدن آن با نام و یاد 
حضرت علی »ع« است 

فرهنگ پهلوانی باید از گود زورخانه به تمام عرصه  های ورزشی ورود کرده و تثبیت شود

اعزام نفرات برتر به مسابقات 
قهرمانی کشور 

مسابقات پاکت بیلیارد »تن بال« 
هرمزگان برگزار شد

تیم دارت کارکنان شهرداری 
بندرعباس به تهران عزیمت کرد

 برگزاری جلسه روسای 6 گانه
جودو کشور 

میلاد سلیمانیان بر سکوی قهرمانی 

بهبود دردهای کمر و پا

افزایش قدرت عضلانی

افزایش انعطاف پذیری

بهبود تنفس

افزایش سلامت قلب

درمان چاقی و ایجاد تناسب اندام

فواید ورزش یوکا

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

فرمانده  خلبان ســتاد  امیر سرتیپ 
پايگاه نهم شــکاری » پايگاه سپهبد 
شهید عبدالکريمی «  محسن حیدريان 
به  ورزشــی چشــم  خانواده  يک  در 
جهان گشــود. پدر اين امیر پر تلاش 
و برنامه ريز حاج قاسم حیدريان يکی 
از پهلوانان باســتانی کار تهران بود و 
خود سرتیب حیدريان نیز تبحر زيادی 
در اين رشــته ملی مذهبی دارد.   وی 
با وجود حجم کاری بســیار زمانی که 
قرار گرفت علاوه  فرماندهی  در پست 
بر انجام امور پايگاه رشــته  ورزشَی 
پهلوانی و زورخانه ای را نیز  در پايگاه  
راه انــدازی کرد که عــده زيادی از 
کارکنان پايگاه جذب اين رشته شدند 
، ضمن اين که پس از افتتاح زورخانه 
در پايگاه اين مهم زبانزد  ورزشکاران 
بندر عباس  کار شهرســتان  باستانی 
شــد چون افتتاح اين گــود در پايگاه 
می توانست به رشــد اين رشته ملی 
مذهبــی در هرمزگان کمک شــايانی 
بنمايــد و نوجوانان و جوانان زيادی را 
به اين رشــته جذب کند و از معضلات 
اجتماعی بکاهــد ، ضمنا به جرات می 
توان اذعان کرد ايــن فرمانده علاوه 
بر کار روز مره اش وزنه ای در ورزش 
استان هرمزگان و ارتش نیز محسوب 
می شود ۔  ضمن اين که امیر سرتیپ 
خلبان ستاد دکتر حیدريان از نوجوانی  
، همزمان با ورزش باستانی به  کاراته 
روی آورد و به سبب علاقه وافرش به 
اين رشــته رزمی خیلی زود توانست 
عناويــن قهرمانی ارتش و کشــور را 
کسب و مدال های رنگارنگی را گردن 
آويز خود نمايد و در حال حاضرکمربند 
دان 6 را به کمر بسته است.                            

 او يکی از فرماندهان شــجاع نهاجا و 
استاد خلبان می باشد و در زمینه های 
اجتماعی ، ورزشــی و فرهنگی فعالیت 

شبانه روزی دارد .
فرمانده  حیدريان  دکتر  خلبان  سرتیپ 
پايگاه شهید   « نهم شــکاری  پايگاه 
عبدالکريمی « می باشــد و در مدتی 
که به ســمت ريیس هیات پهلوانی و 
زورخانه ای ارتش منصوب شد خدمات 
شــايانی را انجام داده است ، از اين 
رو به  مناســبت 17 شوال روز فرهنگ 
پهلوانی و ورزش زورخانه ای به سراغ 
وی رفتیــم و گپ و گفتی را با او انجام 
داديم که مشــروح آن به اســتحضار 

خوانندگان عزيز می رسد.

?....... شهناز خوش

تنها پايگاهی کــه در نیروی هوايی 
زورخانه نداشت پايگاه نهم شکاری 
بود که دو ســال پیش  بندر عباس 

زورخانه حیدر کرار »ع« را ساختیم

تمرکز اصلی ما بــر روی جذب مخاطب 
هست و تلاش می کنیم جوان ها را به اين 

ورزش جذب کنیم

انتصاب ريیس فدراســیون و روســای 
بزرگترها  توسط  بايد  استانی  های  هیات 
و خاک خورده های گود مشخص شود نه 
بر اساس حکم رياستی و روابط خارج از 
گود زورخانه. بايد شکل سنتی اين ورزش 

زورخانــه يک پايــگاه و مرکــز موجد 
ارتباطات سالم و سازنده اجتماعی است. 
خیلــی از گره ها در زورخانه ها گشــوده 
می شود، دعواها تبديل به دوستی می شود 
لذا کســی که مسوول زورخانه است بايد 

پیشکسوت و خاک خورده گود باشد.

ديگر نبايــد نگاه بــه ورزش پهلوانی و 
زورخانــه ای مانند يک ســالن فوتبال يا 
اين ورزش  باشــد در  امثالهم  و  استخر 
اين  ندارد، سود و بهره  درآمدزايی وجود 
ورزش اول غنای فرهنگی دينی و اخلاقی 
جامعه است که از هر سودی بالاتر است 
و در مرحله بعد  آمادگی جســمانی قرار 

دارد.

آرامش و تقویت ذهن 

دبیر سرویس ورزش


